
يادداشت-4يادداشت-2 يادداشت-3

 مُسكن مولدسازي 
و چند ابهام جدي

 فقر ريشه اصلي 
آسيب هاي اجتماعي 

 ريسك ادامه دار 
براي بازارسهام

در پي انتشار گزارش هاي تخصصي درباره لايحه بودجه 
در روزنامه »تعادل« سازمان برنامه و بودجه پاسخي را 

به دفتر نشريه ارسال كرده است كه در زير مي خوانيد:
برادر ارجمند، جناب آقاي طهماسبي

مديرمسوول محترم روزنامه تعادل
با سلام و احترام

 گزارشي با عنوان »فراموشي اصلاح ساختاري بودجه« 
مورخ 1401/11/23 در آن روزنامه منتشر شده؛ مقتضي 
است بر اساس ماده 23 قانون مطبوعات و به منظور رفع 
ابهام و روشن ش��دن افكار عمومي، دستور فرماييد اين 
پاسخ در همان صفحه با همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل 

در اسرع  وقت در آن روزنامه منتشر شود.

  تداوم اصلاح ساختار بودجه در لايحه 1402
در ادامه اجراي بسته اصلاحات ساختاري بودجه، سازمان 
برنامه و بودجه كشور لايحه بودجه 1402 را بر اساس تداوم 
سياست برنامه محوري و درقالبتنظيمبودجهتدوين كرده 
كه اصلاحات انجام شده منجر به اصلاح نظام اختيارات 
پاسخگويي دستگاه هاي اجرايي، مديريت جريان نقد و 
پرداخت اعتبارات، شفافيت هزينه كرد شده و از رسوب 
منابع مالي در دستگاه هاي اجرايي جلوگيري خواهد شد.

1- درخصوص مطال��ب مطروحه پيرامون عدم تغيير 
ساختار بودجه ريزي كشور، لازم به توجه است كه لايحه 
بر اساس تداوم سياست برنامه محوري و در قالب تنظيم 
بودجه براي برنامه هاي كلان دستگاه هاي سياستگذار 
)148 برنامه كلان( و برنامه هاي اجرايي دس��تگاه هاي 
تابعه )480 برنامه اجرايي( و سياستگذاري براي تخصيص 
اعتبارات متناس��ب با ارزيابي شاخص هاي برنامه هاي 
اجرايي انجام شده است كه اين موضوع منجر به اصلاح 
نظام اختيارات پاسخگويي دستگاه هاي و افزايش اجرايي 
و پرداخت هاي متناسب با تحقق شاخص هاي عملكردي 
و نهايتا افزايش بهره وري خواهد شد. ضمن اينكه با اجراي 
نظام هوشمندسازي اجراي بودجه از طريق يكپارچگي 
سامانه هاي نظام مديريت مالي دولت، ضمن مديريت 
جريان نقد و پرداخت اعتبارات در كمترين زمان ممكن 
به ذي نفع واحد، ش��فافيت هزينه كرد بودجه افزايش 
خواهد يافت و از رسوب منابع مالي در دستگاه هاي اجرايي 
جلوگيري خواهد شد. همچنين تمهيدات اصلاحي در 
مورد اصلاح نظام اداري و استخدامي و تعداد كاركنان 
دولت لازم است در قوانين مربوط مورد رسيدگي و اصلاح 
قرار بگيرد و در ظرفيت قوانين بودجه سنواتي نمي باشد؛ 
ضمن اينكه از رويكردهاي لايحه بودجه س��ال 1402 
عدم اصلاح قوانين دائمي و عدم درج احكام فاقد ماهيت 

سنواتي بوده است.
2- درخص��وص مطالب عنوان  ش��ده در مورد فش��ار 

مالياتي بر فعالان اقتصادي، ش��ايان  ذكر اس��ت اساسا 
تلاش در جهت رفع موانع وصول ماليات حقه از كسب 
 و كاره��اي داراي منافع اقتصادي، حذف معافيت هاي 
مالياتي ناكارآمد، تأمين زيرساخت هاي فني و هوشمند 
و تكميل پايگاه هاي اطلاعات مال��ي و هويتي مؤديان 
مالياتي و شناسايي موديان جديد مالياتي و بستن منافذ 
فرار مالياتي امري كاملا پسنديده و قابل  دفاع است؛  لازم 
به توضيح مي باشد كه طي سال گذشته و 9 ماهه ابتداي 
سال جاري، حسب اطلاعات سازمان امور مالياتي كشور 
با توجه به تكميل بخش��ي از پايگاه هاي مالي و هويتي 
سازمان امور مالياتي، 2.2 ميليون مؤدي مالياتي جديد در 
سال 1400 شناسايي شدند و بر اين اساس در سال جاري 
1.5 ميليون مؤدي جديد اظهارنامه داده اند و در س��ال 
جاري نيز دو ميليون مؤدي جديد شناسايي شده اند. در 
بخش اشخاص حقوقي هم 880 هزار شركت شناسايي 
ش��ده كه فعاليت اقتصادي دارند؛ اما اظهارنامه ماليات 
طي سه سال گذشته نداده اند. اعداد و ارقام فوق بخشي 
از موضوع فرارهاي مالياتي است كه متأسفانه به دلايل 
مختلف هر ساله باعث عدم وصول بخشي از ماليات هاي 
حقه دولت مي شود كه بايد از فعالان اقتصادي اخذ شود و 
بابت رفاه و آباداني آحاد جامه هزينه گردد. برآورد سازمان 
امور مالياتي كشور از فرار مالياتي سال 1401 حدود 225 
هزار ميليارد تومان )ه .م.ت.( مي باشد و تقريبا به همين 
ميزان نيز معوقات مالياتي وجود دارد كه با جهت گيري 
اتخاذ شده در تبصره )6( لايحه بودجه و تقويت كوشش 
مالياتي سازمان امور مالياتي كشور، باعث افزايش ظرفيت  
ماليات ستاني دولت خواهد شد. ضمن اينكه در بخش 
ماليات هاي غيرمستقيم كه بخش عمده آن مربوط به 
ماليات بر ارزش  افزوده است، آثار ناشي از افزايش قيمت ها 
در افزايش ماليات وصولي بخش هاي مشمول ماليات بر 
ارزش  افزوده قابل  توجه خواهد بود؛ لذا مي توان با اطمينان 
گفت اولا ظرفيت ماليات ستاني اقتصاد ايران بسيار بالاتر 
از اعداد و ارقام فعلي است كه قطعا در صورت مقابله جدي 
با فرارهاي مالياتي، وصول معوقات مالياتي، ساماندهي 
معافيت هاي مالياتي در كنار رشد اقتصادي و رونق كسب 
 و كارهاي موجود، بخش عمده هزينه هاي عمومي دولت 
از محل منابع مالياتي قابل  تأمين خواهد بود و به  تدريج 
ضمن كاهش كسري تراز عملياتي، شاهد بهبود نسبت 
ماليات به توليد ناخالص داخلي كشور نيز خواهيم بود. 
ثانيا در مباني محاسباتي درآمدهاي مالياتي سال 1402 
هيچ افزايش مالياتي مضاعفي نسبت به سال جاري براي 
مؤديان موجود، چه در بخش ماليات اشخاص حقوقي 
شاغل و چه در بخش ماليات بر درآمد منظور نشده است.
3- درخصوص مطالب مطروحه در رابطه با ايرادات فروش 
ادامه در صفحه 5 اموال و ... 

مولدس��ازي  مصوب��ه  در 
دارايي هاي دول��ت به صورت 
ضمني و جداگانه س��ه هدف 
برشمرده شده است: نخست- 
در راس��تاي تحق��ق اص��لاح 
س��اختار بودجه؛ دوم- با هدف 
كم��ك به رش��د اقتص��ادي و 
افزايش به��ره وري اموال مازاد 
دولتي است كه ارايه ش��ده است؛ سوم- به منظور تحقق 
منابع مندرج در قوانين بودجه سنواتي از اين محل است 
كه در مصوبه مولدسازي ارايه شده است. دو مورد اول ساز 
و كار جداگانه و كامل تري دارد كه مكانيزم اين واگذاري ها 
نمي تواند آن را فراهم كند و تنها در عمل مي تواند تحقق 
منابع بودجه را تامين كند. لذا در اهداف حسن نيت وجود 
ندارد چ��را كه متن اين مصوبه نمي توان��د همه اهداف را 

پوشش دهد.
 در مورد روش هاي واگذاري يا مولدسازي هم در چند جاي 

مصوبه اينگونه گفته شده: 
-  واگذاري و فروش اموال مازاد و مولدس��ازي با مشاركت 

بخش خصوصي
- تعيين تكليف طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي 
)عمراني( نيمه تمام حداكثر ظرف مدت يك سال با استفاده 
از روش هاي مختلف از جمله: واگذاري، استفاده از مشاركت 
عمومي- خصوصي در تكمي��ل و بهره برداري از طرح ها و 

حذف طرح هاي فاقد  توجيه!
- واگذاري، فروش و مولدس��ازي اموال شناسايي شده و 
پروژه هاي نيمه تمام عمراني و قراردادهاي مش��اركت و 

سرمايه گذاري
كه هر كدام از اين مكانيزم ها نيازمند تصويب آيين نامه ها و 
دستورالعمل هايي در اين زمينه است كه فعلا نمي توان در 
مورد آن اظهارنظر كرد. براي كوتاه كردن مسير واگذاري ها 
و تحقق منابع آن به شوراي ۷ نفره و مجريان آن مصونيت 
داده شد و همچنين مسوولاني كه سرباز زنند نيز مجازات 
سنگين تعيين ش��ده است و به مدت دو س��ال قوانين و 
مقررات مغاير نيز ملغي شده است كه ذاتا مغاير با شفافيت 
است و همچنين در قبال آن پاسخگويي نيز وجود ندارد. لذا 
فارغ از حسن نيت و مسووليت پذيري مجريان، اين مصوبه 
پتانسيل فسادزايي بالايي دارد. به نظر مي رسد مصوبان 
طرح اميد دارند براي دو سال بدين گونه مي توان قسمتي از 
ادامه در صفحه 3 منابع بودجه را پوشش داد و... 

اين كه مسوولان بگويند ما براي 
كاهش آس��يب هاي اجتماعي 
ت��لاش مي كني��م و رف��ع اين 
آسيب ها در اولويت برنامه هاي 
دولت قرار دارد، يك طرف ماجرا 
اس��ت و طرف ديگ��ر كارهاي 
عملي اس��ت كه در اين زمينه 
انجام مي ش��ود. 5 اولويت مهم 
آس��يب هاي اجتماعي عبارتن��د از اعتي��اد و موادمخدر، 
حاشيه نشيني، طلاق، مفاس��د اخلاقي و احصاي مناطق 
بحران خيز در كش��ور. حال س��وال اينجاس��ت براي رفع 
كدام يك از اين آسيب هاي مهم اجتماعي در كشور تلاش 
صورت گرفته اس��ت؟ اينكه در روي كاغذ اين آسيب ها را 
برطرف كنيم با اينكه در س��طح جامعه براي از بين رفتن 
آنها تلاشي انجام شود، بسيار متفاوت است. متاسفانه وقتي 
بحث آس��يب هاي اجتماعي به ميان مي آيد مسوولان به 
شعار متوسل مي شوند، برنامه هايي را عنوان مي كنند كه 
نه اجرايي شده اند و نه حتي زمينه اجرايي شدن آنها فراهم 
شده است. ما اگر مي خواهيم آس��يب هاي اجتماعي را از 
ميان برداريم قبل از هر چيز بايد رفاه نس��بي را در جامعه 
مستقر كنيم، مش��كلي كه امروز اكثر اقشار جامعه براي 
تامين معاش خود دارند نشان مي دهد كه بحث از بين بردن 
آسيب هاي اجتماعي چندان هم جدي گرفته نشده است. 
به هر كدام از اين 5 آسيب كه نگاه كنيم مي بينيم فقر يك 
پاي ثابت بروز اين آسيب هاست. از اعتياد تا حاشيه نشيني 
و مفاسد اخلاقي. مساله اينجاست كه وقتي ما نمي توانيم 
قيمت مسكن را در شهرهاي بزرگ كنترل كنيم در واقع 
به حاشيه نشيني دامن مي زنيم. البته دولت هاي قبلي با 
ساخت شهرك هاي اقماري در حاشيه شهرهاي بزرگ به اين 
آسيب دامن زدند، همان زمان بسياري از جامعه شناسان با 
ساخت اين شهرك ها مخالفت كردند چرا كه معتقد بودند، 
افزايش حاشيه نشيني يعني افزايش آسيب هاي اجتماعي 
كه از حاشيه شهرها به داخل آن راه پيدا مي كند. اما متاسفانه 
طرح هايي كه بدون بررسي و مطالعه اجرايي مي شوند در 
كشور ما كم نيستند. ساخت شهرك هاي اقماري در حاشيه 
ش��هرها هم يكي از آنها بود، اين شهرك ها به محلي براي 
زندگي افرادي كه به نوعي با آسيب هاي اجتماعي دست به 
گريبان بودند، تبديل شد. از اعتياد به مواد، تا مفاسد اخلاقي 
و بزه هاي ديگر اجتماعي در حاشيه شهرهاي بزرگ شكل 
ادامه در صفحه 8 مي گيرند.   

ش��وراي پول و اعتبار س��ود 
تسهيلات بانكي را افزايش داد 
كه مي توان اي��ن موضوع را از 
جنبه هاي گوناگوني نگاه كرد. 
زماني كه حجم پول افزايش 
پيدا كند و پايه پولي پرقدرت 
پي��ش ب��رود وام يك فرصت 
بسيار خوب به شمار مي رود 
چرا كه در جامعه اي با تورم چهل درصد در س��ال فرد 
متقاضي وام را به نرخ س��ود پايين تر دريافت مي كند و 
اين پول وارد بازارهاي مختلف شده و در نتيجه قيمت ها 

افزايش پيدا مي كند.
در راستاي سياس��ت هاي انقباضي افزايش نرخ سود 
سپرده و تس��هيلات تا حدودي اين هيولاي نقدينگي 
را كنترل مي كند اما بايد توجه داشته باشيد اين حجم 
پول به قدري بالاست كه افزايش نرخ سود و تسهيلات 
تنها يك مسكن موقت است. اگر قصدي براي كنترل 
تورم وجود دارد بايد تحريم ها برداشته شده و در نتيجه 
نقدينگي كنترل ش��ود. از س��وي ديگر افزايش سود 
تسهيلات تاثير مثبتي بر بانك ها و تاثير منفي بر ساير 
مش��اغل و كارخانه ها دارد چرا كه با اين مصوبه امكان 
برطرف شدن ناترازي صورت هاي مالي بانكي وجود دارد 
و در نتيجه تاثير اين اتفاق را در آينده خواهيم ديد اما با 
توجه به اينكه واحد هاي توليدي از بانك ها وام دريافت 
كنند تاثير منفي دارد. بايد توجه كرد اين تاثير منفي 
به قدري نيس��ت كه بر فعاليت ها تاثيرگذار باشد چرا 
كه ميزان تورم در س��طح بالايي قرار دارد و اين تاثير در 
سطح خفيفي است. به طور كلي با توجه به رفتار توده اي 
بازار سرمايه با توجه به اينكه گروه بانكي با تقاضا مواجه 
مي شود بر ساير گروه ها هم تاثير خواهد گذاشت، اما اين 
تقاضا صرفا كوتاه مدت است. درست است كه افزايش 
نرخ بهره تاثير منفي در بازار دارد اما با توجه به افزايش 
حجم پاي��ه پولي صرفا يك تنف��س كوتاه مدت ايجاد 
مي كند و تاثير عميقي بر بازار نخواهد داشت. كشور با 
ريسك هاي سيستماتيكي همچون تحريم هاي احتمالي 
براي بعضي نهادها و افراد كشور مواجه است و در نتيجه 
در اين حالت بسياري از معامله گران ترجيح مي دهند 
نظاره گر باش��ند و اين احتمال وجود دارد كه در برخي 
صنايع عرضه بر تقاضا غلبه كند. اما جدا از اين مشكل در 
ادامه در صفحه 8 هفته هاي گذشته عرضه ارز در... 

مريم شاهسمندييعقوب اندايش نويد رجايي

آغاز سفر رييسي به پكن با استقبال رسمي رييس جمهور چين

تداوم اصلاح ساختار بودجه در لايحه 1402

تقويت مناسبات با غول آسيايي 
براي كنار زدن تحريم ها

 پاسخ سازمان برنامه 
به گزارش »تعادل«

 روزنامه تعادل از حجم بالاي صادرات 
محصولات خام و نيمه خام گزارش مي دهد

 خواسته دولت يا نياز كارمندان
مجلس به كدام سمت مي رود؟

 ايران 
در تله انرژي مجازي
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 سناريوهاي  
متعدد  براي حقوق
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يادداشت- 1

 دستاوردهاي مبهم 
سفر به چين

درب��اره س��فر ابراهي��م 
رييس��ي ب��ه چي��ن و 
دس��تاوردهاي برآمده از 
آن، ديدگاه هاي متفاوتي 
مطرح مي شود. برخي اين 
سفر را با توجه به اظهارات 
خصمانه مقامات ارش��د 
چين��ي )رييس جمهور 
چين( در جريان سفر به كشورهاي حاشيه خليج 
فارس بدون معن��ا ارزيابي كردند و گروهي ديگر از 
تحليلگران هم آن را در حد يك حركت هوشمندانه 
براي تحقق منافع ملي ايران و شكست حلقه انزواي 
ايران ارزيابي مي كنند. اما با عبور از اين ديدگاه هاي 
صفر يا صد درصدي، واقع آن است ايران در شرايط 
خاصي به سر مي برد و گزينه هاي متنوعي در حوزه 
سياست خارجي ندارد. چين يكي از اين گزينه هاي 
محدود ايران در حوزه سياس��ت خارجي است كه 
دولت مي تواند روي آن مانور بدهد. اين محدوديت ها 
به اندازه اي وسعت يافته كه حتي به اندازه انگشتان 
يك دست هم گزينه ديپلماسي پيش روي دولت 
سيزدهم قرار ندارد. چين، روسيه، ونزوئلا، سوريه 
تا حدودي عراق و... برخي از كش��ورهايي هستند 
كه دولت سيزدهم در شرايط فعلي مي تواند روي 
ارتباط با آنها حس��اب باز كن��د و مراوداتي را با آنها 
برنامه ريزي كند. در اين ميان، بس��ياري به دنبال 
آگاهي از جزييات قراردادهايي هستند كه در جريان 
س��فر رييس جمهوري به چين، نهايي شده است. 
قراردادهاي اقتصادي خاصي هم در اين ميان معرفي 
مي شوند كه همگي به يك واقعيت كليدي بي توجه 
هستند. موضوع مهم بر سر راه مراودات اقتصادي 
ايران و چين، مشكل تحريم هاست. واقع آن است 
كه چين هر چند مايل اس��ت روابط اقتصادي اش 
با ايران را وسعت ببخشد، اما در عين حال حدود 2 
تريليون دلار سرمايه گذاري مشترك با امريكا دارد. 
چيني ها قادر نيستند، تحريم هاي امريكا را ناديده 
بگيرند، بنابراين هر پروژه اي در زمان تحريم ايران، 
امكان عملياتي شدن نخواهد داشت. به عنوان نمونه 
يكي از قراردادهايي كه در جريان سفر اخير رييسي، 
بر روي اجراي آن توافق ش��ده، پروژه ساخت قطار 
سريع السير تهران- قم - اصفهان است. طرحي كه 
دولت مانور زي��ادي روي آن مي دهد و اجراي آن را 
بسيار مهم ارزيابي مي كند. اين طرح براي نخستين 
 ب��ار در زمان دولت احمدي نژاد برنامه ريزي ش��د. 
شخصا در زمان دولت احمدي نژاد به عنوان معاون 
مديركل بين الملل و صدور خدمات فني و مهندسي 
وزارت راه و ترابري وقت بودم. يكي از افرادي كه بر 
اين طرح اش��راف دارد، خود من هستم. چيني ها 
قرار بود اين طرح را در بازه زماني مشخصي اجرايي 
كند، اما ظهور تحريم هاي اقتص��ادي غرب عليه 
ايران باعث عقب نش��يني چيني ها از پروژه ها شد. 
چيني ها نمي توانند مطالبات امريكا در خصوص 
اي��ران را ناديده بگيرند. اگر در خاطرتان باش��د در 
دهه 90 قرار بود، خط لوله نفت آسيا به اروپا از ميان 
اي��ران عبور كند، اما به دنب��ال تعارضاتي كه ميان 
ايران و امريكا وجود داشت، اين طرح به جاي ايران 
از خاك گرجستان و تركيه عبور كرد. طبيعي است 
كه حتي بعد از پايان تحريم ها هم اين ظرفيت ها از 
ميان رفته است و بسيار دشوار است كه ايران يك بار 
ديگر به كانون انتقال انرژي به اروپا در قالب آن طرح 
مشخص بدل شود. در خصوص چين هم يك چنين 
ملاحظاتي وجود دارد؛ چيني ها ب��ا امريكا روابط 
راهبردي و اقتصادي عميق��ي دارند و نمي توانند 
)توجه كنيد، مي خواهند ولي نمي توانند( به خاطر 
ايران اين روابط را كنار بگذارند. اين ايران است كه 
بايد تكليف خود را با نظام بين الملل مشخص كند. 
مش��خص كردن اين موضوع هم به نظرم به اتخاذ 
راهبردهاي كلان در حوزه ديپلماسي بازمي گردد. 
ايران اخيرا از سياست راهبردي نه شرقي، نه غربي 
فاصله گرفته اس��ت. نزديكي ايران به شرق باعث 
نوع خاصي عدم تعادل در سياست راهبردي ايران 
شده است. اين در حالي است كه سياست خارجي 
ايران از زمان اميركبير و عباس ميرزا سياست موازنه 
منفي بود. در ادامه رضاشاه، موضوع نيروي سوم را 
هم وارد حوزه سياست خارجي ايران كرد. در زمان 
مصدق دوباره ايده موازنه منفي مطرح شد. با توجه به 
اينكه دكتر مصدق در ذهن انقلابيون ايراني، جايگاه 
رفيعي داشت، پس از انقلاب هم ايده نه شرقي و نه 
غربي مبتني بر راهبرد موازنه منفي مطرح شد. در 
واقع ايران از دل اين راهبرد تلاش مي كرد، استقلال 
ادامه در صفحه 5 خود را در مواجهه با... 

محسن جليلوند

 فعالان اقتصادي با انتقاد از بانك مركزي: 
چرا براي تخصيص ارز بايد پول مان در بانك بلوكه شود؟
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تعادل|
نمايندگان بخش خصوصي و دولتي در نشست بهمن 
ماه سال جاري يك بار ديگر به نقد عملكرد سياست گذار 
پولي پرداختن��د. بنابه اظهارات آنه��ا، دولت در حالي 
روي بازگش��ت ارز صادرات��ي به نرخ 28 ه��زار و 500  
مانور مي دهد كه اساس��ا ارزي با اين نرخ در بازار وجود 
خارجي ن��دارد. ازديگر چالش ه��اي فعالان اقتصادي 
بايد به بخش��نامه جديد بانك مركزي اشاره كرد كه بر 
اس��اس آن واردكنندگان قبل از تخصيص ارز بايد 5 تا 
100 درصد مع��ادل ريالي پول را در بانك بلوكه كنند. 
اين اقدام در حالي از سوي سياست گذار وارد فاز اجرايي 
شده، كه فعال اقتصادي بابت نقدينگي به نظام بانكي 
هزينه مي پردازد اما بر اساس اين بخشنامه، بايد پولش 
را به صورت مجاني در بانك بلوكه كند كه آيا ارزي بگيرد 
يا نگيرد. از طرف��ي، صادركنندگان و فعالان اقتصادي 
براي تامين نقدينگي ادامه فعاليت هاي اقتصادي خود 

در مضيقه هستند.
احمدرضا فرشچيان، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، 

به عنوان نخستين سخنران پيش از دستور، آغازكننده 
نشست بهمن ماه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
بود. او در سخناني به برخي موانع و مشكلات جدي كه 
پيش روي كس��ب و كار بنگاه ها و صادركنندگان قرار 
گرفته اشاره كرد و بخشنامه اخير بانك مركزي را از جمله 
اين موانع دانست و گفت: در حالي طي درخواست اتاق 
تهران و در پي نشس��ت چندي پيش رييس سازمان 
امور مالياتي كشور در اتاق تهران، مهلت زماني يك ساله 
براي پرداخت ماليات بر ارزش افزوده فعالان اقتصادي 
داده شد كه بانك مركزي با صدور دستورالعملي جديد، 
تامين نقدينگي بنگاه هاي بخش  خصوصي را بار ديگر 
با چالش جدي مواجه كرده اس��ت. وي افزود: بر اساس 
اين دس��تورالعمل كه دي ماه امسال ابلاغ شد، تمامي 
واردكنن��دگان كالا و مواد اوليه بايد پيش از تخصيص 
ارز، از 5 ت��ا 100 درصد معادل ريال��ي آن را همزمان با 
ثبت درخواست تخصيص، نزد بانك عامل بلوكه كنند، 
حال آنكه صادركنندگان و فعالان اقتصادي براي تامين 
نقدينگي ادامه فعاليت هاي اقتصادي خود در مضيقه 

هستند. او افزود: اين در حالي است كه زمان تخصيص 
ارز مشخص نبوده و معلوم نيست اصلًا ارز تخصيص داده 
شود يا نش��ود؛ با اين حال واردكننده بايد از 2 ماه قبل 
از اينكه ارز بگيرد پول در بانك بلوكه كند. عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني تهران ادامه داد: فعال اقتصادي 
بابت نقدينگي به نظام بانكي هزين��ه مي پردازد اما بر 
اساس اين بخشنامه، بايد پولش را به صورت مجاني در 
بانك بلوكه كند كه آيا ارزي بگيرد يا نگيرد. فرشچيان در 
پايان چند پرسش را مطرح كرد كه آيا بانك مركزي با 
وزارت صمت و جهاد كشاورزي براي صدور اين بخشنامه 
مشورت كرده است؟ آيا مورد تأييد اين وزارتخانه ها قرار 
گرفته است؟ با اين وجود مواد اوليه و مورد نياز صنعت 
كشور را چطور مي توان تأمين كرد؟ رييس كميسيون 
بهبود محيط كسب  وكار و رفع موانع توليد اتاق تهران 
نيز در اين جلسه، به بيان برخي مشكلات قطعه سازان 
پرداخت و گفت: بانك مركزي در حالي مدعي شده است 
كه به هر ميزان ارز به نرخ 28 هزار و 500 تومان را براي 
صفحه 7 را بخوانيد متقاضيان و...  



با رسيدن به روزهاي مياني بررسي بودجه در مجلس، به 
نظر مي رسد كه سرانجام بحث به مسائل هزينه اي دولت 
رس��يده و در اين ميان قطعا يكي از اصلي ترين دغدغه ها، 
بحث حقوق در سال آينده خواهد بود. »۲۰ درصد پيشنهاد 
دولت است به مجلس و فكر مي كنيم در همين حدود هم 
تصويب بشود، چون متناسب بودن با تورم يك بحث است 
قدرت خريد هم بحث ديگري اس��ت، مي شود خلق پول 
كرد حقوق هاي ۴۰ درصد و ۵۰ درصد هم پرداخت كرد، 
ولي تورمي كه ايجاد مي كند و از آن طرف هم از جيب مردم 
پولي كه خارج مي كند به مراتب بيش��تر از پولي است كه 
به مردم پرداخت و به كارمند ها پرداخت مي ش��ود.« اين 
بخش��ي از صحبت هاي چند هفته قبل رييس سازمان 

برنامه و بودجه بود. 
به اين ترتيب در شرايطي كه تورم رسمي كشور بيش از ۴۵ 
درصد است و وزير اقتصاد نيز اعلام كرده كه اين روند حداقل 
تا پايان امسال ادامه خواهد داشت، رقم پيشنهادي دولت 
براي افزايش حقوق، بسيار پايين تر از تورم است و از اين رو 
اين نگراني به وجود آمده كه ش��رايط براي حقوق بگيران 
ثابت حتي از اين نيز دش��وارتر خواهد ش��د. در روزهاي 
گذشته حتي برخي از نمايندگان مجلس نيز نسبت به اين 
موضوع انتقاداتي را مطرح كرده اند. در روزهاي گذشته دو 
گزينه مطرح شده، افزايش ۲۵ درصدي حقوق و افزايش 
پلكاني دو گزينه از ميان طرح هاست اما طبق برنامه ريزي 
انجام شده، مجلس امروز )چهارشنبه( در اين رابطه تصميم 

خواهد گرفت.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲ از تعيين 
تكليف ميزان افزايش حقوق كارمندان دولت در سال آينده 
در جلسه نوبت صبح چهارشنبه اين كميسيون خبر داد و 
گفت كه پيشنهادات متعدد و متنوع درباره ميزان افزايش 

حقوق مطرح است.
رحيم زارع در توضيح مصوبات كميسيون تلفيق لايحه 
بودجه ۱۴۰۲ گفت: تبص��ره ۱۲ لايحه بودجه مربوط به 
حقوق و دس��تمزد و معافيت هاي مالياتي و به طور كلي 
دغدغه هاي كارمندان است؛ قرار شد كميسيون در نشست 

صبح فردا در اين باره تصميم گيري كند.
وي درباره پيش��نهادهاي نمايندگان در موضوع حقوق و 
دستمزد كارمندان در سال آينده گفت: برخي از نمايندگان 
پيشنهاد افزايش ۳۰ درصدي حقوق براي همه كارمندان 
در هر پايه اي را در سال آينده مطرح مي كنند؛ برخي هم 
پيش��نهاد افزايش ٢٠ درصدي و برخي ديگر پيش��نهاد 
افزايش حقوق به صورت پلكاني را بيان مي كنند كه براي 
مبالغ بالا درصد كمتري افزايش لحاظ شود و براي مبالغ 
پايين مثلًا زير ۱۵ ميليون تومان افزايش ۲۰ درصد اعمال 
شود و سقف افزايش هم همان ٢٠ درصد باشد؛ در نهايت 
كميسيون فردا در مورد حقوق و دستمزد تصميم گيري 
خواهد كرد. س��خنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
۱۴۰۲ با اشاره به تصويب تبصره ۱۳ گفت: مجوزي داده شد 

كه از محل تنخواه گردان موضوع بند »م« ماده ۲۸ قانون 
الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي )٢(، 
تا مبلغ ۶٠٠ ميليارد تومان به جمعيت هلال احمر و تا مبلغ 
۱۸۷ ميليارد تومان به وزارت بهداشت در قالب اعتبارات 
هزينه اي و تملك دارايي هاي سرمايه اختصاص داده شود. 
وي ادامه داد: در راس��تاي كاهش الته��اب بازار كالاهاي 
كشاورزي، كاهش نوس��ان غيرعادي فصلي محصولات 
كشاورزي و پرداخت خسارت به بيمه گذاران محصولات 
كش��اورزي مبلغ ۵۰۰۰ ميليارد تومان و متنوع س��ازي 
ابزارهاي حمايتي از بخش كش��اورزي و افزايش صادرات 
محصولات كش��اورزي تا مبلغ هزار ميليارد تومان براي 
پرداخت سهم دولت به صندوق بيمه محصولات كشاورزي 
به صورت نقدي يا اسناد خزانه اسلامي در اختيار اين صندوق 

قرار مي گيرد.
زارع اضافه كرد: بانك مركزي موظف شد براي پرداخت به 
موقع مصارف هدفمندي و در خصوص س��ازمان برنامه و 
بودجه كشور معادل يك درصد جمع مصارف را به صورت 
تنها در اختيار س��ازمان هدفمندي يارانه ه��ا قرار دهد؛ 
همچنين منابع حاصل از ح��ذف يارانه خانواده هاي غير 
مشمول حمايت دولت و عوارض و ماليات بر ارزش افزوده با 
تخصيص سازمان صرفاً براي تامين يارانه نان هزينه مي شود. 
وي گفت: وزارت نفت از طريق شركت هاي تابعه موظف شد 

نسبت به توزيع گاز مايع ونفت سفيد به مصرف كنندگاني 
كه به شبكه سراسري گاز طبيعي دسترسي ندارند يا در 
مقاطعي از س��ال و تش��خيص وزارت نفت امكان تحويل 
گازطبيعي به آنها وجود ندارد و مجبور به استفاده از سوخت 
مايع مي ش��وند، از طريق سامانه درخواست فرآورده هاي 

نفتي يا كارت الكترونيك اقدام كنند.
البته اين صحبت ها در اين زمين��ه در حالي ادامه دارد كه 
نظر اصناف و كارشناسان چندان با طرح مجلس و دولت 
همسان نيست و آنها حتي پيشنهاد تغيير فصلي حقوق را 
دادند. عضو كانون عالي شوراهاي اسلامي كار با بيان اينكه 
فاصله بين خط معيشت و دستمزد كارگران زياد شده است، 
پيشنهاد فصلي شدن حقوق و دستمزدها را مطرح كرد و 
گفت: به جاي آنكه چانه زني هاي فش��رده مزد هر سال به 
اسفندماه موكول شود، دستمزد را به شكل فصلي نسبت به 

تورم بررسي و در شش ماهه دوم ترميم  كنيم.
علي اصلاني با تاكيد بر تعيين س��ريع تر رقم هزينه سبد 
معيش��ت كارگران اظهار كرد: عليرغم آنكه تاكنون چند 
جلسه شوراي عالي كار برگزار شده اما تنها چيزي كه در 
شورا صحبت نشده، موضوع مهم دستمزد بوده است در 
حالي كه جلسات كميته مزد بايد زودتر آغاز مي شد و به 
نتيجه مي رسيد. وي ادامه داد: سال گذشته مديريت خوبي 
صورت گرفت و با همراهي و همدلي شركاي اجتماعي رقم 

دستمزد زودتر تصويب شد ولي در حال حاضر با توجه به 
آنكه تا پايان سال زمان زيادي باقي نمانده هنوز رقم هزينه 
سبد معيشت كارگران مشخص نش��ده كه بتوانيم وارد 
چانه زني هاي مزدي ش��ويم. عضو كانون عالي شوراهاي 
اس��لامي كار درباره دليل اين تاخير گفت: امسال با توجه 
به فاصله بين خط معيشت با تورم، رقم هاي متفاوتي براي 
سبد هزينه معيشت ارايه مي شود ولي اگر همان رقم  ۱۴ 
ميليون توماني را كه وزارت كار در گزارش اخير خود اعلام 
كرد مدنظر قرار بدهيم، هزينه سبد معيشت نبايد كمتر از 

اين رقم باشد.
به گفته اصلاني، فاصله بين خط معيشت و حقوق كارگران 
باعث ش��ده ورود به بحث دس��تمزد براي نماينده كارگر 
و كارفرما و دولت دش��وار ش��ود. حداقل دستمزد امسال 
چهار ميليون و ۱۰۰ ه��زار تومان بود و اگر بخواهيم خط 
معيشت را همان ۱۴ ميليون تومان بگيريم، باز هم فاصله 
بين حداقل مزد تا خط معيشت زياد است. متاسفانه بعضاً 
حاشيه هايي درباره كميته دستمزد مطرح مي شود، مثل 
اينكه كارفرمايان پيشنهاد كردند حق مسكن از سبد هزينه 
معيشت حذف شود يا پيشنهاد شده كه ۱۰ قلم كالايي كه 
در طرح كالابرگ  عرضه مي شود را از سبد معيشت خارج 
كنيم. در حالي كه هنوز هيچ  چيز كارشناس��ي و تبديل 
به قانون نشده اس��ت. اصلاني با طرح اين پرسش كه چرا 

تنها در ماه هاي پاياني س��ال دنبال چانه زني هاي فشرده 
براي دستمزد هستيم؟ گفت: در طول سال بايد جلسات 
كارشناسي براي بررسي ابعاد مزد تشكيل تا پيشنهادات 
به طور منطقي بررسي شود ولي متاسفانه مذاكرات دستمزد 
را به يكماه آخر سال موكول مي كنيم و جامعه كارگري را در 
استرس و نگراني حقوق و دستمزد سال بعد قرار مي دهيم. 
وي در پايان پيشنهاد فصلي ش��دن حقوق و دستمزد را 
مطرح كرد و گفت: سه ماهه اول و دوم سال ابعاد دستمزد 
نسبت به تورم بررسي و در شش ماهه دوم سال دستمزدها 

نسبت به تورم نيمه اول در آذر ماه ترميم  شود.
در كنار حقوق، بررس��ي هاي مجلس در ديگر بخش هاي 
بودجه نيز ادامه دارد و نمايندگان روز گذش��ته مصوبات 
جديدي را نهايي كردند. رحي��م زارع در توضيح آخرين 
مصوبات كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲، گفت: به 
منظور ايمن سازي معاملات خودرو، سازمان ثبت اسناد و 
املاك كشور و مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه و 
فرماندهي انتظامي جمهوري اسلامي ايران و وزارت كشور، 
بيمه مركزي، شركت هاي بيمه، شركت هاي خودروساز و 
ساير دستگاه هاي اجرايي داراي اطلاعات راجع به وسايل 
نقليه موتوري مكلف ش��دند با همكاري معاونت علمي و 
فن��اوري و اقتصاد دانش بنيان رياس��ت جمهوري امكان 
اس��تعلام برخط اطلاعات و سوابق وسايل نقليه موتوري 
از قبيل اطلاعات مالكيت، اعمال حقوقي انجام شده راجع 
به وسيله نقليه، سابقه تصادفات و معاينه فني و همچنين 
اطلاعات و سوابق اشخاص از قبيل احراز هويت و اهليت 
متعاملين را از طري��ق مركز ملي تبادل اطلاعات موضوع 
ماده ۷ قانون مديريت داده ها و اطلاعات ملي و مشمول به 
رضايت طرفين معامله با رعايت محرمانگي و حفظ حريم 
خصوصي اش��خاص براي پلتفرم هاي بخش خصوصي 

فراهم كند.
وي ادامه داد: يعني كسي كه مي خواهد يك وسيله نقليه 
بخرد مي داند كه هم خريدار و هم فروشنده تمام اطلاعات 
وسيله نقليه را از قبل دارند و اگر تصادفي شده يا حق بيمه 
چقدر پرداخت كرده را همه در جريان قرار مي گيرند. اين 
سامانه براي ايمن سازي معاملات خودرو است. سخنگوي 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ درباره مصوبه 
ديگر اين كميسيون گفت: مصوبه اين كميسيون درباره 
برگزاري مزايدات قوه قضاييه در سامانه ستاد بود كه همانند 
دولت شد كه ۱۰ درصد تضمين را بگيرند تا كساني كه در 
مزايده ش��ركت مي كنند به صورت واقعي شركت كنند 
و از ورود افرادي كه جعلي ش��ركت مي كردند و تضمين 

نمي دانند، جلوگيري شده و معاملات شفاف باشد.
آنچه كه مجلس در زمينه حق��وق نهايي مي كند، قطعا 
نش��ان دهنده رويكرد كلان نمايندگان به بودجه س��ال 
آينده خواهد بود، رويكردي كه بايد ديد س��رانجام در آن 
خواس��ته هاي دولت را اجرايي مي كنند ي��ا به نفع مردم 

تغييراتي جديد را در بودجه اجرايي خواهند كرد. 
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سخنگوي دولت: 
 جزييات مولدسازي اموال 

در سامانه قابل دسترسي است
علي به��ادري جهرم��ي در ابت��داي اين نشس��ت با 
گراميداشت ايام دهه فجر و ماه رجب و شعبان، اظهار 
كرد: حضور باش��كوه مردم هميش��ه انقلابي ايران در 
راهپيمايي ۲۲ بهمن نش��ان مجددي از ايس��تادگي 
هميشگي مردم برابر توطئه هاي خارجي بود كه آنان 
هروقت احس��اس كنند اس��تقلال و تماميت ارضي 
كشور از س��وي دشمن مي خواهد زير س��وال برود در 
صحنه مي آين��د و همه را ش��گفت زده مي كنند. وي 
افزود: مسووليت دولتمردان بيش از گذشته بار سنگين 
خ��ود را در چنين ش��رايطي هويدا مي كن��د و تاكيد 
رييس جمهوري هم به خدمت رساني هرچه بيشتر به 
اين مردم دوست داش��تني و مقاوم اس��ت. وي با اشاره 
به دستاوردهاي رونمايي شده در دهه فجر، اظهار كرد: 
در ح��وزه علم براي اولين بار تصاوي��ر ماهواره خيام در 
اختيار قرار گرف��ت و الان در حوزه هاي مختلفي از اين 
تصاوير استفاده مي ش��ود. دو ماهواره ناهيد۲ و طلوع 
۳ هم رونمايي ش��ده است. س��خنگوي دولت يادآور 
شد: در حوزه دانش بنيان هم افتتاح ساختمان هايي را 
شاهد بوديم و در حوزه فرهنگ، هنر و ورزش مي توان 
به برگزاري جشنواره ها اشاره كرد كه با استقبال مردم 
مواجه شد چرا كه مردم ما هنردوست هستند و برخلاف 
تلاش ها نشان دادند كه اين حوزه تحريم ناپذير است. 
وي افزود: ميانگين س��رعت رشد كش��ور ما به نسبت 
رشد ساير كش��ورها در عموم حوزه هاي توسعه اي در 
چهل سال گذش��ته به مراتب بهتر بوده است. بهادري 
جهرمي در پاسخ به پرسشي درباره وضعيت برگزاري 
تجمعات در كشور اظهار كرد: از ابتداي فعاليت دولت 
سيزدهم تجمعات متعددي از سوي اقشار مختلف چه 
به صورت گسترده و چه به صورت محدودتر انجام شده 
است. در كنار بهارستان هم مستمرا تجمعاتي صورت 
مي گيرد و واكنش هاي مناس��بي براي شنيده شدن 
صداي اعتراضات وجود داشته و بعد از اين هم وضعيت 
همين خواهد بود. س��خنگوي دولت ادامه داد: معاون 
حقوقي رييس جمهوري لايحه اي را براي اجرايي شدن 
هرچه بهتر اصل ۲۷ قانون اساس��ي آماده كرده اند و در 
دولت در حال بررس��ي و تصويب نهايي اس��ت. وي در 
پاسخ به پرسشي درباره ثابت نگه داشتن قيمت كالاهاي 
اساس��ي و روند ارزان كردن اين كالاها در آستانه سال 
جديد، اظهار كرد: س��تاد تنظيم ب��ازار تدابيري براي 
نظارت هاي دقيق تر و گسترده تر و نيز پيگيري گزارش 
شكايات اتخاذ كرده و از همين حالا هم اين روند در حال 
انجام است. ستاد تنظيم بازار هيچگونه افزايش قيمت 
غيرمنطقي را تاييد نمي كند. بهادري جهرمي يادآور 
ش��د: طرح ۳۰ درصد تخفيف ۳۴ قلم كالاي اساسي 
نيز در فروشگاه هاي زنجيره اي از ابتداي دهه فجر آغاز 
شده است و تا پايان ماه رمضان ادامه مي يابد تا قيمت 
كالاهاي اساسي حفظ ش��ود. سخنگوي دولت درباره 
اهداف سفر رييس جمهور به چين، تاكيد كرد: سفري 
كه رييس جمهوري روز گذش��ته آغاز كردند دهمين 
س��فر خارجي در دوران فعاليت دولت اس��ت. آخرين 
س��فر از ايران به چين ۲۰ س��ال پيش صورت گرفته و 
الان به دعوت رسمي رييس جمهوري چين اين سفر 
انجام شده است. وي تصريح كرد: محوريت اصلي سفر 
اجرايي كردن توافق ۲۵ ساله با تمركز بر مسائل اقتصادي 
است و وزراي همراه رييس جمهوري هم تيم اقتصادي 
دولت هستند. بزرگ ترين شريك تجاري ايران چين 
اس��ت؛ بنابراين يك اقدام راهبردي در اين س��فر براي 
حوزه تعاملات تجاري خواهد بود و پيام مهمي هم براي 
كساني دارد كه به دنبال منزوي كردن ايران بودند و نشان 
مي دهد كه ايران مسير ارتباط خود را با ساير كشورها 
طي مي كند. بهادري جهرمي يادآور شد: در پايان سفر 
رييس جمهوري به چين شاهد خبرهاي خوشي خواهيم 
بود.  عدد تجارت ما با چين از م��رز ۲۵.۳ ميليارد دلار 
گذشته است و اين نشان دهنده آغاز قرارداد ۲۵ ساله با 
چين است. سخنگوي دولت در پاسخ به پرسش ايسنا 
درباره جزييات بسته وحدت آفرين دولت به ويژه براي 
ايرانيان خارج از كشور، اظهار كرد: در امتداد مسيري كه 
مقام معظم رهبري روشن كردند و عفوي كه در حوزه 
قضايي صورت گرفت، دولت هم خود را مكلف مي داند كه 
همين مسير را در مجموعه دستگاه هاي اجرايي كشور 
طي كند. بهادري جهرمي يادآور شد: در اين زمينه به ويژه 
براي ايرانيان خارج از كشور هم بسته وحدت آفريني در 
نظر گرفته شده كه به تسهيل بازگشت يا فعاليت ايرانيان 
خارج از كشور - حتي آناني كه بعضاً خطاهايي مرتكب 
شده اند - مي تواند منجر شود. وي تاكيد كرد: همچنين 
در ح��وزه تخلفاتي كه در امتداد جراي��م در حوزه هاي 
عمومي ممكن است در حوزه هاي صنفي رخ دهد؛ مثلًا 
در حوزه هاي دانش��گاهي، هنري و ورزشي، در امتداد 
همان نگاه رهبري با تفكيك حوزه هاي سازماندهي شده و 
متصل به شبكه هاي برانداز خارجي با كساني كه سهوي، 
خطايي و اش��تباهي داشته اند و به اين اشتباه هم واقف 
شده و آمادگي براي بازگشت به آغوش ملت دارند، دولت 
بسته اي را آماده كرده كه به زودي به وزرا ابلاغ مي كند 
و پس از ابلاغ هم رسانه اي خواهد شد. سخنگوي دولت 
در پاسخ به پرسشي درباره اعلام جزييات كامل اجراي 
طرح مولدس��ازي دارايي هاي دولت اظهار كرد: سامانه 
مولدسازي در راس��تاي شفافيت رونمايي شده است و 
تمامي جزييات مولدسازي اموال دولتي در سامانه قابل 
دسترسي است؛ همه طرح ها جهت اطلاع عموم در سامانه 
قرار گرفته است حتي طرح هايي كه اجرايي نشده است 
نيز قابل مشاهده اس��ت. وي افزود: هنوز مراحل اجراي 
اين مصوبه به صورت كامل طي نش��ده است و ما امروز 
در ابتداي اين مس��ير هستيم. اگر اين مصوبه در دست 
اجرا قرار بگيرد، به رشد و توسعه اقتصادي كشور كمك 
بسياري مي كند. سخنگوي دولت در پاسخ به پرسشي 
درباره علت كاهش نيافتن نرخ ارز در بازار غيررس��مي 
گفت: بي��ش از ۹۰ درصد ارز مورد ني��از واردكنندگان 
كالا، در سامانه نيما تامين مي شود و رييس جمهور هم 
بر برخورد جدي با متخلف��ان در اين زمينه تاكيد كرد. 
بهادري جهرمي افزود: نرخ ارز در س��امانه نيما از ثبات 

نسبي برخوردار است و در همين نرخ باقي خواهد ماند.

خواسته دولت يا نياز كارمندان؛ مجلس به كدام سمت مي رود؟

آغاز سفر رييسي به پكن با استقبال رسمي رييس جمهور چين

سناريوهاي  متعدد  براي حقوق

تقويت مناسبات با غول آسيايي براي كنار زدن تحريم ها
رييس جمهور با بيان اينكه ايران و چين دوستان روزهاي 
سخت هس��تند و دوس��تي در روزهاي سخت، تسريع و 
تس��هيل كننده پيوندها در ايام ديگر است، اظهار داشت: 
تحكيم اين پيوندها و دوستي ها در امنيت منطقه و جهان 
موثر است. سيد ابراهيم رييس��ي در ديدار با »شي جين 
پينگ« رييس جمهور چين با تاكيد بر ضرورت گسترش 
مناسبات دو كشور در زمينه هاي مختلف اقتصادي، تجاري، 
علمي، فناوري و فرهنگي، اجراي س��ند جامع مشاركت 
راهبردي ميان ايران و چين را اقدامي مهم در جهت تثبيت 

صلح و ثبات در منطقه دانست.
رييس جمهور سفر هيات هاي اقتصادي و سياسي دو كشور 
به پايتخت هاي يكديگر و مذاك��رات صورت گرفته بين 
طرفين را در گسترش مناسبات مهم و موثر توصيف كرد و 
افزود: با وجود مخالفت دشمنان جمهوري اسلامي ايران 
و چين با تحكيم و گسترش روابط دو كشور، اين روابط با 
مديريت مطلوب طرفين گام هاي بلندي را طي كرده است.

رييسي در اين ديدار همچنين با بيان اينكه ايران و چين 
دوس��تان روزهاي سخت هستند و دوس��تي در روزهاي 
سخت، تسريع و تسهيل كننده پيوندها در ايام ديگر است، 
افزود: تحكيم اين پيوندها و دوستي ها در امنيت منطقه و 

جهان موثر است.
رييس جمهور در ادامه با استقبال از تاكيد رييس جمهور 
چين بر احترام به تماميت ارضي جمهوري اسلامي ايران و 
همچنين مقابله با يكجانبه گرايي در نظام بين الملل، بر لزوم 
مقابله با دخالت بيگانگان در نقاط مختلف جهان تاكيد كرد.
رييسي همچنين با قدرداني از نقش مثبت و سازنده چين 
در گفت وگوهاي رفع تحريم، به پيمان شكني امريكايي ها و 
بدعهدي كشورهاي اروپايي در عمل به تعهدات اشاره كرد و 
گفت: غربي ها يك بار ديگر در مورد جمهوري اسلامي ايران 
گرفتار محاسبه غلط شدند غافل از اينكه ايران اسلامي و 
ملت رشيد آن بالنده تر و مطمئن تر از هر زمان ديگري در 
مسير توسعه و پيشرفت قرار دارند. رييس جمهور با اشاره 
به اينكه جمهوري اسلامي ايران مصمم به گسترش روابط 
دو كشور با رويكرد احترام متقابل است، تصريح كرد: توسعه 
روابط ايران و چين رو به جلو بوده است، اما آنچه انجام شده با 
آنچه كه بايد انجام مي پذيرفته فاصله دارد و براي جبران اين 

عقب ماندگي بايد گام هاي بلندتري برداشت.
رييسي همچنين ضمن استقبال از ابتكار رييس جمهور 
چين در اراي��ه طرح »كمربن��د-راه« آمادگي جمهوري 

اسلامي ايران براي اجرايي شدن اين طرح را اعلام كرد.
تاكيد بر گس��ترش همكاري هاي دو كش��ور در حوزه 
كشاورزي،  خودرو سازي، معدن، گردشگري و همچنين 
فعال تر ش��دن كميسيون هاي مش��ترك اقتصادي، 

از ديگر محورهاي س��خنان رييس جمه��ور در ديدار 
با رييس جمهور چي��ن بود. رييس��ي در پايان ضمن 
تمجيد از همكاري چين در مقابله با همه گيري كرونا 
پيش از توليد واكسن در ايران گفت : خوشبختانه امروز 
جمهوري اسلامي ايران با توليد ۶ واكسن كرونا نه تنها 
به خودكفايي در اين زمينه رسيده بلكه به يكي از معدود 

صادركنندگان آن نيز تبديل شده است.
در اين ديدار »شي جين پينگ« رييس جمهور چين نيز 
با اشاره به روند رو به توسعه روابط ايران چين، اجراي سند 
جامع مش��اركت راهبردي ميان دو كشور را در تعميق و 
گسترش روابط دو كشور بسيار موثر دانست و گفت: چين 

قاطعانه معتقد به توسعه روابط با ايران است.
رييس جمهور چين در ادامه با انتقاد از اعمال يكجانبه گرايي 
و رفتارهاي زورمدارانه كشورهاي غربي در صحنه بين الملل 
افزود: متاسفانه اين كشورها همچنان بر رويكرد غلط دوران 
جنگ س��رد اصرار دارند و همين موجب آس��يب ديدن 

هنجارهاي بين المللي و صلح و امنيت جهاني شده است.
شي جين پينگ ضمن حمايت از تماميت ارضي جمهوري 
اس��لامي ايران، بر لزوم مقابله با يكجانبه گرايي، دخالت 
بيگانگان و تهديد امنيت و ثبات در منطقه و جهان تاكيد 
كرد. رييس جمهور چين در بخش ديگري از سخنان خود 
در اي��ن ديدار از اعلام آمادگي دولت چين براي حمايت از 
شركت هايي كه تمايل به سرمايه گذاري در ايران دارند، خبر 
داد و گفت: دولت چين همچنين براي توسعه همكاري ها 
در زمينه تجارت و ترانزيت و مناس��بات فرهنگي با ايران 
آمادگي كامل دارد. شي جين پينگ در ادامه با قدرداني از 
مواضع و اقدامات جمهوري اسلامي ايران در زمينه مبارزه 
با تروريسم، بر ضرورت اجرايي شدن هر چه سريع تر توافق 
هسته اي به عنوان يكي از دستاوردهاي چند جانبه گرايي 

براي حل و فصل اختلافات تاكيد كرد.

   چرا سفر به چين مهم است؟
جمهوري اس��لامي اي��ران و چين به عنوان دو كش��ور و 
قدرت مهم در منطقه آس��يا از ديرباز مراودات بس��ياري 
در زمينه هاي مختلف اعم از اقتصادي و سياسي داشته و 
طي سال هاي اخير نيز چين همواره حامي ايران در برنامه 
صلح آميز هسته اي بوده است. اكنون با سفر رييس جمهور 
كشورمان به پكن در اين شرايط منطقه اي و جهاني علي رغم 
عكس العمل غرب و حساسيت هايي كه در اين راستا دارند، 
تحكيم روابط راهبردي دو طرف در دس��تور كار قرار دارد 
و فرصت��ي براي تقويت امنيت و ثبات منطقه اي به لحاظ 

سياسي و اقتصادي است.
حجت الاسلام سيد ابراهيم رييسي به دعوت همتاي خود 

شي جين پينگ به چين سفر كرده است. گفته مي شود بعد 
از ۲۰ سال رييس جمهور كشورمان در سفري رسمي به 
پكن رفته تا تعاملات دو كشور از لحاظ اقتصادي و سياسي 
را مورد گفت وگو و مداقه قرار دهد. قرار است در جريان اين 
سفر اسناد و قراردادهايي ميان دو كشور به امضا برسد تا روند 
اجرايي شدن سند ۲۵ ساله ايران و چين نيز تسريع شود. در 
همين راستا حسين اميرعبدالهيان وزير خارجه، خاندوزي 
وزير اقتصاد، بذرپاش وزير راه، اوجي وزير نفت، ساداتي نژاد 
وزير كشاورزي، فاطمي امين وزير صمت، فرزين رييس كل 
بانك مركزي و علي باقري مذاكره كننده ارشد كشورمان در 

اين سفر حضور دارند.
بنابراين حوزه هاي اقتصادي مهم ترين محور سفر رسمي 
رييس جمهور ب��ه چين اس��ت. در واقع دول��ت با تغيير 
ريل گذاري در سياست خارجي از تقليل  گرايي به سوي 
توازن گرايي حركت كرده تا به جاي تمركز صرف به امريكا 
و اروپا، مجموعه متنوعي از ظرفيت  هاي ديپلماتيك را براي 

تامين منافع اقتصادي كشور فعال كند.
اهميت س��فر رييس جمهور به چين از آنجايي مشخص 
مي شود كه وي قبل از انجام سفر با مقام معظم رهبري ديدار 
و برنامه هاي كاري خود را تشريح كرد و مقام معظم رهبري 
نيز با ابراز خرسندي از برنامه ريزي هاي انجام گرفته، براي 

رييس جمهور آرزوي موفقيت كردند.
اتخاذ سياست همسايگي، اولويت  دهي براي همكاري و 
تجارت با همسايگان و استفاده از ظرفيت نهادهاي منطقه  اي 
همچون سازمان همكاري ش��انگهاي و احياي ظرفيت 
ترانزيتي كريدورها ) ش��مال به جنوب و غرب به ش��رق( 
از جمله اقدامات دولت براي گس��ترش دايره ديپلماسي 

اقتصادي و پيشبرد راهبرد ارتباط با منطقه بوده است.
بايد در نظر داشت چين بزرگ ترين شريك تجاري ايران 
اس��ت و روابط دو كش��ور علي رغم يك دهه تحريم ايران 
همچنان ادامه يافته اس��ت. علاءالدين بروجردي رييس 
انجمن دوستي ايران و چين در اين زمينه به ايسنا گفت كه 
چين از معدود كشورهايي است كه سوء پيشينه تاريخي در 
رابطه با ايران ندارد و در رابطه تاريخي چند هزار ساله با چين 
هرچه مي بينيم همكاري هاي اقتصادي، دريانوردي، جاده 
ابريشم و فناوري است، بدون اينكه نقطه منفي در روابط دو 

كشور وجود داشته باشد.
كنعاني س��خنگوي وزارت امور خارجه هم درباره س��فر 
رييس جمهور به چين در نشس��ت خبري هفتگي خود 
اظهار داشت كه اين سفر در حوزه اقتصادي زمينه هايي را 
فراهم مي كند كه اولويت دو كشور است و ظرفيت خوبي 
براي اين همكاري وجود دارد. برنامه جامع همكاري هاي 
بلندمدت دو كش��ور را پيش از اين امضا كرديم و اين سفر 

مي تواند جهش مناس��بي را در اجرايي كردن برنامه هاي 
پيش بيني ش��ده در اين برنامه جام��ع ايجاد كند. برنامه 
جامع همكاري هاي دو كشور تا اين مرحله نتايج خوب  و 
ملموسي در حوزه تجاري و اقتصادي با وجود تحريم هاي 

امريكا داشته است.
س��فر رييس جمهور به چين، نقطه عطفي در روند رو به 
گسترش روابط دوجانبه ايران و چين به عنوان دو كشور 
مهم و دو بازيگر در س��طوح منطقه اي و بين المللي است، 
در عين حال فرصت خوبي براي توسعه مناسبات به ويژه 
تسريع در مسير اجراي سند همكاري ۲۵ ساله دو كشور 

در زمينه هاي گوناگون است.
حجت الاسلام رييسي پيش از عزيمت به چين تاكيد كرد 
كه اجرايي شدن سند راهبردي ۲۵ ساله در سفر به چين 
دنبال خواهد ش��د و امضاي ۲۰ تفاهم نامه در دستور كار 
قرار دارد و آن چه مهم است اينكه ما بايد روابط راهبردي 
دوجانبه خود را با چين دنبال كنيم. از طرفي در منطقه، 
عضويت در سازمان همكاري شانگهاي ارتباط ما را نزديك تر 
كرده است. عضويت ما در ش��انگهاي باعث شد تا ارتباط 
با زيرس��اخت هاي اقتصادي منطقه اي قطعي شود و اين 

ظرفيت خوبي در ارتباط با چين هم خواهد بود.
علي رغم فراز و نش��يب هاي فراوان در تاريخ روابط ايران و 
چين، حفظ و توسعه روابط دوجانبه از اصول خدشه ناپذير 
سياست خارجي دو كشور بوده است. همچنين با توجه به 
اشتراكاتي كه ميان دو كشور وجود داشته موجب شده تا 
چين از اهميت و جايگاه ويژه اي در سياست خارجي ايران 
برخوردار باشد. از جمله اينكه چين يك همكار اقتصادي و 
بازيگر مكمل اقتصادي مهم براي ايران به شمار مي رود و يك 

كشور مستقل، بزرگ و قدرتي نوظهور است.
با توجه به سياست تحريمي غرب عليه ايران، چين جايگاه 
خاصي در سياست هاي اقتصادي و تجاري ايران داشته و 
حتي در دوره پسا تحريم نيز جايگاه خاص خود در مبادلات 

اقتصادي ايران را حفظ خواهد كرد. در واقع چين تنها قدرت 
بزرگي است كه از توازن و تمايل به چالش كشيدن موقعيت 
مسلط امريكا در پهنه سياست بين المللي برخوردار است. 
چين به مهم ترين بازيگر در دور زدن تحريم هاي امريكا عليه 
ايران به ويژه پس از پايان معافيت هاي نفتي بدل شده و از 

خريداران اصلي نفت ايران محسوب مي شود.
از سوي ديگر ايران به لحاظ استراتژيك در غرب آسيا داراي 
مرزهاي مشتركي با ۱۵ كشور و كانال دريايي در سواحل 
شمالي و جنوب غربي است. همچنين با توجه به دسترسي 
ايران به مسيرهاي پهناور ارس��ال كالا كه غرب آسيا را به 
اروپا متصل مي كند. ايران از نظر چين كشوري است كه 
مي تواند نقش مهمي در جاده ابريش��م جديد بازي كند. 
ضمن اينكه موقعيت ژئوپولتيكي ايران و تسلط بر تنگه 
هرمز براي حفظ امنيت صادرات انرژي از منطقه خليج فارس 
در صورت هرگونه رويارويي بين امريكا و چين از اهميت 

اساسي برخوردار است.
رييس جمه��ور در مقاله اي كه در روزنام��ه مردم -ارگان 
رس��مي حزب حاكم چين- منتشر ش��د تاكيد كرد كه 
دولت هاي ايران و چين كه برنامه مشاركت جامع راهبردي 
را به عنوان الگوي تعاملات پايدار خود انتخاب كرده اند داراي 
اشتراكات و رويكردهاي مشابهي به تحولات بين المللي 
هستند. دو كشور با سلطه طلبي و يكجانبه گرايي مخالفند 
و بر لزوم احترام به حقوق و منافع همه كشورها تأكيد دارند. 
وي تاكي��د كرد كه سياس��ت جمهوري اس��لامي ايران 
در تقويت رواب��ط دوجانبه فارغ از تح��ولات منطقه اي و 
بين المللي استمرار خواهد يافت و جمهوري اسلامي ايران از 
نقش چين در عبور از بحران كرونا، پيوستن ايران به سازمان 
شانگهاي و الحاق به بريكس پلاس قدرداني كرده و در سايه 
برنامه مشاركت جامع راهبردي ۲۵ ساله آمادگي تقويت 
روابط دوجانبه با چين به ويژه در زمينه توليدات صنعتي و 

فناوري هاي پيشرفته را دارد.



گلناز پرتوي مهر|
مساله ناترازي گاز در كشور طي سال هاي اخير با وجود 
افزايش برداش��ت از ميادين گازي، با رشد چشمگير 
مص��رف به دليل قيم��ت پايين ان��رژي و همچنين 
اس��تفاده غيربهينه گاز در بخ��ش خانگي و صنعتي 
روبه رو شده اس��ت. مصرف نامناسب و غيراستاندارد 
صنايع از سوخت و خوراك ارزان در كنار  قيمت پايين 
ان��رژي در بخش خانگي كه موجب مصارف بس��يار 
بالاي گاز در بخش خانگي به ويژه در خانه هاي بزرگ و 
استخرهاي خانگي شده است؛ منجر به ايجاد وضعيت 

نابساماني در زمينه ناترازي گاز شده است. 
ب��ه گزارش » تع��ادل« مصرف غيربهينه در كش��ور 
مي تواند عامل اصلي مس��اله ناترازي گاز باشد. براي 
جلوگيري از مصرف نادرست بايد نسبت به رويكردها 
و مصارف خارج از الگوي بهينه استاندارد اصلاحاتي 
ص��ورت پذيرد. مصارف غيراقتص��ادي و غيركارآمد 
نظير توليد متانول با رانت خوراك در بخش صنعتي و 
همچنين مشتركان پرمصرف در بخش خانگي موجب 
شده اند كه مصرف گاز به صورت غيربهينه و زيان ده 
ايجاد گ��ردد و براي اين مهم بايد نظام قيمت گذاري 
صنعتي تنها براي توسعه زنجيره ارزش و توليد مواد با 
ارزش افزوده بالا امكان يارانه خوراك و سوخت ارزان 

داشته باشد. 
در وضعيت فعلي كش��ور در بخش صنعتي با مشكل 
ج��دي كارآمدي صادرات روبرو اس��ت. به طور مثال 
خوراك گازي كه متانولي ه��ا دريافت مي كنند و به 
وسيله آن خوراك گازي، متانول توليد و به صادرات 
مي رس��د؛ قيمت پايين تري از صادرات گاز خام دارد 
و اين موضوع عملا مفهوم��ي تحت عنوان تله انرژي 
مجازي را يادآور مي كند. ايران در صنعت خود دچار 
گرفتاري در تله انرژي شده است، يعني عملا محصول 
صادراتي ايران در صنايع مختلف از جمله صنعت فولاد 
يا صنعت پتروشيمي، نه تنها ارزش افزوده بالايي ندارد 
بلكه به نوعي خام فروش��ي و نيمه خام فروشي لحاظ 
مي ش��ود و اين رويكرد غلط توس��عه يك مرحله اي 
زنجيره ارزش و صادرات ماده خام در صنايع مختلف 

به چشم مي خورد.
 آمار ۶ماهه صادرات كل غيرنفتي امسال در مقايسه 
با ۶ماه اول س��ال۱۴۰۰، حاكي از آن اس��ت كه روند 
صعودي خام فروش��ي در دولت فعلي نيز ادامه دارد. 
بر اين اس��اس س��هم صادرات خام و نيمه خام از كل 
صادرات در نيمه نخست س��ال قبل، ۲۵درصد و در 
نيمه نخست امسال به ۳۰درصد صعود كرده است. اين 
كالاها عمدتا كالاهاي با ارزش افزوده پايين هستند 
كه به عنوان مواد اوليه و واسطه اي توليدات پيچيده 
از سوي كشورهاي هدف خريداري مي شوند. از اين 
رو افزايش صدور كالاه��اي خام و نيمه خام به معني 
رونق ارزان فروشي و اعطاي يارانه انرژي به صنعتگران 
خارجي است كه به آن تله انرژي مجازي نيز مي گويند. 
راهكار اين امر نيز افزايش سهم تحقيق و توسعه و ورود 
علم و فناوري به دل صنايع كشور است؛ سياستي كه 
تحت عنوان سياس��ت توليد بار اول و اعطاي اعتبار 

مالياتي به ش��ركت ها براي افزايش تحقيق و توسعه 
مبتني بر حضور شركت هاي دانش بنيان در صنعت 
اس��ت كه اين مهم نيز اخي��را در قانون جهش توليد 

دانش بنيان موردپيگيري قرار گرفته است.
بنابراين راهكار اصلي در بخش توسعه زنجيره ارزش، 
ابتدا اصلاح وضعيت فعل��ي در زمينه اصلاح نرخ گاز 
و در پيش گرفتن سياس��ت هاي جديد براي افزايش 
س��هم تحقيق و توس��عه و ورود علم و فناوري به دل 
صنايع كشور است تا با توسعه زنجيره ارزش و ارتقاي 
تاب آوري ملي و رقابت پذيري بين المللي به س��مت 
ايجاد ارزش افزوده واقعي و دوري از تله انرژي مجازي 

حركت كنيم.

   اجراي طرح هاي بهينه سازي مصرف گاز
 با اصلاح نرخ گاز براي مشتركان غيراقتصادي 

در بخش خانگي و صنعتي
در اي��ن خصوص حجت الاس��لام س��يد محمدرضا 
ميرتاج الديني عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
در گفت وگ��و با »تعادل« گف��ت: در تمام انرژي هاي 
موج��ود ما يارانه هاي پنهان وجود دارد و متأس��فانه 
درص��د بالايي از هزينه ها به ص��ورت يارانه پرداخت 
مي شود. بنابراين اين يارانه بايد به گونه اي توزيع شود 
كه مشتركين در بخش صنعتي به سمت بهينه سازي 
مص��رف و همچنين مش��تركين در بخش خانگي از 
عدالت در توزي��ع نيز بهره ببرند چرا ك��ه تداوم اين 
روند كشور را به ناترازي بيشتر گاز در بخش خانگي و 

صنعتي خواهد رساند. ميرتاج  الديني به بيان اهميت 
اجراي اين طرح پرداخت و بيان كرد: راهكار پلكاني 
ش��دن تعرفه ها براي مصارف خارج از الگوي بهينه و 
استاندارد مصرف در بخش خانگي و صنعتي داراي دو 
مزيت است؛ در ابتدا از كمبود گاز و انرژي جلوگيري 
و مصرف را كنترل مي كند و در وهله بعدي با كاهش 
مصارف غيركارآمد در بخش خانگي و بخش صنعتي 
با ارزش افزوده كم، انرژي براي توليد كالاهاي با ارزش 

افزوده بالا فراهم خواهد شد. 
ميرتاج الدين��ي مصارف خانگي كش��ور را با مصارف 
كل اتحاديه اروپا برابر مي داند و بر اين باور اس��ت كه 
بايد با اجراي طرح تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها و 
همچنين اصلاح نرخ خوراك گاز، مصرف غيربهينه 
و غيراقتصادي انرژي را كنترل كرده و موجب جبران 

ناترازي گاز در كشور خواهد شد.

   اهميت اصلاح نرخ گاز 
براي مشتركان صنعتي و خانگي غيركارآمد

همچنين هادي بيگي نژاد، عضو كميس��يون انرژي 
مجلس؛ در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار كرد: 
بايد با مديريت مصرف جلوي زيانده شدن توليد گرفته 
ش��ود و به سمت صادرات حركت كرد. در واقع اكنون 
شرايط به گونه اي است كه كه گاز استخراج شده نه به 
واحدهاي توليدي و نه به صادرات مي رسد و ما در زمينه 
مش��تركان صنعتي و بخش خانگ��ي بايد اصلاحاتي 

داشته باشيم.

بيگي نژاد گفت: قانون براي امس��ال گفته اس��ت كه 
هزينه انرژي برق و گاز بايد به صورت پلكاني باشد به 
گونه اي كه مصرف براي همه تا يك حد معيني قابل 
قبول است و قيمت براي مشتركان پرمصرف به سمت 

واقعي شدن حركت كند. 
اين نماين��ده مجلس در ادامه گفت: با روش��ي كه 
صنايع در توليد س��يمان يا فولاد اتخاذ كردند، در 
حقيق��ت در حال ص��ادر كردن انرژي هس��تند نه 
محصولي كه توليد كردند. ما در دام انرژي مجازي 
ق��رار گرفتيم و عملا ص��ادرات محصولات با ارزش 
افزوده پايين انجام مي دهيم. نرخ پايين س��وخت و 
خوراك گاز صنعتي نيز سبب شده است كه صنايع 
به دنبال به��ره وري نمي روند. چ��ون ارزاني انرژي 
وجود دارد، ترغيبي وجود ندارد كه دستگاه هايي با 
بهره وري بالا تهيه كنند. عملا نرخ ارزان خوراك و 
سوخت صنايع، بهره وري صنايع را به شدت كاهش 

داده است. 
اين عضو كميسيون انرژي مجلس با اشاره به اهميت 
توس��عه زنجيره ارزش و افزايش تحقيق و توسعه در 
صنايع كشور، اظهار كرد: بايد در اين زمينه تحقيق و 
توسعه در صنايع فعال شود؛ با حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان مي توانيم زمينه دانش بنيان شدن صنايع 
و توس��عه زنجي��ره ارزش را فراه��م كنيم. همچنين 
مي توانيم با فروش كالاهاي توليد بار اول ش��ده، ورود 
ارز به كشور را تس��هيل كرده و تحريم فروش نفت را 

خنثي كنيم.
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مخالفت امارات با برگزاري 
نشست فوق العاده اوپك پلاس

وزير انرژي امارات متحده عربي در واكنش به تصميم 
اخير روسيه براي كاهش توليد ماهانه نفت، اظهار كرد 
نيازي به برگزاري زودتر از موعد نشست توليدكنندگان 
اوپك پلاس، وجود ندارد. به گزارش ايس��نا، س��هيل 
المزروعي در پاس��خ به اينكه آيا گ��روه اوپك پلاس، 
نشست بعدي خود را زودتر از موعد برنامه ريزي شده 
برگزار خواهد كرد، گفت: نيازي به برگزاري نشس��ت 
فوق العاده نمي بينم. روس��يه روز جمعه اعلام كرد در 
پي تحميل مكانيزم س��قف قيمت گروه هفت براي 
فروش نفت روسيه، اين كشور توليد نفت را به ميزان 
۵۰۰ هزار بشكه در روز در ماه ميلادي آينده كاهش 
خواهد داد. گروه اوپك پلاس كه متشكل از ۲۳ كشور 
توليد كننده نفت به رياست عربستان سعودي و روسيه 
است، در اين تصميم دخيل نبوده است. اين گروه كه 
متشكل از توليدكنندگان اوپك و متحدانشان شامل 
روسيه است، اكتبر گذشته، كاهش هدف توليد گروهي 
به ميزان دو ميليون بشكه در روز از نوامبر تا پايان سال 
۲۰۲۳ را تصويب كرد. نشست كميته نظارتي مشترك 
وزيران اوپك پلاس اوايل آوريل و نشست وزيران اين 
گروه براي چهارم ژوئن، برنامه ريزي شده است. بهاي 
معاملات نفت روز جمعه پس از اعلام تصميم روسيه، 
با بيش از دو درصد افزايش، بسته شد و روز سه شنبه 
بالاي ۸۵ دلار در هر بشكه معامله شد. مزروعي گفت: 
اين توافق به دليلي، »بلندمدت« است و اين گروه تنها 
در صورتي آن را تغيير خواهد داد كه مش��اهده كند 
عاملي بازار را تكان داده اس��ت. وي در ادامه افزود: ما 
چيزي نديده ايم. بازار متوازن و باثبات است. وزير انرژي 
امارات در پاسخ به اينكه از نظر اوپك پلاس، چه عواملي 
مي توانند بازار را تكان دهند، به تسهيل محدوديت هاي 
كرونايي در چين و وضعيت اقتصاد جهاني اشاره كرد. 
مزروعي گفت: چين يكي از عوامل مهم بوده و نشانه 
مثبتي است كه بهبود پيدا مي كند و ما از اين بابت، 
خوش��حاليم. بر اس��اس گزارش رويترز، وزير انرژي 
امارات در عين حال خاطرنشان كرد به خاطر قيمت 
بالاتر نيست كه مردم نفت كمتري استفاده مي كنند 
بلكه به دليل وضعيت اقتصادي است كه مردم را در 

خصوص همه چيز، محتاط كرده است.

هزينه ۸۰۰  ميليارد يورويي 
بحران انرژي براي اروپا

كش��ورهاي اروپايي حدود ۸۰۰ ميلي��ارد يورو براي 
حمايت از خانواده ه��ا و ش��ركت ها در برابر افزايش 
قيمت انرژي هزينه كرده اند.  به گزارش تس��نيم به 
نقل از رويترز، كشورهاي اروپايي حدود ۸۰۰ ميليارد 
يورو براي حمايت از خانواده ها و ش��ركت ها در برابر 
افزايش قيمت انرژي هزينه كرده اند. اين كش��ورها 
مجبورند براي مقابله با اين بحران هدفمندتر هزينه 
كنند.  كشورهاي اتحاديه اروپا ۶۸۱ ميليارد يورو براي 
هزينه هاي بحران انرژي اختصاص داده اند. انگليس 
۱۰۳ ميليارد يورو و نروژ ۸.۱ ميليارد يورو از سپتامبر 
۲۰۲۱ ب��راي اين منظور هزينه كرده اس��ت. آلمان 
بالاترين رقم يعني ۲7۰ ميليارد يورو براي بحران انرژي 
هزينه كرده است. انگليس، ايتاليا و فرانسه پس از آلمان 
قرار دارند و هركدام كمتر از ۱۵۰ ميليارد يورو هزينه 
كرده اند.  اگر اين هزينه ها به صورت س��رانه حساب 
شود، لوكزامبورگ، دانمارك و آلمان بيشتري هزينه را 
پرداخت كرده اند.  هزينه انجام شده توسط اين كشورها 
درحال حاضر به بودجه 7۵۰ ميليارد يورويي اروپا براي 
بهبود از بحران كرونا رسيده است.  اين آمار در شرايطي 
اعلام ش��ده كه اتحاديه اروپا پيشنهاد آسان تر كردن 
قوانين كمك هاي دولتي براي پروژه هاي فناوري سبز 
را ارايه داده است تا با يارانه هاي امريكا و چين رقابت كند.  
برخي كشورهاي اروپايي حالا نگرانند تشويق بيشتر 
كمك هاي دولتي بازار داخلي اين اتحاديه را بي ثبات تر 
كند. آلمان به خاطر بسته كمك انرژي خود مورد انتقاد 
فراواني قرار گرفته چون بسيار بالاتر از توان پرداخت 

كشورهاي اتحاديه اروپا است.

روزنامهتعادلازحجمبالايصادراتمحصولاتخامونيمهخامگزارشميدهد

مديرعاملشركتملينفتايرانخبرداد

ايران در تله انرژي مجازي

افزايش ۵۰ درصدي ظرفيت توليد گاز ايران تا سال ۱۴۰۸

جريمه۵۰۰تومانيدولتدرصورتسوزاندنهرمترمكعبگاز

خجس��ته مهر باتاكيد بر ضرورت شتاب بخش��ي به 
نگهداش��ت ت��وان تولي��د ميدان ه��اي گازي گفت: 
چشم انداز ترسيم شده براي اين شركت افزايش توليد 

گازبه مقدار ۱۴۲ ميليارد مترمكعب خواهد بود.
ب��ه گزارش وزارت نفت، محس��ن خجس��ته مهر روز 
گذش��ته در بازديد از ميدان هاي آغ��ار، دالان و دي و 
پالايش��گاه گازي فراش��بند با بيان اينكه يك سوم از 
ذخاير گازي كش��ور در استان فارس و تحت مديريت 
شركت نفت مناطق مركزي ايران قرار دارد، گفت: بر 
اس��اس برنامه ريزي انجام شده افزايش ۱۴۲ ميليون 
مترمكعبي گاز با سرمايه گذاري ۳.۶ ميليارد دلار براي 
توسعه ۱۳ ميدان گازي و دو طرح افزايش فشار در اين 

شركت ديده شده است.
وي به افزايش روزاف��زون گاز در بخش هاي مختلف 
كشور اشاره و تصريح كرد: هدف بنده از سفر به استان 
ف��ارس بازدي��د از طرح هاي مهم افزاي��ش توليد گاز 
همچون پروژه افزايش توليد آغار و دالان، پالايشگاه 

گاز فراشبند است.
مديرعامل شركت ملي نفت ايران آمادگي اين شركت 
را براي افزاي��ش توليد روزانه 7 ميليون مترمكعبي از 
ميدان هاي آغار و دي در سال ۱۴۰۲ اعلام كرد و افزود: 
با تكميل توسعه ميدان هاي گازي آغار و دي در مجموع 
حدود ۲۵ ميليون مترمكعب گاز تا پايان سال ۱۴۰۳ به 

ظرفيت توليد كشور افزوده شود.
خجس��ته مهر ادامه داد: هم اكنون پالايش��گاه گازي 

فراشبند با حداكثر ظرفيت خود )۴۵ ميليون مترمكعب 
در روز( عملياتي اس��ت، اما بر اس��اس برنامه ريزي با 
سرمايه گذاري حدود ۱77 ميليون دلاري قرار است 
ظرفي��ت اين پالايش��گاه در فاز دوم ب��ه 7۰ ميليون 

مترمكعب در روز برسد.
وي به چشم انداز مطلوب توليد گاز در شركت مناطق 
مركزي ايران اش��اره و تصريح كرد: در روزهاي سرد 

امس��ال با كوش��ش حداكثري كاركنان توليد ۲۴۰ 
ميليون مترمكعبي رقم خورد. مديرعامل ش��ركت 
ملي نفت ايران بر بهينه سازي صنايع و نيروگاه هاي 
كش��ور تأكيد كرد و گفت: فرهنگ س��ازي و ايجاد 
زيرساخت هاي لازم براي بهينه سازي در بخش هاي 
مختلف كشور يك بحث فرادستگاهي و ملي است، 
اگر بتوانيم حداق��ل ۲۵ ميليون مترمكعب در فصل 

سرد س��ال با بهينه س��ازي، كاهش مصرف داشته 
باشيم، هيچگاه در بخش ها و صنايع عمده دچار قطع 

و محدوديت گاز نخواهيم بود.
خجسته مهر با بيان اينكه بايد علاوه بر آنكه صيانتي 
توليد مي كنيم صيانتي نيز مصرف كنيم، افزود: براي 
توسعه كش��ور و ايجاد اش��تغال و تأمين نياز صنايع 
اين اقدام انجام خواهد ش��د و از اين مس��ير بخشي از 
توليد گاز را براي صادرات و توليد ثروت براي كش��ور 

اختصاص دهيم.
وي گفت: در هش��ت س��ال آينده ظرفيت توليد گاز 
كش��ور از يك ميلي��ارد مترمكعب ب��ه ۱.۵ ميليارد 
مترمكعب افزايش خواهد يافت كه تحقق اين امر به 
7۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري نياز دارد. با هدفي كه 
در دولت س��يزدهم ترسيم شده به حداكثر توليد گاز 

خواهيم رسيد.
مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران افزود: براي اينكه 
زودتر ب��ه افزايش توليد گاز برس��يم از منابع داخلي 
شركت ملي ايران سرمايه مورد نياز را تأمين كرديم و 
۱۰ ميليون مترمكعب گاز در سال ۱۴۰۲ و ۱۰ ميليون 
مترمكعب نيز در سال ۱۴۰۳ افزايش توليد گاز از اين 

منطقه خواهيم داشت.
وي با تأكيد بر اينكه ب��ا بخش خصوصي مطالعه ۱۳ 
ميدان و بررسي فش��ارافزايي را در دستور كار داريم، 
اظهار كرد: فاز دوم پالايش��گاه فراش��بند نيز در حال 

انتخاب پيمانكار است.

عضو كميسيون انرژي مجلس با بيان اينكه جلوگيري از 
هدررفت گاز فلر خواسته ديرينه مردم مناطق نفت خيز 
اس��ت، گفت: جريمه ۵۰۰ تومان��ي دولت درصورت 
س��وزاندن هر مترمكعب گاز، تصميم بازدارنده خوبي 
ازسوي كميس��يون تلفيق است. عبدالكريم جميري 
در گفت وگو با خانه ملت با اش��اره ب��ه تبصره الحاقي 
كميسيون انرژي به كل )تبصره يك( لايحه بودجه در 
زمينه هدررفت گازهاي فلر و اخذ عوارض آلايندگي در 
اين بخش، گفت: سالانه نزديك به ۴ ميليارد گاز مرسوم 

به گاز مشعل يا همان فلر در پالايشگاه هاي نفتي و گازي 
در سراسر كشور مي سوزد و باوجود اينكه سال هاست به 
دولت ها درباره جلوگيري از اين سوختن و جمع آوري 
آن با استفاده از بخش خصوصي تذكر داده مي شود اما 
اين غفلت و كوتاهي همچنان وج��ود دارد، به همين 
دليل نمايندگان در كميسيون تلفيق بودجه به پيشنهاد 
كميسيون انرژي براي دولت جريمه اي در نظر گرفتند، 
بنابراي��ن طبق اين پيش��نهاد، دولت در س��ال آينده 
درصورت س��وزاندن هر مترمكعب گاز فلر، جريمه اي 

به نرخ ۵۰۰ تومان پرداخت خواهد كرد. نماينده مردم 
بوشهر، گناوه و ديلم در مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه متاس��فانه دولت به اين مساله توجه نمي كند و 
اين موضوع در اولويت شان نيست، افزود: وزارت نفت 
مدت هاي مديدي است كه به دليل عدم جمع آوري اين 
گازها مورد سوال است درحالي كه با جمع آوري گازهاي 
فلر علاوه بر جلوگيري از آلودگي زيست محيطي مناطق 
نفت خيز و گاز خيز و جلوگيري از گسترش بيماري هاي 
صعب العلاج در ميان مردم، مي توان به درآمدهاي خوبي 

نيز از اين طريق رسيد. عضو كميسيون انرژي مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: كميسيون تلفيق بودجه 
س��ال ۱۴۰۲ با جريمه كردن دولت و وزارت نفت يك 
راه بازدارنده را در پيش گرفته تا بتوان از اين طريق آنها 
را مجبور به جمع آوري اين گازها كرده و خواسته ديرينه 
مردم محقق ش��ود. بنابراين گزارش، تمامي مصوبات 
كميسيون تلفيق بودجه سال ۱۴۰۲ براي نهايي شدن 
ابتدا بايد در صحن علني مجلس به تصويب نمايندگان 

برسند و سپس ازسوي شوراي نگهبان تاييد شوند.

سرخوردگي نفت از فروش 
ذخاير اضطراري امريكا

قيمت نفت روز سه شنبه در پي اعلام فروش جديد 
از ذخاير نفت استراتژيك امريكا، كاهش پيدا كرد. 
بهاي معاملات نفت برنت با 7۰ سنت معادل ۰.۸۱ 
درصد كاهش، به ۸۵ دلار و ۹۱ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۹۳ س��نت معادل ۱.۱۶ درصد كاهش، به 
7۹ دلار و ۲۱ سنت در هر بشكه رسيد. وزارت انرژي 
امريكا پس از پايان معاملات روز دوشنبه، اعلام كرد 
۲۶ ميليون بش��كه نفت از ذخاير نفت استراتژيك 
امري��كا را خواهد فروخت كه س��طح اين ذخاير را 
احتمالا به پايين ترين حد خود از سال ۱۹۸۳ به اين 
طرف مي رساند. ادوارد مويا، تحليلگر ارشد شركت 
OANDA در اين باره گفت: معامله گران منتظر 
شنيدن خبر پر كردن مجدد اين ذخاير بودند. پس 
از فروش ۱۸۰ ميليون بشكه نفت از اين ذخاير در 
سال ميلادي گذش��ته، وزارت انرژي امريكا، قصد 
داشت فروش ۲۶ ميليون بشكه نفت در سال ۲۰۲۳ 
را لغو كند اما اين اقدام مستلزم موافقت كنگره بود. 
معامله گران منتظر ارزيابي وضعيت تورم امريكا پس 
از انتشار شاخص قيمت مصرف كننده براي ژانويه 
هستند. قيمت هاي مصرفي ماهانه امريكا در دو ماه 
گذش��ته، به جاي كاهش، افزايش پيدا كرده بود و 
ريسك بالاتر رفتن تورم در ماه هاي آينده را افزايش 
داده بود. به گفته تينا تِنگ، تحليلگر شركت »سي ام 
س��ي ماركتس«، آمار بالات��ر از حد انتظار ممكن 
است جرقه فروش گسترده دارايي هاي پرريسك 
از جمله نفت را بزند. بر اساس گزارش رويترز، پس 
از اينكه اداره اطلاع��ات انرژي امريكا پيش بيني 
كرد توليد هفت منطقه بزرگ نفت شيل امريكا 
در مارس، افزايش پيدا خواهد كرد و صادرات نفت 
جمهوري آذربايجان از پايانه نفتي سيهان تركيه 
ازسرگرفته شد، نگراني هايي كه پيرامون عرضه 

وجود داشت، تا حدودي برطرف شد.

خبر

ناكامي دولت امريكا براي 
توقف فروش نفت استراتژيك

دولت بايدن، فروش ۲۶ ميليون بش��كه نفت خام 
از ذخاير نفت استراتژيك امريكا كه در سال هاي 
گذشته توسط كنگره تصويب شده بود را اعلام كرد. 
به گزارش ايسنا، وزارت انرژي امريكا پس از اينكه 
دولت طي سال ميلادي گذش��ته، ۱۸۰ ميليون 
بش��كه نفت از اين ذخاير برداشت كرده بود، قصد 
داشت فروش ۲۶ ميليون بشكه نفت در سال مالي 
۲۰۲۳ را لغو كند اما اين اقدام مس��تلزم موافقت 
كنگره بود. با اعلام فروش ۲۶ ميليون بشكه نفت، 
ذخاير نفت اس��تراتژيك امريكا احتمالا به حدود 
۳7۲ ميليون بشكه مي رسد كه پايين ترين ميزان 
از سال ۱۹۸۳ است. وزارت انرژي امريكا اعلام كرد 
پيشنهادهاي خريد در ۲۸ فوريه دريافت مي شود 
و نفت خريداري ش��ده در فاصله اول آوريل تا ۳۰ 
ژوئن، تحويل داده خواهد شد. دولت امريكا سال 
گذش��ته در پي آغاز جنگ در اوكراين كه افزايش 
چشمگير قيمت سوخت را به دنبال داشت، ۱۸۰ 
ميليون بش��كه نفت از ذخاير نفت اس��تراتژيك 
فروخت تا مانع افزايش بيش��تر قيمت ها ش��ود. 
وزارت ان��رژي امري��كا اعلام كرد ب��راي پر كردن 
مجدد اين ذخاير در بلندمدت، يك راهبرد س��ه 
مرحله اي را پياده مي كند كه شامل خريد مجدد 
از طريق فروش اضطراري و بازگرداندن ۲۵ ميليون 
بشكه نفت اين ذخاير از مبادلات قبلي و همكاري 
با كنگ��ره براي اجتن��اب از ف��روش غيرضروري 
بي ارتب��اط با اختلالات عرضه خواه��د بود تا اين 
حجم نفت استراتژيك را حفظ كند. اين وزارتخانه 
ماه گذشته نخس��تين پيشنهادهاي شركت هاي 
نفتي براي فروش س��ه ميليون بشكه نفت به اين 
ذخاير را رد و اعلام كرد تنها زماني اين پيشنهادها 
را قبول مي كند كه نفت به قيمت مشخصي برسد 
تا معامله خوبي ب��راي ماليات دهندگان باش��د. 
دولت امريكا به دنبال خريد نفت در قيمت پايين 
7۰ دلار در هر بشكه است. اما قيمت نفت امريكا، 
به دليل نگراني ها نسبت به تحريم هاي غربي عليه 
روسيه و پس از تصميم روسيه براي كاهش توليد 
به ميزان حدود ۵۰۰ هزار بشكه در روز، به حدود 
۸۰ دلار در هر بشكه رسيده است. منابع امريكايي 
اظهار كرده اند تحويل نخستين محموله نفت به 
ذخاير نفت اس��تراتژيك احتمالا تا بعد از س��ال 
مال��ي ۲۰۲۳ آغ��از نخواهد ش��د. وزارت انرژي 
امريكا انتظار دارد شركت ها، ۳.۱ ميليون بشكه 
نفت از مبادلات قبل��ي يا قرض كوتاه مدتي نفت 
كه براي كمك به رفع كمبود عرضه داده ش��ده 
بود را امسال و ۲۲ ميليون بشكه نفت را در سال 
۲۰۲۴ به ذخاير اضطراري برگردانند. بر اس��اس 
گزارش رويترز، كنگره امريكا سال گذشته فروش 
حدود ۱۴۰ ميليون بش��كه نف��ت از ذخاير نفت 
اس��تراتژيك كه قرار بود از س��ال مالي ۲۰۲۴ تا 
۲۰۲7 انجام شود را پس از پيشنهاد وزارت انرژي 

براي متوقف كردن اين فروش، لغو كرد.

ادامه از صفحه اول

 مُسكن مولدسازي 
و چند ابهام جدي

 از چاپ پول و تورم آن پرهي��ز كرد. اما تا زماني كه 
س��اختار هزينه هاي بودجه به شكل فعلي باشد در 
ميان مدت درماني براي درد تورم نمي ش��ود. تنها 
دارايي هاي دولت به بخش عمومي ش��به دولتي يا 
خصوصي انحصاري واگذار مي شود كه انتظار عملكرد 
بهتري نسبت به دولت روي آن دارايي ها نمي رود و 
بيت المال از دست مي رود. مولدسازي نيازمند بهبود 
محيط كسب و كار، كاهش ريسك كشوري، كاهش 
تحريم ها و گشايش در مراودات پولي، بانكي و تجارت 
با ساير كشورهاست كه اگر انجام نشود تغيير مالكيت 
نمي تواند س��بب مولدس��ازي و بهبود بهره وري به 

صورت معني دار شود. 
بن��ده معتقدم اگر دولت تصميم ب��ه اصلاح واقعي 
س��اختار بودجه بگيرد و يك بار براي هميش��ه هر 
نوع هزينه غيربهره ور براي هر دس��تگاه و نهادي را 
حذف نمايد و قدرت رويارويي با قدرت هاي متصل 
به رديف هاي بودجه را داش��ته باش��د و فقط هدف 
بهره وري اقتصادي در مخارج بودجه را دنبال كند؛ 
در آن صورت منابع دوره گذار و انتقال را مي تواند از 
اين نوع واگذاري ها البته به صورت ش��فاف، تامين 
نمايد تا با جا افتادن ساختار اصلاح شده بودجه ديگر 
نيازي به چاپ پول نباشد وگرنه اگر چاه و چاله هاي 
بودجه همانطور باشد بايد هر سال اموال بفروشد و 
چوب حراج به ثروت مردم بزند، نهايتا هم نمي تواند 
موجب كاهش تورم و افزايش بهره وري ش��ود لذا تا 
علل از بين نروند با اين مُسكن ها، درمان موفقيت آميز 

نخواهد بود.



بورس تهران در ماه اخير در مقايس��ه با سال گذشته 
بازدهي خوبي داش��ت و به نسبت شرايط مطلوبي را 
تجربه كرد. بر همين اس��اس ارزش بازار س��رمايه در 
دي ماه حدود ۸۵.۲۱۳ هزار ميليارد ريال بوده است كه 
نسبت به ماه گذشته و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 
۱۱.۸% و ۱۹.۷% افزايش را نشان مي دهد. همچنين 
ارزش معاملات بازار سهام طي اين ماه حدود ۱۲,۵۴۹ 
هزار ميليارد ريال بوده كه در مقايسه با ماه قبل %۳.۱ 
افزايش يافته است. جذب و تجهيز منابع مالي از طريق 
بازار سرمايه از دو روش سرمايه اي و بدهي در ۱۰ ماه 
نخست سال جاري حدود ۳.۴۷۸ هزار ميليارد ريال 
است. در پايان معاملات دي ماه ۱۴۰۱ ارزش بازار اوراق 
بهادار شامل ارزش  كل بورس تهران، فرابورس ايران، 
بورس انرژي و بورس كالا به ۸۵.۲۱۳ ه�زار ميلي�ارد 
ري�ال رسي�د كه در مقايسه با ماه گذشته حدود %۱۲ 

افزايش داشته است.
بررسي شاخص هاي بازار س��رمايه نشان مي دهد در 
پايان معاملات دي ماه، ش��اخص كل )وزني ارزشي( 
بورس اوراق بهادار حدود ۱۳% و ش��اخص كل )وزني 
ارزشي( فرابورس ايران حدود ۱۲% افزايش نسبت به 
پايان ماه قبل داشته اند. بيشترين و كمترين كميت 
ثبت شده براي شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
طي دي ماه سال جاري ۱.۶۸۹.۱۴۴ و ۱.۵۳۸.۰۰۳ 
واحد و براي ش��اخص كل فراب��ورس ايران به ترتيب 
۲۱.۵۰۸ و ۱۹.۵۳۸ واح��د به ثبت رس��يده اس��ت. 
ش��اخص صكوك فرابورس ايران نيز در پايان آذر ماه 
سال ۱۴۰۱، حدود ۶۲۷ واحد بوده  است كه در پايان 
معاملات دي ماه با يك درصد افزايش به حدود ۶۳۴ 
واحد رسيده است. مجموع ارزش معاملات بورس ها 
بدون احتساب ارزش معامله اوراق بدهي در عمليات 
بازار باز )بورس تهران، فراب��ورس ايران، بورس كالا و 
بورس ان��رژي( در پايان دي ماه ۱۴۰۱ به رقم ۴.۰۱۳ 
هزارميليارد ريال رسيد كه حدود ۱۰ درصد كاهش 
نس��بت به ماه قبل را نش��ان مي دهد. كميت مذكور 
در دوره ۱۳ ماهه اخير به تفكيك بورس ها در نمودار 
زير گزارش شده است. ارزش جذب و تجهيز منابع به 
تفكيك سرمايه اي و بدهي )بدون احتساب تغييرات 
ارزش صندوق هاي س��رمايه گذاري( از ابتداي سال 
تا پايان دي م��اه ۱۴۰۱ حدود ۳.۴۷۸ ه�زارميلي�ارد 
ري�ال بوده اس��ت. اين در حالي است كه ارزش جذب 
و تجهي��ز منابع در دوره ده ماهه نخست سال ۱۴۰۰ 

حدود ۵.۵۸۱ هزارميليارد ريال بوده است. همچنين 
ارزش مانده اوراق بدهي منتش��ره در پايان دي ماه 
س��ال جاري ۵.۸۴۸ هزارميليارد ريال بوده اس��ت 
كه از اين مقدار، دولت ناش��ر ح��دود ۷۲.۲% اوراق، 
سهم ناشران غيردولتي ۲۵.۱% و سهم شهرداري ها 
مجموعاً ۲.۷% اس��ت. همچنين از منظر نوع اوراق، 
بيشترين ارزش مانده اوراق به ترتيب مربوط به اوراق 
مرابحه با ۴۲.۹%، اسناد خزانه با %۲۹.۹، اوراق اجاره 

با ۱۰% و اوراق سلف موازي استاندارد با ۵% است.
نسبت قيمت به سود سهمي كل بورس از چندين متغير 
خاص تأثير مي پذيرد. دو مورد اصلي از اين متغير ها را 
مي توان شاخص كل بازار و سود سهمي نماد ها دانست. 
با وجود تأثير شاخص كل بر اين نسبت، نوسانات اين 
معيار در س��ال گذشته تنها شباهتي به روند شاخص 
كل دارد و تغييرات سودسهمي نماد ها توانسته است 
اين معيار را تحت تأثير قرار دهد. روند نسبت قيمت به 

سودسهمي كل بورس تهران در ۱۲ ماهه اخير نشان 
مي دهد كه چهار ماه گذش��ته، اين معيار در كمترين 
ميزان ۱۲ ماهه قرار داشته و در انتهاي دي ماه توانسته 
اس��ت به ۷,۳ برسد. نسبت قيمت به سود سهمي كل 
بورس از چندين متغير خاص تأثير مي پذيرد. دو مورد 
اصلي از اين متغير ها را مي توان شاخص كل بازار و سود 
سهمي نماد ها دانس��ت. با وجود تأثير شاخص كل بر 
اين نسبت، نوس��انات اين معيار در سال گذشته تنها 
شباهتي به روند شاخص كل دارد و تغييرات سودسهمي 
نماد ها توانسته است اين معيار را تحت تأثير قرار دهد. 
روند نسبت قيمت به سودسهمي كل بورس تهران در 
۱۲ماهه اخير نشان مي دهد كه چهار ماه گذشته، اين 
معيار در كمترين ميزان ۱۲ ماهه قرار داشته و در انتهاي 
دي ماه توانسته است به ۷,۳ برسد. در ميان صنايع بورس 
تهران، صنعت فرآورده هاي نفتي كمترين نسبت قيمت 
به سودسهمي را با ۴,۴ در انتهاي دي ماه امسال داشته 

است. وجود نسبت قيمت به سود سهمي پايين در بين 
صنايع سنگين بازار باعث شده تا اين نسبت براي كل 
بورس تهران، كمتر از هفتمين صنعت )حمل و نقل( 
با كمترين نسبت قيمت به سودسهمي باشد. از سوي 
ديگر در بين هفت صنعت با بيشترين نسبت قيمت به 
سود سهمي صنايعي قرار دارند كه در ميان ديگر صنايع 
بازار به عنوان صنايع خرد و سبك شناخته مي شوند. 
بيشترين نسبت قيمت به سودسهمي در ميان صنايع 
به صنعت س��اخت راديو و تلويزيون با ۶۸,۲ و صنعت 
لاستيك و پلاس��تيك با نسبت ۴۲,۱ تعلق مي گيرد. 
برخ��ي از تحليل گ��ران معتقد بودند كه س��هم ها و 
صنايعي كه نسبت قيمت به سودسهمي كمتري دارند 
از ارزش بيشتري براي سرمايه گذاري برخوردارند اما 
در ش��رايط فعلي بازار كه چشم فعالان بازار سرمايه 
به نمودار هاي قيمتي دوخته شده؛ از توجه سال هاي 

گذشته به اين نسبت كاسته شده است. 
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ابلاغ اصلاحيه دستورالعمل 
طبقه بندي حسابرسان معتمد

س�نا| س��يد مصطفي علوي، ريي��س اداره نظارت 
بر حسابرس��ان معتمد و گزارش��گري مالي سازمان 
بورس با اعلام خبر اصلاح دس��تورالعمل طبقه بندي 
موسس��ات حسابرسي و اش��خاص موضوع ماده ۱۰ 
اين دستورالعمل گفت: اين اصلاحات از سال ۱۴۰۲ 
در طبقه بندي موسس��ات حسابرس��ي مد نظر قرار 
مي گيرد و لازم الاجرا خواهد بود. وي افزود: به موجب 
دستورالعمل موسس��ات حسابرسي معتمد سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار و ب��ه منظور تعيي��ن توانايي 
موسسات حسابرسي معتمد متناسب با اندازه شركت ها 
هر ساله طبقه بندي موسس��ات حسابرسي معتمد 
صورت مي گيرد. اين مقام مسوول با اشاره به مهم ترين 
اصلاحات صورت گرفته اظهار داشت: براي طبقه بندي 
موسسات، كس��ب حداقل امتياز از مجموع امتيازات 
كافي بوده و ضرورتي به شرط كسب حد نصاب بخش 
كاركنان و شركا نيست و به جاي آن امتيازات جدول 
ارزيابي كاركنان موسسه افزايش يافته است. همچنين 
برخي موارد مورد ابهام در دستورالعمل شفاف شده و 
موسسات مي توانند به موجب آن برنامه ريزي مناسبي 
نمايند. علوي در پايان خاطرنشان كرد: اصلاح ساير 
دس��تورالعمل ها يا برخي منش��ورها و ابلاغيه هاي 
مرتبط با اين اداره در دستور كار قرار گرفته و تلاش 
براي به روزرساني و اصلاحات لازم در حال انجام است 

كه به زودي برخي از اين موارد ابلاغ خواهند شد.

سراب »انتخاب«؛ سهامداري 
اين گروه پرحاشيه مي ارزد؟

بازار| گروه صنعتي انتخاب الكترونيك آرمان به روش 
تركيبي روز يكشنبه ۳۰ بهمن سال جاري، ۶.۵ درصد 
از سهام در نماد معاملاتي انتخاب در بازار اول فرابورس 
ايران عرضه خواهد شد و با توجه به اينكه ارزش كل بازار 
گروه ۲۳ هزار و ۷۰۰ ميليارد تومان تعيين شده قيمت 
هر س��هم ۲ هزار و ۳۷۲ تومان برآورد شده است. حالا با 
توجه به اينكه بسياري از عرضه اوليه هاي سال ۹۹ تاكنون 
در زيان هستند؛ بسياري از فعالان بازار سرمايه نسبت به 
ارزندگي قيمت سهام عرضه اوليه حساس هستند به ويژه 
اينكه صنعت لوازم خانگي با وجود انحصار با چالش هاي 
بسياري جدي مواجه است و البته گروه انتخاب علاوه 
بر اين گرفتاري هاي مشترك، دچار حواشي زيادي نيز 
شده است. كافي است چرخي در فضاي مجازي بزنيد تا 
در لابلاي اخبار منتشر شده درباره اين شركت به واردات 
پر حاشيه مواد اوليه در گذش��ته، كانتينرهاي پر سرو 
صدا، نوع تعامل گذشته اين شركت با بانك ها، برندي كه 
هنوز به طور كامل تكليف آن روشن و شفاف نيست و... را 
مشاهد كنيد. سهام گروه انتخاب الكترونيك آرمان قرار 
است عرضه اوليه شود اما اين شركت به دليل اينكه مالك 
برندهاي لوازم خانگي اسنوا، دوو است كه در چند سال 
گذشته با حاش��يه هاي زيادي مواجه بوده اند و از طرف 
ديگر در بازار لوازم خانگي ايران با وجود انحصار تاكنون 
نتوانسته اند سهم قابل توجهي از بازار داشته باشند خريد 
آنها براي سهامداران خرد با اما و اگرها روبرو است. گروه 
انتخاب الكترونيك آرمان كه قرار است عرضه اوليه شود 
مالك برندهاي لوازم خانگي اسنوا، دوو است كه در چند 
سال گذشته با حاشيه هاي زيادي مواجه بوده اند، از يك 
سو برند دوو كه برندي ايراني معرفي شده بود بعدمشخص 
شده كه مونتاژي اس��ت و حتي مالكيت برند هم دچار 
خدشه است و ظاهرا برند كره اي ها در دعوي حقوقي به 
شركت ايراني انتقال نيافته است و از سوي ديگر در يك 
مرحله تبليغات بيلبوردي اين برند هم از سطح شهر جمع 
شد، زيرا از س��ال ۹۷ واردات لوازم خانگي ممنوع شده 
بود، اما گروه انتخاب مدعي هست كه امتياز توليد اين 
محصول را از كره جنوبي خريداري كرده است! از طرف 
ديگر برخي كارشناسان معتقدند كه گروه انتخاب امتياز 
اين شركت را زماني از كره جنوبي خريداري كرده بود كه 
مديران شركت تصميم گرفته بودند كارخانه را تعطيل 
كنند و گروه انتخاب فقط امتياز برند را خريده اس��ت و 
در شرايط كنوني در بازار جهاني لوازم خانگي اين برند 
سهم و محبوبيتي ندارد و البته اين نام نيز نه در كره كه 
در يكي از كشورهاي اروپايي ثبت شده است! همچنين 
برند اسنوا كه توليدكننده تلويزيون و يخچال است در 
سال هاي اخير تبليغات زيادي داشته، اما در بازار توفيق 
چنداني نداشته است، زيرا اين شركت سالانه حدود صد 
هزار دستگاه تلويزيون توليد مي كند كه توليد اين تعداد 
نيز از نظر كارشناس��ان اين حوزه كه زماني در شركت 
انتخاب كار مي كرده اند، نيز محل س��ئوال دارد و حتي 
برخي بر اين باورند كه ش��ائبه ري برندينگ نيز در بازار 
لوازم خانگي وجود دارد. اين حواشي و شايعه ها در حالي 
است كه ايران پيش از اين سالانه يك ميليون و پانصد هزار 
دستگاه تقاضا براي تلويزيون داشت ولي اكنون كاهش 
تقاضاي شديد در بازار لوازم خانگي به دليل گراني هاي 
سال هاي اخير كاملا مشهود است. علاوه بر اين عليرضا 
شهيدي دبير انجمن لوازم صوتي و تصويري معتقد است 
در مقطع كنوني ۷۰۰ هزار تلويزيون موجود در بازار از 
طريق قاچاق تامين مي شود و اين به معناي چالش هاي 
عرضه كنندگان لوازم خانگي ايران است، هرچند گروه 
انتخاب مدعي شده كه تجديد ساختار براي ورود به بازار 
سهام را از سال ۹۸ آغاز كرده و طي آن ۱۱ شركت فعال 
در زنجيره تولي��د لوازم  خانگي به صورت عمودي ادغام 
ش��دند و گروه صنعتي انتخاب الكترونيك متولد شد. 
شركت زيرمجموعه خود زنجيره توليد لوازم خانگي را 
تكميل كرده تا جايي كه پنل تلويزيون را هم در داخل 
توليد مي كند. البته درباره اين مس��اله هم اما و اگرهاي 
زيادي وجود دارد، زيرا بر اساس اخبار موجود اين شركت 
قطعات پنل تلويزيون را هم از چين وارد مي كند و در ايران 
مونتاژ مي كند و تنها اين شركت يك كلين روم ساخته و 
قطعات را آنجا سرهم مي كند. طبق گزارش ها حاشيه 
سود صنعت لوازم خانگي بين هفت تا ده درصد است 
و اين يعني بيشترين سودس��ازي گروه انتخاب كه 
جديدا منتشر كرده از شركت هاي ديگر گروه بوده 
و انتخاب الكترونيك آرمان كه مالك توليدكنندگان 

لوازم خانگي است حاشيه سود چنداني ندارد.

توربين هاي ايراني
جايگزين زيمنس در روسيه

روسيه توليد قطعات طراحي ش��ده توسط ايران را آغاز 
كرده است تا آنها را با توربين هاي زيمنس آلمان جايگزين 
كند چرا كه تحريم ها مانع س��رويس شدن تجهيزات 
آلماني مي شدند. روسيه ظرفيت توليد توربين كوچك و 
متوسط را داشت؛ اما توربين ها به بزرگي بين ۱۰۰ تا ۱۲۰ 
مگاوات در كارخانه زيمنس در روس��يه مونتاژ مي شد. 
شبكه خبري راشاتودي مي نويسد كه واحدهاي توربين 
گاز MGT-۷۰ كپي سخت افزار زيمنس هستند كه 
توسط جمهوري اسلامي ايران ساخته شده است. ايران 
پيش از اعمال موج اخير تحريم هاي ضدايراني، ليسانس 
مونتاژ و توليد داخلي آنها را دريافت كرد. اكتبر ۲۰۲۲، 
يكي از مقامات ايران اظهار كرد كه بر اساس قراردادي اين 
كشور براي كمك به صنعت گاز روسيه ۴۰ توربين عرضه 
خواهد كرد. در ماه هاي اخير، روس��يه و ايران به اهميت 
افزايش دو جانبه همكاري هايشان تمركز كرده اند؛ چرا كه 
هر دو كشور زير فشار تحريم هاي ايالت متحده هستند. 
نيكولاي شولگينف، وزير انرژي روسيه سال گذشته در 
بيستم دسامبر گفت كه شركت هاي روسي علاقه مند به 
همكاري با همتايان ايراني در تكنولوژي توربين گازي و 
توليد مشترك هستند. وي در ديدار با علي اكبر محرابيان، 
وزير انرژي ايران، گفت: »ظرفيت بزرگي در اين همكاري 
وجود دارد. توربين هاي گازي سنگين به شكل بومي در 
ايران توسط شركت مپنا توليد مي شود و مپنا يك گروه 
نيرو و زيرساخت است كه آن را به  عنوان زيمنس ايراني 
مي شناسند. اين شركت بزرگ ترين پيمانكار نيروگاه هاي 
بخار، گاز و سيكل تركيبي و تجديدپذير در ايران است 
و پروژه هاي بزرگي را در غرب آس��يا و خارج از آن انجام 
داده است.« به گفته عباس علي آبادي، مديرعامل گروه 
مپنا اين شركت بيش از ۵۰۰۰ مگاوات نيروگاه حرارتي 
در سراسر دنيا ساخته و توليد توربين هاي هيدروژني را 
شروع كرده است. مديرعامل مپنا مي گويد كه اين شركت 
در س��اخت نيروگاه، بزرگان دنيا را در قيمت و كيفيت 
شكست داده است؛ چرا كه توانسته تجهيزات روز دنيا را 
با قيمت كمتري به بازار بين المللي عرضه كند. مديرعامل 
مپنا در ماه جولاي گفته بود كه همه ظرفيت نيروگاه هايي 
كه در كشورهاي مجاور در سال گذشته ساخته ايم، ۵۶۶۸ 
مگاوات است كه سابقه خوبي را ثبت كرده و ۲.۵ ميليون 
يورو ارزش دارد. جنگ در اوكراين، روس��يه و ايران را در 
تلاش  براي مقابله با تحريم ها به هم نزديك تر كرده است. 
اين دو كشور قراردادهاي بزرگي را براي مشاركت 
در پروژه هاي مشترك انرژي امضا كرده اند. مقامات 
ايراني گفته بودند كه در ماه مي ايران مي تواند تحت 
توافقنامه تهاتر عرضه قطعات خودرو و توربين هاي 

گاز، اجازه واردات فولاد روسيه به ايران را مي دهد.

عرضه تاير در بورس كالا
 بازي برد-برد 

مصطفي تنها، سخنگوي انجمن صنفي تاير با اشاره به 
مزيت هاي عرضه تاير در ب��ورس كالا گفت: عرضه تاير 
در بورس كالا مزيت هايي هم براي توليدكنندگان تاير 
و هم مصرف كنندگان دارد؛ به طوري كه توليدكنندگان 
تاي��ر مي توانند تاير را با قيمت متناس��ب تري به فروش 
رس��انده و مصرف كننده نيز آن را با نرخ بهتري نس��بت 
به بازار خريداري كند. وي اف��زود: در صورت عرضه تاير 
در ب��ورس كالا مابه التف��اوت قيمت با ب��ازار آزاد به نفع 
توليدكنن��ده و مصرف كننده خواهد بود اما متاس��فانه 
مجوزي براي اين منظور صادر نشد كه صاحبان صنايع 
بتوانند محصول هاي شان را در بورس كالا عرضه كنند. 
تنها عنوان كرد: در شرايط حاضر، تنها خواسته انجمن 
صنفي تاير اين است كه افزايش قيمتي متناسب با افزايش 
قيمت تمام شده در س��ال جاري داشته باشند يا اينكه 
محصول هاي تاير در بورس كالا پذيرش و عرضه ش��ود 
كه از زيان دهي صنعت جلوگيري به عمل آيد. سخنگوي 
انجمن صنفي صنعت تاير ايران خاطرنشان كرد: مذاكراتي 
زيادي با سازمان حمايت انجام شده اما تاكنون به نتيجه 
مثبتي نرسيده ايم. وي اظهار كرد: عرضه تاير در بورس كالا 
مساله بسيار حياتي و بزرگ براي ما محسوب مي شود چرا 
كه با ادامه اين روند، كارخانه ها دچار زيان شديد در بخش 
توليد تاير خواهند شد. تنها اظهار اميدواري كرد: با اتخاذ 
تدابير بهتر، توليدكنندگان تاير متحمل زيان هاي بي شمار 

نخواهند شد و سودآوري آنها نيز افزايش پيدا مي كند. 

تحليل تكنيكال نماد شپنا
تجارتنيوز| شركت پالايش نفت اصفهان در دي ماه 
سال ۷۷ به عنوان شركت فرعي شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفت�ي ايران تاسيس شد. سهام اين 
شركت در ۱۳۸۱/۴/۹ با قيمت ۵۸۹ تومان براي اولين بار 
در بورس اوراق بهادار تهران عرضه شد. گفتني است شپنا 
با ارزش بازاري ۱۳۰ هزار و ۵۳۰ ميليارد تومان در گروه 
»فرآورده هاي نفتي، كك و سوخت هسته اي« معامله 
مي شود. فعاليت اصلي اين شركت شامل انجام عمليات 
پالايش و ف��رآوري نفت خام و س��اير هيدروكربورها، 
ساختن فرآورده هاي نفتي از قبيل بنزين، نفت سفيد، 
نفت گاز، نفت كوره و س��اير مش��تقات وفرآورده هاي 
جنبي است. گفتني است شركت آواي پرديس سلامت 
با در اختيار گرفتن ۱۵ درصد از سهام شركت پالايش 
نفت اصفهان بزرگ ترين سهامدار عمده اين شركت به 
حساب مي آيد. همچنين شركت توسعه سرمايه رفاه و 
شركت پالايش نفت جي با تصاحب به ترتيب ۱۱,۳ و 
۴,۹۹ درصد از سهام اين شركت ديگر سهامداران شپنا 
تلقي مي شوند. همچنين ۴۳ درصد از سهام اين شركت 
پالايشي نيز در اختيار س��هامداران خرد يا به اصطلاح 
شناور است. بررسي چارت قيمت سهام شركت پالايش 
نفت اصفهان نشان مي دهد كه اين سهم پس از شكست 
سد مقاومتي قدرتمند ۶۷۷ تومان توانست تا سطح ۷۴۷ 
تومان بالا برود با پولبك شپنا به سطح ۶۷۷ تومان اين 
سطح تغيير كاركرد داد و به عنوان خط حمايت مهم، از 
اصلاح بيشتر اين سهم جلوگيري كرد. در حال حاضر 
نيز اين سطح به خوبي از سهم حمايت مي كند و نقش 

نقطه عطف صعود يا سقوط اين سهم را بازي مي كند. 

»تعادل«گزارشميدهد

بازدهي بازار در ماه اخير

فرش قرمز بورس براي سهامداران
ش��اخص كل بورس تهران در پايان معاملات ديروز 
سه شنبه، ۲۵ بهمن ماه با ۱۰ هزار و ۳۱۴ واحد كاهش 
در ارتف��اع يك ميليون و ۵۳۷ هزار واحدي ايس��تاد. 
شاخص هم وزن با سه هزار و ۳۸۹ واحد كاهش به ۴۷۹ 
هزار و ۳۸۹ واحد و شاخص قيمت با ۲ هزار و ۱۰ واحد 

افت به ۲۸۴ هزار و ۳۹۶ واحد رسيد.
روز اخير در معاملات بورس تهران، بيش از پنج ميليارد 
و ۹۴۴ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۴۰ هزار و ۳۲۷ ميليارد ريال معامله ش��د. همچنين 
فولاد كاوه جنوب كيش )كاوه( با ۳۳۰ واحد، معدني 
و صنعتي گل گهر )كگل( با ۲۱۷ واحد، بانك س��ينا 
)وس��ينا( با ۱۲۸ واحد، معدن��ي و صنعتي چادرملو 
)كچاد( با ۹۷ واحد، س��رمايه گذاري ساختمان ايران 
)وساخت( با ۹۱ واحد و سرمايه گذاري سپه )وسپه( با 

۸۰ واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل، صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( با 
يك هزار و ۹۹۶ واحد، گس��ترش نفت و گاز پارسيان 
)پارسان( با ۶۳۸ واحد، شركت سرمايه گذاري تامين 
اجتماعي )شستا( با ۵۳۳ واحد، كشتيراني جمهوري 
اس��لامي ايران )حكشتي( با ۴۳۹ واحد و ملي صنايع 
مس ايران )فملي( با ۴۳۵ واحد تاثير منفي بر شاخص 

بورس همراه شد.
بر پايه اين گزارش، روز اخير نماد س��يمان اردستان 
)اردس��تان(، گسترش س��رمايه گذاري ايران خودرو 
)خگستر(، شركت س��رمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شستا(، پالايش نفت اصفهان )شپنا(، سرمايه گذاري 
س��اختمان ايران )وس��اخت(، پالايش نف��ت تهران 
)شتران( و فولاد مباركه اصفهان )فولاد( و در نمادهاي 
پُرتراكنش قرار داش��تند. گروه فلزات اساسي هم در 
معاملات ديروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت 
شد و در اين گروه ۳۹۸ ميليون و ۷۹۹ هزار برگه سهم 

به ارزش ۲ هزار و ۲۹۸ ميليارد ريال دادوستد شد.
ش��اخص فراب��ورس نيز دي��روز بي��ش از ۱۴۰ واحد 
كاهش داش��ت و به ۲۰ هزار و ۳۰ واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از پنج ميليارد و ۱۸۱ ميليون برگه س��هم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات روز 
گذش��ته فرابورس بيش از ۲۰۱ هزار و ۷۱۱ نوبت بود. 
سرمايه گذاري مس سرچشمه )سرچشمه(، سنگ آهن 
گهرزمين )كگهر(، توسعه مسير برق گيلان )بگيلان(، 
مجتمع جهان فولاد سيرجان )فجهان( و شركت آهن 
و فولاد ارفع )ارفع( تاثير مثبت بر ش��اخص فرابورس 
داش��تند.همچنين پليمر آرياساس��ول )آريا(، بيمه 
پاسارگاد )بپاس(، پتروشيمي مارون )مارون(، پخش 
البرز )پخش(، بهمن ديزل )خديزل(، مديريت انرژي 
اميد تابان هور )وهور(، صنعتي مينو )غصينو( و اعتباري 

ملل )وملل( با تاثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.

   ابهاماتي در نزديكي پايان سال
پس از رهايي بازار س��هام از ريزش هايي كه از ابتداي 
بهمن ماه و به واسطه مخالفت شوراي رقابت با عرضه 
خودرو در بورس كالا اتفاق افتاده بود، مدتي است كه 

شاخص ها و قيمت سهام روزهاي كم نوساني را تجربه 
مي كنند و به صورت روزانه شاهد افت و خيزهاي بسيار 
كوچكي هس��تيم. با اين وجود ام��ا برخي از متغيرها 
هنوز نتوانسته اند خود را به روزهاي اوج بازگردانند و 
به نوعي نشان از يك ركود كوتاه مدت در بورس تهران 
مي دهند كه عمدتا به دليل ابهامات ناشي از تلاطم ها 

و ناهماهنگي ها در سياست گذاري اتفاق افتاده است.
اتفاقات اخي��ر در رابطه با عرضه خودرو در بورس كالا 
و موضوع��ي كه همچنان نتيجه نهايي و قطعي آن به 
صورت كامل مشخص نيس��ت، از اصلي ترين دلايل 
توقف روند صعودي بورس، ريزش نزديك به يك ماهه 
و معاملات كم رمق اين روزهاس��ت كه به نوعي نشان 
از عدم اطمينان س��رمايه گذاران به سياست گذاران 
دارد. فارغ از اين موض��وع، همچنان ابهامات زيادي 
نيز بر س��ر راه وجود دارند. دلار نيما ۲۸۵۰۰ توماني 
از يك سمت مانع از س��ودآوري شركت ها همگام با 
صعودهاي دلار مي ش��ود، لايحه بودجه ۱۴۰۲ فعلا 
مشكلات را براي صنايع به همراه دارد و تعيين تكليف 
نهايي نشده اند، نرخ سود بانكي )بدون ريسك( طي 
چند وقت اخير با افزايش همراه بوده و به سهم خود 
تاثيرگذار است، بازارهاي جهاني با وجود روند مثبت 
يك ماه گذشته با ابهام روبروست كه ديروز با انتشار 
آمار بيكاري براي ماه ژانويه، تاحدودي تعيين تكليف 
مي شود، در كنار اين موضوعات بسياري از موارد ديگر 

نيز در تشديد اين مشكلات دست دارند.
نزديكي به پايان س��ال نيز همواره براي بورس تهران 
با چالش��ي تكراري همراه بوده ك��ه منجر به افزايش 
فشار فروش از سمت حقوقي ها مي شود. در هفته هاي 
انتهايي پاي��ان س��ال، صندوق هاي بازنشس��تگي، 
هلدينگ ها و ش��ركت هاي ب��زرگ به دلي��ل نياز به 
نقدينگي براي پرداخت حقوق، مزايا و عيدي كاركنان 
خود، به فروش سهام روي مي آورند و همين موضوع به 
ايجاد فشار فروش مضاعفي منجر مي شود و اغلب رنگ 
نماگرهاي بازار را به رنگ سرخ تغيير مي دهد. اگرچه 

فعلا فاصله اي يك ماهه تا انتهاي سال جاري باقي مانده 
است اما چش��م انداز آن موجب ايجاد احتياط در بازار 
مي شود. با اين حال اما بسياري از كارشناسان اعتقاد 
دارند كه اسفند ماه همواره براي بورسي ها به عنوان يك 
فرصت خريد قلمداد مي شود به خصوص در شرايط 
كنوني كه سهام در قيمت هاي بسيار جذابي قرار دارند 
و چشم اندازهاي اقتصادي نيز از تداوم دوره هاي تورمي 
كشور خبر مي دهند. آنها اعتقاد دارند كه بسياري از 
حقوقي ها به ناچار دست به فروش سهام ارزنده خود 
مي زنند و آنجاس��ت كه مي توان تغيير مناس��بي در 

پرتفوها با خريد سهام در قيمت هاي پايين انجام داد.

   نياز به زمان براي بهبود
فرداي اقتصاد نوش��ت اگر به روند متغيرهاي بورس 
تهران از جمله ارزش معاملات خرد سهام و ميزان ورود 
و خروج پول طي يك ماه گذش��ته نگاهي بيندازيم، 
مشخص است كه بورس تهران از روزهاي اوج خود در 
دي ماه فاصله گرفته اس��ت. ارزش معاملات كه براي 
مدتي طولاني در زير ۴ هزار ميليارد تومان قرار داشت، 
در اواس��ط دي ماه توانس��ته بود در روزهاي اوج خود 
به بيش از ۱۱ هزار ميليارد تومان نيز برسد اما شروع 
بهمن م��اه همه چيز را تغيير داد و گويي كه س��رماي 
زمستان امسال تا عمق استخوان بورس نيز نفوذ كرد. 
ارزش معاملات خرد سهام از حوالي ابتداي بهمن ماه، 
روندي كاهشي را آغاز كرد كه تاكنون نيز ادامه داشته 
است به طوري كه طي روز گذشته پس از مدت ها بار 
ديگر به زير ۴ هزار ميليارد تومان رسيد و عدد ۳۷۲۳ 
ميليارد تومان را به ثبت رس��اند كه كمترين مقدار از 

تاريخ ۲۰ آذر ماه بوده است.
اين س��يگنال ركودي تنها در ارزش معاملات خود را 
نش��ان نداده و اگر نگاهي نيز به وضعيت ورود و خروج 
پول كدهاي حقيقي به س��هم داشته باشيم، متوجه 
شرايط مشابهي مي شويم. از ابتداي بهمن ماه امسال 
تا به ديروز، كه با انتشار نامه مخالفت شوراي رقابت با 

عرضه خودرو در بورس كالا نيز مصادف است، نزديك به 
۱۰۵۰۰ ميليارد تومان پول از سمت حقيقي ها از چرخه 
معاملات خارج شده است تا اين موضوع نيز از نگراني 
دوباره فعالان بورسي خبر دهد. اين درحالي است كه در 
يك روز به تنهايي بيش از ۲ هزار ميليارد تومان پول از 
بازار خارج شده است. بنابراين منطقي است كه بورس 
تهران براي رهايي از چنين رويدادهايي، نياز به گذشت 
زمان دارد و انتظار مي رود كه اين فاز كم نوس��ان يا به 

قولي استراحت زماني، براي مدتي ادامه داشته باشد.

   اميد به محرك هاي صعودي
با وجود تم��ام اين ابهامات و مش��كلاتي ك��ه دور تا 
دور بورس ته��ران را فراگرفته، همچن��ان اميدهاي 
قدرتمندي ب��راي صعود ديده مي ش��ود كه به گفته 
كارشناسان، در نهايت با پشت سر گذاشتن چالش ها، 

راه را براي افزايش قيمت سهام هموار خواهد كرد.
روز يكش��نبه نرخ دلار در بازار آزاد ركوردي جديد از 
خود به جاي گذاش��ت و براي مدتي ب��ه بالاي كانال 
۴۶ هزار تومان نف��وذ كرد و ديروز ني��ز همچنان در 
نيمه بالايي كانال ۴۵ هزار تومان نوسان مي كند. اين 
موضوع نشان مي دهد كه با وجود سياست هاي اخير 
بانك مركزي و تلاش هاي ص��ورت گرفته، وضعيت 
صعودي دلار همچنان قصد توقف ندارد. يكي از دلايل 
صعود نرخ دلار در بازار آزاد طي روزهاي اخير، مربوط 
به تحريم هاي جديد امريكاست كه روز پنجشنبه عليه 
فروش نفت كش��ور لحاظ شد و موجي از نگراني هاي 
دوباره در اين رابطه را تشديد كرده است. از سمتي اما 
انتشار آمار و داده هاي پولي بانك مركزي تا پايان آبان 
نيز نشان مي دهد كه يكي از دلايل اين روند صعودي 
قدرتمند دلار، ريشه در وضعيت پولي و بانكي كشور 
دارد. طبق آمار منتشر شده، حجم نقدينگي كشور تا 
پايان آبان ۱۴۰۱، به بيش از ۵۸۰۰ هزار ميليارد تومان 
رسيده و سهم پول از كل نقدينگي نيز با ثبت ركوردي 
نزديك به ۱۰ ساله، به ۲۳.۳ درصد افزايش يافته است 
كه نشان از يك زنگ خطر تورمي براي اقتصاد كشور 
دارد. ف��ارغ از اين موضوعات، مي توان انتظار داش��ت 
كه با پايان يافتن فصل سرما، شرايط توليد، فروش و 
سودآوري شركت ها با بهبود قابل توجهي همراه خواهد 
شد و اين موضوع در صورت هاي مالي مي تواند نمايان 
ش��ود. نزديكي به مجامع سالانه، خريد سهام به ديد 
تقسيم سود، مشخص شدن متغيرهاي اقتصادي با 
نهايي ش��دن بودجه ۱۴۰۲، جاماندگي قابل توجه 
بورس نس��بت به ديگر بازاره��ا و قيمت هاي جذاب 
س��هام در سطوح كنوني، چش��م انداز مناسب براي 
بازارهاي جهاني و... همگي از محرك هاي قدرتمند 
صعود براي بورس تهران است كه فعلا از نگاه فعالان 
دور مانده و شايد براي ديده شدن به كمي زمان نياز 
داش��ته باشد. با اين ش��رايط پيش بيني مي شود كه 
بورس در كوتاه مدت در مسيري خنثي و يكنواخت 
حركت كند و پس از تخليه كامل ابهامات و شوك هاي 

ايجاد شده، مسير صعودي قابل قبولي را آغاز كند.



گروه راه و شهرسازي|
 اعضاي شوراي ش��هر تهران در جلسه علني ديروز خود 
گزارش حسابرس از شركت »شهروند« را براي سال هاي 
۹۶ تا ۹۹ بررس��ي و تاييد كردند. گزارشي كه از تخلفات 
متع��ددي در اين ش��ركت حكايت مي ك��رد و برخي از 
اعضاي ش��ورا آن را »عجيب و غريب« توصيف كردند و 
ارجاع اين گزارش به مراجع قضايي را خواستار شدند. به 
نظر صاحب نظران شهري، در شرايطي كه مديران سابق 
فروشگاه شهروند در جلسه علني شوراي شهر )به علت 
تغيير مديران( آمده تا از عملكرد خود دفاع كنند يا اتهامات 
وارده را به طور مس��تدل تكذيب كنند، ارس��ال چنين 
گزارش هايي به مراجع قضايي مثبت ارزيابي مي شود، چه 
آنكه در مراجع قضايي، مديران سابق مي توانند حاضر شده 
و مدارك و مستندات خود را ارايه دهند. در اين صورت، اگر 
گزارش حسابرسي در مراجع قضايي تاييد شد، خاطيان 
مجازات خواهند شد و افكارعمومي نيز مطمئن خواهد شد 
كه تهيه چنين گزارش هايي بدون سوگيري هاي سياسي و 
جناحي صورت گرفته است. بر اساس اين گزارش، ديروز 
در جريان يكصد و سي امين جلسه دوره ششم پارلمان 
ش��هري پايتخت، حسابرس ش��ورا گزارش حسابرسي 
رسمي شوراي اسلامي شهر تهران از عملكرد مالي شركت 
خدمات كالاي ش��هروند در فاصله سال هاي ۹۶ تا ۹۹ را 
قرائت كرد كه براس��اس آن، صدور ۱۲۰ ميليارد تومان 
بن جعلي فقط يكي از تخلفات اين شركت در بازه زماني 
چهار س��اله بود.  تأسيس شركت شهروند ايرانيان بدون 
طي مراحل قانوني و سوءاس��تفاده از تابلو، برند و لوگوي 
»شهروند« توس��ط اين شركت، مزايده غرفه ها و فروش 
ضايعات بدون نظر كارش��ناس رسمي و ابهامات موجود 
در روند تغييرات حقوق مالكانه و انعقاد قرارداد با يكي از 
شركت هاي بيمه و فقدان اسناد مالي ۱۲ مورد از املاك 
انتقالي شهروند، از ديگر اشكالات مطرح شده در عملكرد 

مالي اين شركت در سال هاي ۹۶ تا ۹۹ بود. 

    گزارش »عجيب و غريب« 
وجود اين اشكالات باعث ش��د كه حسابرس شورا براي 
گزارش حسابرسي فروشگاه شهروند عنوان »مشروط« 
را قائل شود، اما حبيب كاشاني، خزانه دار شوراي اسلامي 
شهر تهران تأكيد كرد كه اين گزارش نشان دهنده عملكرد 
مالي »مردود« شركت شهروند در بازه زماني چهار ساله 
است، نه عملكرد »مشروط«. پرويز سروري، نايب رييس 
شوراي شهر تهران كه رياست جلسه را برعهده داشت، نيز 
گزارش حسابرس شورا از عملكرد مالي شركت شهروند 
در سال هاي ۹۶ تا ۹۹ را »عجيب  و غريب« توصيف كرد. 
ميثم مظفر، رييس كميته برنامه و بودجه ش��وراي شهر 
تهران نيز پس از قرائت گزارش حسابرس رسمي شورا و 
اظهارنظر سروري در اين باره گفت: واقعا گزارش عملكرد 
مالي ش��ركت شهروند در س��ال هاي ۹۶ تا ۹۹ عجيب و 
غريب بود. در اين گزارش ايرادات بزرگي مطرح ش��د كه 
يك��ي از آنها چاپ بن هاي جعلي و تكرار اين عمل در بازه 
زماني چهار ساله بود.  وي با بيان اينكه در اين بازه زماني 
سيستم كنترل داخلي مناسب براي جلوگيري از چاپ 
بن هاي جعلي در شركت ش��هروند وجود نداشته است، 
گفت: رقم صدور بن هاي جعلي در س��ال ۹۶ حدود ۵۰ 
ميليارد تومان به تاريخ روز بوده كه با س��ود بانكي تا سال 
۹۹ به ۱۲۰ ميليارد تومان رسيده است. عضو كميسيون 
برنامه و بودجه شوراي شهر تهران گفت: شركت شهروند 
در دوره گذش��ته بدون مجوز با ۳۰ درصد سهام شركت 
شهروند و ۷۰ درصد سهام شركت سپهر، شركت شهروند 
ايرانيان را راه اندازي كرد كه س��ير مراحل قانوني آن طي 
نشده بود. همچنين شركت شهروند با بيمه سرمد قرارداد 
منعق��د كرده بود ك��ه صرفه و صلاح ش��هرداري در اين 
قرارداد قابل ترديد بود. ضمن اينك��ه ۱۲ فقره از املاك 
انتقالي در بازه زماني ۹۶ تا ۹۹، اسناد مالكيت مشخصي 
ندارند.  مظفر با تأكيد بر لزوم حكم فرمايي انضباط مالي در 
فروشگاه شهروند، گفت: در دوره گذشته فروش ضايعات 
شهروند بدون نظارت دادگس��تري انجام شده بود و اين 
مساله نشان مي دهد فروشگاه وضعيت بسيار نامناسبي 

داشته و دستورالعمل مشخصي براي استفاده از امكانات 
و ظرفيت هاي اين شركت وجود نداشته است. همچنين 
در دوره قبل��ي قراردادهايي با برخي ش��ركت ها منعقد 
ش��ده كه صرفه و صلاح شهرداري رعايت نشده و تخلف 
صورت گرفته اس��ت.  وي تأكيد كرد: وضعيت عملكرد 
مالي فروشگاه شهروند در دوره گذشته بسيار نامناسب 
بوده و تخلفات محرز در مناقص��ات و مزايدات آن وجود 
داشته است و اميدواريم در اين دوره نظم و انضباط مالي 
خوبي در اين شركت ايجاد شود.  پس از اظهارات مظفر، 
محمد آخوندي، رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
اسلامي شهر تهران نيز با بيان اينكه اگر حسابرسي شهروند 
به صورت سالانه در شورا منعكس مي شد و به اطلاع مردم 
مي رسيد، جلوي مسير اشتباه گرفته مي شد، اظهار كرد: 
وقتي چهار س��ال گزارش حسابرس��ي ارايه نمي شود و 
شهرداري نيز تمايلي به اين موضوع نداشته است، شاهد آن 
هستيم كه برند يك مجموعه كه متعلق به مردم است، به 
راحتي در اختيار بخشي ديگر قرار گرفته كه خوشبختانه 
در اين دوره توسط شهرداري به مديريت شهري پايتخت 
بازگشت. پرويز سروري، نايب رييس شوراي شهر نيز در 
واكنش به اين اظهارات آخوندي گفت: گزارش مالي 
شركت شهروند نگران كننده است، اين گزارش نشان 
مي دهد كه اگر چند س��ال حسابرسي صورت نگيرد، 
چه اتفاقاتي مي افتد. با توجه به انحرافات مالي متعدد 
مطرح شده در گزارش، ما بايد درباره اين گزارش دوبار 
رأي گيري كنيم، يعني علاوه بر رأي گيري درباره خود 
گزارش، بايد در مورد پيگيري حقوقي و قضايي تخلفات 
صورت گرفته در شركت شهروند نيز رأي گيري كنيم. 

    تأكيد بر لزوم پاسخگو كردن متخلفان 
حبيب كاشاني، خزانه دار شوراي اسلامي شهر تهران  نيز در 
جريان بررسي گزارش عملكرد مالي شركت شهروند تأكيد 
كرد: بايد از كساني كه تخلف كردند بخواهيم كه در خصوص 
تخلفات خود پاسخگو باشند، شايد رسانه ها نخواهند به اين 
موضوع بپردازند، ولي ما خودمان وظيفه داريم بخواهيم 
كه اين موضوع به صورت قضايي بررسي شود. بايد واضح و 
صريح و شفاف گزارش ها ارايه شود و متخلفان بايد توجه 
داشته باشند كه »دوران بزن، دررو تمام شده است« و حتما 

بايد نسبت به تخلفات خود پاسخگو باشند. 

    توضيحات مديرعامل شهروند 
پس از بيان اظهارات اعضاي شوراي شهر تهران، داوود 
قربانيان، مديرعامل فعلي اين شركت پشت تريبون 

ش��ورا آمد و گفت: ش��هرداري تهران واجد اين برند 
تجاري ارزشمند با يك هزار تأمين كننده است. بيش 
از ۲ هزار نيروي مس��تقيم و هزار و ۴۰۰ نفر نماينده 
شركت در فروشگاه هاي شهروند مشغول به كار هستند. 
شهروند يكي از زنجيره هاي گسترده تأمين و توليد در 
كشور است و تقريبا ۳۵۰ صندوق به بيش از ۵۰ هزار 
مش��تري خدمات ارايه مي دهند. تعداد فاكتورهاي 
شهروند در دوره جديد ۱۰ درصد رشد پيدا كرده و با 
توجه به توسعه ساير فروشگاه هاي زنجيره اي، اين اقدام 
ارزنده اي در شهروند محسوب مي شود؛ همچنين ما 
امسال ۶۱ درصد رشد ريالي فروش را داشتيم و سال 

آينده بيش از اين خواهد بود. 
مديرعامل ش��ركت ش��هروند تأكيد كرد: ما در يك 
سال اخير مدل سازي و بهينه سازي فرآيندها را انجام 
داديم و خريد اعتباري و اقساطي را در پيش گرفتيم 
و ۴ ميليون تومان اعتبار به كاركنان شهرداري براي 
خريد اختصاص داديم و تاكن��ون ۲۰ ميليارد تومان 
خريد اقساطي از سوي كاركنان انجام شده است و در 
گام بعدي ديگر نهادها تحت پوشش خواهند بود كه 
تا امروز ۱۰ قرارداد با نهادهاي ديگر منعقد شده است. 

    برند شهروند را
 به شهرداري تهران بازگردانديم 

قربانيان گفت: در دوره گذش��ته شركت شهروند بدون 
اخذ مجوز ش��هرداري حق بهره برداري از برند خود را در 
قبال اخذ ۳۰ درصد از سهام شركتي ديگر به آن شركت 
واگذار كرده بود. ولي ما از سال قبل با باز كردن پرونده هاي 
حقوقي و حمايت ويژه ش��هردار تهران، برند را دوباره به 
مجموعه شهرداري بازگردانديم و با افتخار اعلام مي كنم 
برند شهروند متعلق به شهرداري تهران است.  مديرعامل 
شركت شهروند ادامه داد: در حال حاضر توسعه كشوري 
فروشگاه هاي زنجيره اي شهروند را آغاز كرده ايم و تا پايان 
سال دو فروشگاه به هشت فروشگاه كشوري ما در ساير 
استان ها اضافه خواهد شد. اميدواريم شهروند را به جايگاه 
شايسته خود برسانيم كه البته در زنجيره ارزش و تأمين 
نيازها به حمايت شورا و شهرداري تهران نياز داريم.  وي 
همچنين به موضوع بدهي هاي مالياتي شركت شهروند 
پرداخت و گفت: ماليات سال هاي ۹۷ و ۹۸ تسويه شده 
و ماليات س��ال ۹۹ در هيات حل اختلاف است و ماليات 
بر ارزش افزوده سال ۹۹ نيز هنوز رسيدگي نشده است. 
ماليات حقوق نيز به هيات حل اختلاف ارجاع ش��ده كه 
متعلق به سال ۹۷ است و ماليات حقوق سال ۹۸ و ۹۹ نيز 

تسويه شده است.  مديرعامل شركت شهروند در واكنش 
به اظهارات اعضاي ش��ورا درباره چاپ بن هاي جعلي در 
س��ال هاي ۹۶ تا ۹۹ نيز گفت: بن اب��زاري براي فروش 
اس��ت، در حال حاضر لزوم وجود بن احساس مي شود. 
اكنون ايرادات جعل بن كاملا برطرف شده و نظام هايي 
در صندوق ها اعمال شده است كه هر بن كد اختصاصي 
داشته باشد كه با مراجعه، اين كد باطل مي شود و امكان 
استفاده مجدد وجود نخواهد داشت و در يك سال و نيم 
اخير حتي يك بن تكراري و جعلي در شهروند نداشتيم. 
وي با بيان اينكه در گذش��ته برخي تس��هيلات از سوي 
شهرداري با استفاده از املاك شهروند دريافت شده بود، 
گفت: اين تسهيلات بايد پيگيري شود تا پرداخت اقساط 
آن صورت بگيرد. تقاضا مي كنيم كه اعضاي شورا براي 
تعيين تكلي��ف وام ها پيگيري كنند؛ بايد تأكيد كنم كه 
اين وام ها مربوط به دوره قبلي بوده و در دوره فعلي اخذ 
نشده اس��ت.  پس از اظهارات مديرعامل فعلي شركت 
شهروند، گزارش حسابرسي اين شركت براي سال هاي 
مالي ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹ با حداكثر آرا به تأييد اعضاي شوراي 
اسلامي شهر تهران رسيد و در نهايت مقرر شد كه تخلفات 
مطرح شده در عملكرد مالي اين ش��ركت در بازه زماني 
چهارس��اله مورد بررس��ي قرار بگيرد و در صورت وجود 

ظرفيت پيگرد قانوني، پيگيري هاي قضايي انجام شود.

    تخفيف ۳۰ درصدي
 پرداخت بدهي عوارض طرح ترافيك

ديروز همچني��ن يك فوريت لايحه اعط��اي مجوز به 
ش��هرداري تهران با هدف اعمال ضريب كاهشي براي 
بدهكاران عوارض تردد در محدوده هاي طرح ترافيك و 
كنترل آلودگي هوا در شوراي شهر بررسي و تصويب شد. 
جلال بهرامي معاون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري 
تهران در اين باره گفت: از سال ۹۷ بحث كنترل هوشمند 
محدوده طرح ترافيك مطرح ش��د اما ۵۰ درصد افراد 
عوارض خود را پرداخت نكرده اند كه عددي حدود ۲۵۰۰ 
ميليارد تومان مي شود. بهرامي ادامه داد: اگر اين عوارض 
تا پايان امسال پرداخت نشود مشمول ۲ درصد افزايش 
نرخ مي شود ما درخواست داريم كه اگر افراد عوارض خود 
را تا پايان اسفند ماه سال جاري پرداخت كنند بتوانند از 
۳۰ درصد تخفيف بهره مند شوند. بر اساس اين گزارش، 
اعضاي شوراي شهر تهران يك فوريت اعطاي مجوز 
به شهرداري تهران جهت اعمال ضريب كاهشي براي 
بدهكاران عوارض تردد در محدوده هاي طرح ترافيك 

و كنترل آلودگي هوا را تصويب كردند.

در شهر

ادامه از صفحه اول
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 پاسخ سازمان برنامه 
به گزارش »تعادل«

دارايي هاي م��ازاد دول��ت، لازم به توضيح اس��ت كه 
همواره صاحب نظ��ران و منتقدان حوزه هاي مختلف 
درخصوص انباش��ت دارايي هاي بلااس��تفاده دولت و 
ضرورت استفاده از عوايد آنها )اعم از فروش، واگذاري و 
مولدسازي( اظهارنظرهايي داشتند. با عنايت به اهميت 
اين موضوع و ضرورت كارآمدس��ازي و استفاده بهينه 
از مجموعه دارايي هاي ياد ش��ده و با اخذ اجازه از مقام 
معظم رهبري )مدظله العالي(، هيات عالي مولدسازي به 
رياست معاون اول محترم رييس جمهور از آذرماه سال 
جاري با اختيارات و مسووليت هاي خاص در اين زمينه 
تشكيل شده و راهبري و مديريت اين حوزه را برعهده 
گرفته اس��ت؛ لذا منابع حاصل از واگذاري دارايي هاي 
مازاد منقول و غيرمنقول دولت به عنوان بخشي از منابع 
حاصل از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي منظور شده 
است كه در صورت فروش و بر اساس مصوبه هيات عالي 
واگذاري، ۵۰ درصد عوايد حاصله، صرف اعتبارات تملك 
دارايي هاي سرمايه اي دستگاه اجرايي مربوطه خواهد 
شد و اساسا با در نظر گرفتن مصارف پيش بيني  شده، 
مطالب مطروحه پيرامون فروش اموال و پرداخت حقوق 

و نظاير آن منتفي خواهد بود.
مركز اطلاع رساني، روابط عمومي و امور بين الملل

 دستاوردهاي مبهم 
سفر به چين

 بلوك هاي ش��رق و غرب حفظ كند. پس از دهه ۹۰ و 
فروپاشي اتحاد جماهير ش��وروي، اساسا ديگر شرقي 
وجود نداشت؛ اين روند پس از حمله امريكا به عراق تغيير 
كرد و برخي از كشورها ارتباط نزديك تري با قدرت هاي 
نوظهور ش��رق )چين و روسيه( برقرار كردند. اين روند 
ادامه داش��ت تا اينكه محمدجواد ظريف تلاش كرد تا 
سياس��ت موازنه منفي را ارتقا بده��د و آن را به صورت 
سياست »موازنه مثبت« عملياتي كند. مبتني بر اين 
راهبرد كه در علوم ديپلماس��ي از آن با عنوان سياست 
»مستقل ملي« نام مي برند، ايران تلاش مي كرد هم با 
غرب و هم با شرق به يك اندازه ارتباط برقرار كند و از اين 

طريق منافع ملي اش را تامين كند. 
در درون ايران اما طيف هايي وجود داشتند كه سياست 
مستقل ملي را برنمي تابيدند و خواستار تغيير آن بودند. 
بنابراين دولت س��يزدهم، سياستي دوباره ذيل عنوان 
بازگشت به شرق را در دستور كار قرار داد. دولت سيزدهم 
تصور مي ك��رد با ايجاد روابط راهبردي با كش��ورهاي 
شرقي، مي توان دستاوردهاي بيشتري از غرب كسب 
كرد. ماه هاي گذشته اما نشان داد كه اين سياست هم 
مطابق ميل ايران پيش نرفته است. چرا كه روابط چين 
با غرب به اندازه اي درهم پيچيده است كه ديگر نمي توان 
شرق و غرب را از هم تفكيك كرد.  سفر رييس جمهوري 
چين به كشورهاي عربي و اظهارنظرهاي عجيب او درباره 
ايران اين كلاف سردرگم را پيچيده تر كرده است. چين 
ايران را از پروژه هاي اقتصادي يك جاده-يك كمربند 
كنار گذاشت؛ بدون اينكه به طور مشخص چرايي آن را 
اعلام كند. در اين شرايط، سفر ابراهيم رييسي به چين، 
تلاشي است براي شكست حلقه انزواي ايران كه به نظر 
مي رسد هر روز تنگ تر مي شود. اينكه تا چه اندازه اين 
سفر دستاوردهاي اقتصادي و راهبردي براي ايران در 
پي خواهد داشت در گروي رخدادهاي آينده است. بايد 
ببينيم آن گونه كه دوس��تداران دولت اعلام مي كنند، 
سفر به چين پر از دستاورد بوده است يا اينكه آن گونه كه 

منتقدان مي گويند، خالي از منافع چشمگير؟

5۰ ميليون تومان؛ جايزه زاكاني 
به فيلم »اتاقك گلي«

در حالي كه مديران ارشد و مسوولان فرهنگي شهرداري 
تهران درباره علت و مبلغ جايزه عليرضا زاكاني، شهردار 
تهران به فيلم »اتاقك گلي« در جشنواره فيلم فجر امسال 
سكوت كرده اند، ديروز سخنگوي شوراي شهر تهران رقم 
جايزه شهردار تهران به اين فيلم را اعلام كرد. عليرضا 
نادعلي در گفت وگو با تسنيم، در ارتباط با جايزه شهردار 
تهران به فيلم »اتاقك گلي« در قالب جايزه آرمان اظهار 
كرد: شهردار تهران از محل بودجه در اختيار خود اقدام 
به اهداي اين جايزه كرده اس��ت. وي درباره رقم ريالي 
جايزه آرمان از سوي شهردار تهران به فيلم اتاقك گلي 
در چهل و يكمين جشنواره فيلم فجر نيز گفت: رقم اين 

جايزه ۵۰ ميليون تومان بوده است.

موافقت دولت و مجلس
با طرح مديريت يكپارچه شهري

پرويز سروري، نايب رييس شوراي شهر تهران با اشاره 
به برگزاري جلسات ويژه با رييس جمهور، معاون اول 
رييس جمهور و وزير كشور در ارتباط با مديريت يكپارچه 
شهري گفت: در حال حاضر دولت و مجلس موافق اجراي 
اين طرح هستند. به گزارش تسنيم، پرويز سروري ديروز 
در ابتداي جلسه يكصد و سي شوراي اسلامي شهر تهران 
با اشاره به اهميت اجراي مديريت يكپارچه شهري گفت: 
اين موض��وع مي تواند در مواردي مانن��د برف روبي در 
روزهاي برفي گذشته خود را نشان بدهد. اين در حالي 
است كه ما جلسات متعددي را با رييس جمهور، معاون 
اول رييس جمهور و وزير كشور در باب اجراي مديريت 
يكپارچه شهري داشته ايم و آنها موافق اجراي اين طرح 
هستند. سروري افزود: در مجلس شوراي اسلامي نيز با 
توجه به نگاه  آقاي قاليباف رييس مجلس، مشكلي براي 
اجراي مديريت يكپارچه شهري وجود ندارد و هم اكنون 
۳ ضلع مجلس، دولت و ش��وراي عالي استان ها تلاش 
خود را براي تحقق مديريت يكپارچه شهري مي كنند. 
وي تصريح كرد: اميدواريم هر چه زودتر شاهد اجراي 
مديريت يكپارچه شهري باشيم و اين موضوع مي تواند 

مشكلات و چالش ها را برطرف كند.

ناتواني ايرلاين ها در پوشش 
كامل تقاضاي نوروزي 

دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي با اش��اره به 
افزايش س��فرها در نوروز ۱۴۰۲ گف��ت: به دليل 
افزايش تقاض��ا و كمبود ن��اوگان نمي توانيم تمام 
تقاضاهاي بازار را پوش��ش دهيم. مقصود اسعدي 
ساماني در گفت وگو با ايس��نا با بيان اينكه به طور 
ميانگين سالانه ۱۸ ميليون مسافر از طريق هواپيما 
جابه جا مي شوند، گفت: آمار سالنامه وزارت راه نشان 
مي دهد كه از ميان يك ميليارد و ۸۰۰ ميليون سفر 
از طريق شقوق مختلف حمل ونقل، ۱۸ ميليون از 
طريق هوايي انجام شده اس��ت، يعني يك درصد 
مردم از هواپيما استفاده مي كنند، البته ممكن است 
آمار سفرها در بعضي سال ها كمتر يا بيشتر باشد اما 
ميزان درصد در همين حد است. وي با بيان اينكه 
ظرفيت ناوگان هوايي كش��ور كه افزايشي نيست 
و روند كاهش��ي دارد، گفت: از آنجايي كه شرايط 
بيماري كرون��ا كاهش پيدا كرده و كم كم به حالت 
عادي قبل از كرونا برمي گرديم، تقاضا براي س��فر 
در شقوق مختلف حمل ونقلي در نوروز ۱۴۰۲ زياد 
خواهد بود و در بخش هوايي هم تقاضا افزايش پيدا 
خواهد كرد؛ اما با توجه به محدوديت هايي كه وجود 
دارد پاسخگوي كل تقاضاي بازار نخواهيم بود. دبير 
انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي در پاسخ به اينكه 
آيا مشخص ش��ده قيمت بليت ها چه زماني تغيير 
مي كند، گفت كه تغيير قيمت ها بايد توسط ستاد 
تنظيم بازار تاييد شود. اسعدي ساماني پيش از اين 
هم گفته بود كه حمل و نقل هوايي يك درصد حمل 
ونقل كشور را به خود اختصاص داده است، درحالي 
كه عمده مسافران از مديران و قشر برخوردار هستند 
و فشار براي عدم افزايش قيمت هم عمدتا از كساني 
است كه بيشترين س��هم را در حمل و نقل هوايي 
دارند؛ اما فش��اري كه روي متعادل نشدن قيمت 
بليت وارد مي شود ضررش متوجه كل مردم است. 

۳ ميليون خانه خالي در كشور 
وجود دارد

فرشيد ايلاتي، كارشناس حوزه مسكن با اشاره به 
اينكه قانون ماليات بر خانه هاي خالي نيازمند اصلاح 
است تا به نوعي بازدارندگي ايجاد شود، گفت: حدود 
۲.۵ تا ۳ ميليون خانه خالي در كشور وجود دارد كه با 
ورود اين خانه ها به بازار، شاهد كاهش سوداگري در 
بخش مسكن خواهيم بود. ايلاتي در گفت وگو با ايرنا 
در مورد اخذ ماليات بر خانه هاي خالي، اظهار كرد: 
خانه هاي خالي نسبتي مستقيم با سوداگري در بازار 
مسكن دارد و مي توان گفت كه اين خانه ها دماسنج 
وضعيت داغ بازار هستند؛ چرا كه با توجه به اينكه 
مستاجري در آنها ساكن نبوده، خريد و فروش آنها 
راحت تر مي شود؛ از سوي ديگر هر چقدر نرخ بالاتر 
برود، شاهد افزايش سوداگري در اين بخش خواهيم 
بود. وي ادامه داد: خانه ه��اي خالي محرك اصلي 
معاملات كوتاه مدت هستند كه به جهش تورمي 
مسكن و س��وداگري در اين بخش دامن مي زنند. 
اين كارشناس حوزه مسكن با بيان اينكه طبق آمار 
حدود ۲.۵ تا ۳ ميليون خانه خالي در كشور وجود 
دارد، عن��وان كرد: با فرض صح��ت اين آمار حدود 
۱۳ درصد از املاك كشور خالي از سكنه هستند. 
همچنين بايد ام��لاك اداري، تجاري و زمين هاي 
خالي نيز مشمول اين ماليات شوند، چرا كه زمين 
خالي مث��ل اين مي ماند كه چند واحد مس��كوني 
بالقوه خالي نگه داشته شده است. ايلاتي با اشاره به 
فعاليت هاي دولت براي ساخت سالانه يك ميليون 
مس��كن، گفت: هم اكنون حدود سه ميليون خانه 
ساخته شده و خالي در كشور وجود دارد كه به عنوان 
ظرفيتي بسيار خوب براي محقق كردن تلاش هاي 
دولت براي مسكن دار كردن مردم بلااستفاده و در 
واقع احتكار شده اند. وي ادامه داد: مي توان با وارد 
ك��ردن اين خانه ها به بازار، در ب��ازه زماني ۶ماهه، 
نه تنها شاهد كاهش سوداگري در اين بخش باشيم، 
بلكه از بار هزينه اي كه امروز بر دوش دولت در حوزه 

مسكن وجود دارد كاسته خواهد شد.
ايلاتي با بيان اينكه نبود مكانيزم شناسايي و سامانه 
املاك و اس��كان از مهم ترين موانع اجرايي ش��دن 
اين طرح اس��ت، تصريح كرد: نرخ پايين ماليات بر 
خانه هاي خالي از ديگر موانعي است كه سبب شده 
تا شاهد اين تعداد خانه خالي در كشور باشيم كه بر 
همين اساس پيشنهاد مي شود كه قانون ماليات بر 
خانه خالي اصلاح شده تا با افزايش ماليات ها در اين 
بخش شاهد بازدارندگي هر چه بيشتر باشيم. اين 
كارش��ناس حوزه مسكن با اشاره به اينكه جذابيت 
س��رمايه گذاري در بخش مس��كن، سبب گرايش 
افراد به خريد خانه هاي بيش��تر است، عنوان كرد: 
در اين بين با توجه به اينكه در كلان ش��هري مانند 
تهران شاهد رشد قيمتي بيشتري نسبت به ساير 
كلان شهرها هستيم، اكثريت به تهران آمده و بخشي 
از ظرفيت مسكن را كه مي تواند در بازار عرضه و افراد 

فاقد خانه را صاحبخانه كند اشغال مي كنند.

۲5۰ هزار متقاضي مسكن دولتي 
پولي واريز نكرده اند

سرپرس��ت بانك مس��كن اظهار كرد: ۸۴۳ هزار 
متقاضي در س��امانه نهضت ملي مسكن ثبت نام 
كردن��د كه از اين تع��داد ۲۵۰ هزار متقاضي هيچ 
واريزي به عنوان پرداخت آورده اوليه نداش��تند. 
به گزارش ايلنا، علي عسكري در جمع خبرنگاران 
درباره روند پرداخت تسهيلات به پروژه نهضت ملي 
مسكن گفت: امسال براي پرداخت تسهيلات به اين 
پروژه بيش از ۲۱۰ هزار قرارداد به ارزش ۷۲ هزار 
ميليارد تومان منعقد شده كه تا به امروز ۵۰ هزار 
ميليارد تومان تسهيلات براي انواع قراردادهاي 

نهضت ملي مسكن پرداخت شده است.
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معاونوزيرراهاعلامكرد

حساب كشي از »شهروند«

1.4 ميليون واحد ناپايدار در بافت هاي فرسوده
معاون شهرسازي و معماري وزارت راه و شهرسازي گفت: 
حدود ۷۴ هزار هكتار بافت فرسوده در محدوده شهري در 
كش��ور داريم كه يك ميليون و ۴۰۰ هزار واحد ناپايدار در 
آن قرار دارد. فرزانه صادق مالواجرد، معاون شهرس��ازي و 
معماري وزارت راه و شهرسازي با بيان اينكه تعريف بافت 
فرسوده و چگونگي تعيين محدوده اين بافت ها از جمله 
مواردي است كه مصوبه شوراي عالي شهرسازي را دارد، 
تصريح كرد: به جهت اهميت بافت هاي فرسوده ما در چند 
مصوبه به جمع بندي رسيديم كه آخرين مورد آن اين است 
كه در شهرهاي ما انواع بافت ها با مخاطراتي همراه است كه 
بايد توجه ويژه اي به آنها شود. صادق مالواجرد با بيان اينكه 
چهار گونه مخاطره در بافت هاي فرسوده وجود دارد، اظهار 
كرد: نخست بافت هايي است كه با ساخت و ساز در مجاورت 
حرايم طبيعي مانند رودخانه ها و گسل ها انجام شده است.

وي افزود: بخش دوم مربوط به سكونتگاه هاي غير رسمي 
هستند كه در محدوده خارج از ش��هر قرار دارند و مساله 
ويژه اي كه بايد به آن توجه كرد و بخش س��وم را تشكيل 
مي دهد، بافت هاي تاريخي اس��ت.  او در تش��ريح بخش 
چهارم مخاطرات در بافت هاي فرسوده گفت: بافت هاي 
فرس��وده بخش ناكارمد داخل محدوده شهر هستند كه 
داراي مالكيت شخصي هستند و ساخت و سازهاي انجام 
شده در آن به علت وجود ريزدانه ها، با ناپايداري ساختمان ها 
در اين محدوده همراه است. صادق مالواجرد افزود: حدود 

۷۴هزار هكتار بافت فرسوده در محدوده شهري در كشور 
داريم كه يك ميليون و ۴۰۰هزار واحد ناپايدار در آن قرار 
دارد. وي با تاكيد بر اينكه در بسته تشويقي ابلاغي توسط 
وزير راه و شهرسازي به محله محوري توجه ويژه اي شده 
است، گفت: با تجميع ريزدانه ها مي توان يك بلوك شهري 
را تشكيل داد كه در اين بلوك شهري ميزان ساخت و ساز 
تا دو طبقه مي تواند تشويق داشته باشد. به گزارش ايسنا، 
صادق مالواج��رد در خصوص ورود ح��د نصاب تفكيك 
به پروسه تجميع جهت ساخت و س��از اعلام كرد: بستر 
تسهيل گري در ش��هرها مهيا بوده لذا حدنصاب تفكيك 
به تشخيص كميسيون ماده ۵ آن شهر است كه مي توانند 
نسبت به متراژ زمين مجوز تراكم طبقات را بدهند. وي در 
ادامه گفت: در بافت هاي فرسوده پلاك هايي داريم كه امكان 
تجميع با محيط پيرامون خود را ندارد لذا در پيشنهاد آخر 
بسته تشويقي ابلاغي به اين موضوع اشاره شده است كه 
پلاك مذكور بنا بر ميزان قدرالسهم خود بتواند از كميسيون 
ماده ۵ مجوز ساخت و ساز بگيرد. صادق مالواجرد گفت: اگر 
مي خواهيم بافت فرسوده را نوسازي كنيم بايد حداقل ها را 
در نظر بگيريم تا معضل ناپايداري ساختمان ها حل شود.اين 
بسته تشويقي داراي تنوع است و در آن هم مالك مي تواند 
سازنده باشد و هم سرمايه گذار، لذا بافت هاي فرسوده داراي 
زيربناي خوبي براي ساخت است.سود سرمايه گذار در بافت 
فرسوده قابل مقايسه با ديگر نقاط شهر نيست لذا ميزان 

تسهيلات بانكي و صدور پروانه مي تواند براي سرمايه گذار 
به صرفه و جذاب باشد. صادق مالواجرد با بيان اينكه به 
ناپايداري ساختمان ها توجه ويژه اي داشت تصريح كرد: 
قطعا بسته پيشنهادي تسهيل گر در ساخت و ساز است 
و ميزان صدور پروانه در سراسر كشور مشخص كننده 
تاثير اين بسته تشويقي خواهد بود و در چند ماه آينده 

مي توان در رابطه با آن گزارش ارايه كرد.

    مجلس حامي 
نوسازي بافت هاي فرسوده است

در همين حال، مجتبي يوسفي، عضو كميسيون عمران 
مجلس گفت: وزارت راه درباره كارش��كني هاي احتمالي 
براي اجرا نشدن مصوبه نوسازي بافت هاي فرسوده مي تواند 

از ظرفيت قوه قضاييه و ديوان عدالت اداري استفاده كند.
به گزارش تسنيم، يوسفي در رابطه با ابلاغ بسته ۱۹ بندي 
تشويقي نوسازي بافت هاي فرس��وده و اقدامات مجلس 
براي نظارت بر اجراي مصوبه ش��وراي عالي شهرسازي و 
معماري ايران اظهار كرد: بسته مذكور جامع است و در آن 
حد نصاب تفكيك، منابع مالي، اصلاح قوانين شهرسازي و 
طبقات تشويقي را توأمان ديده است و بدين ترتيب مالكان، 
س��ازندگان و مديران شهري را به نوس��ازي در بافت هاي 
فرسوده ترغيب مي كند. وي افزود: با توجه به اينكه در بيشتر 
مناطق شهرداري ها هم در شهرهاي بزرگ و هم در شهرهاي 

مياني و ساير شهرها، ارتقاي كيفيت در بافت هاي فرسوده به 
افزايش خدمات رساني به مردم و كاهش مخاطرات شهرها 
كه بخشي از مسووليت هاي شهرداري هاست مي انجامد 
بنابراين پيش بيني مي ش��ود تا ش��هرداري ها همكاري 
مناسبي را براي اجراي اين طرح داشته باشند. يوسفي افزود: 
موانع حد نصاب تفكيك در بسته نوسازي برداشته شده و 
همين موضوع نيز سبب خواهد شد تا همكاري شهرداري ها 
بيش از گذشته باشد. او در پاسخ به اين پرسش كه چنانچه 
بسته ۱۹ بندي تشويقي نوسازي بافت هاي فرسوده رعايت 
نشود از چه ابزارهايي مي توان استفاده برد؟ گفت: چنانچه 
بسته ۱۹ بندي تشويقي نوس��ازي بافت هاي فرسوده از 
سوي شهرداري ها رعايت نش��ود، وزارت راه و شهرسازي 
و فرمانداران مي توانند ورود كنند و نمايندگان مجلس نيز 
به عنوان ناظر در خدمت م��ردم براي تحقق اين موضوع 
هس��تند. يوس��في تاكيد كرد: وزارت راه و شهرسازي در 
خصوص كارشكني هاي احتمالي در خصوص اجرا نشدن 
مصوبه شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران در نوسازي 
بافت هاي فرسوده مي تواند از ظرفيت قوه قضاييه و ديوان 
عدالت اداري استفاده كند. وي تصريح كرد: در كميسيون 
تلفيق استفاده از ظرفيت اراضي ساير دستگاه ها براي 
توليد مسكن و تخصيص اراضي مازاد بررسي شده است و 
اين نويد خوبي است تا در سال آينده كمك هايي از سوي 

دولت براي توليد مسكن اقشار كم درآمد محقق شود.
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آمازون كاركنان معترض
خود را تهديد به تعليق مي كند

دادستان هاي هيات ملي كار امريكا به اين نتيجه رسيدند 
كه آمازون به طور غيرقانوني از احضاريه براي ترساندن 
كاركنان معترض و تلاش براي مداخله در فعاليت هاي 
كارگ��ري در انبار بزرگ خ��ود اس��تفاده مي كند. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از بلومبرگ، كايلا بلادو، 
سخنگوي اين هيات گفت بر اساس بررسي هاي يك 
مدير منطقه اي هيات ملي روابط كار، مش��خص شده 
كه آم��ازون با انجام اين كار، حق��وق كارمندان خود را 
نقض كرده است. بلادو افزود كه در صورت عدم توافق، 
مدير هيات ملي مذكور از طرف مشاور عمومي هيات 
كار شكايتي را تنظيم خواهد كرد. اين اختلاف ناشي 
از تلاش م��داوم آمازون براي مقابله با پيروزي تاريخي 
اتحاديه كارگري آمازون در انتخابات بهار گذشته در يك 
مركز اين شركت با ۸۰۰۰ كارمند در استاتن آيلند است. 
آمازون در جريان رس��يدگي به آن پرونده به دنبال به 
دست آوردن سوابق گسترده اي از جمله پيام هاي متني 
رد و بدل شده بين كارمندان بود، كه باعث خشم كارگران 
و كارمندان و درگير شدن آنان با آمازون داشت. هيات 
ملي كار معتقد است: »آمازون با درخواست دسترسي 
به اطلاعات محافظت شده حقوق كاركنان خود را نقض 
كردند و حتي تلاش كردند انتخابات را لغو كنند.« آمازون 

در واكنش به اين خبر تخلفات خود را رد كرد. 

شكايت آي بي ام براي پس گرفتن 
پاداش نيم ميليون دلاري

غول فناوري آي بي ام از مدير ارشد سابق تايلندي خود 
شكايت كرد و خواستار برگرداندن حدود نيم ميليون 
دلار پاداش به دليل قبول ش��غل در يك شركت رقيب 
شد. به گزارش ايس��نا، آي بي ام در شكايتي كه در يك 
دادگاه فدرال در نيويورك تنظيم كرد، مدعي شد پاتاما 
چانتاراك، مديركل سابق اين شركت در تايلند، با پذيرفتن 
يك موقعيت ارشد در شركت اكس��نچر، قراردادش را 
نقض كرده اس��ت. آي بي ام اعلام كرد اكسنچر، از نظر 
درآمد مشاوره، بزرگ ترين رقيب اين شركت در منطقه 
آسيا اقيانوسيه به ش��مار مي رود. چانتاراك كه در سال 
۲۰۱۸ به آي بي ام پيوسته بود، سال گذشته از مقام خود 
استعفا كرد و يك ماه بعد، در آوريل سال ۲۰۲۲ به عنوان 
مدير اجرايي اكسنچر در تايلند، به اين شركت پيوست. 
آي بي ام مدعي اس��ت كه به اين مدير تايلندي بيش از 
۴۷۰ هزار دلار پاداش در ازاي حفظ اطلاعات محرمانه 
اين شركت و عدم انجام رفتار رقابتي در يك مدت زمان 
خاص، پرداخت كرده است. طبق شكايت آي بي ام، رفتن 
سريع به شركت رقيب، به آي بي ام اين حق را مي دهد كه 
پاداش داده شده به اين مدير سابق را پس بگيرد. وكلاي 
آي بي ام در اين شكايت نوشتند: آي بي ام و اكسنچر در 
عرصه اطلاعات، ديجيتال سازي و مش��اوره در سطح 

جهاني و در منطقه آسيا اقيانوسيه رقابت دارند.

هشدار مقامات كانادا در مورد 
گراني هزينه هاي اينترنت

نخس��ت وزير كان��ادا ب��ه رگولات��وري مخابرات��ي اين 
كش��ور دس��تور داد تا بر روي كاهش هزينه دسترسي 
مصرف كنندگان به اينترنت تمركز كند، تغيير سياستي 
كه براي كمك به ش��ركت هاي كوچك تر طراحي شده 
است. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از ياهونيوز، دولت 
كانادا مي خواهد قوانيني را تنظيم كند تا هزينه دسترسي 
به اينترنت براي فروش��ندگان اينترنتي ارزان تر باشد و 
سرعت اتصال آنها به اينترنت نيز بيشتر شود. اين كار فضاي 
رقابتي اين شركت ها در برابر غول هاي فناوري را بهبود 
مي بخشد. فرانسوا فيليپ شامپاين، وزير صنعت كانادا در 
بيانيه اي در اين مورد گفت: »در حالي كه پيشرفت هايي 
در اين زمينه حاصل شده، اما كانادايي ها هنوز هم هزينه 
زيادي براي دسترس��ي به اينترنت مي پردازند و فضاي 
رقابت محدود است. قوانين جديد تضمين مي كند كه 
دسترسي مقرون به صرفه به خدمات مخابراتي با كيفيت 
بالا، به شكل قابل اعتماد و انعطاف پذير در تمام مناطق 
كانادا ممكن شود.« اين تغيير سياست در بحبوحه تلاش 
دو شركت از بزرگ ترين شركت هاي مخابراتي كانادا 
براي ادغام و نگراني از اينكه ادغام آنها ممكن است منجر 
به انحصارطلبي و افزايش هزينه دسترسي به اينترنت 
شود، صورت مي گيرد. دو شركت ارتباطات راجرز و شاو 
پس از برنده شدن در دو پرونده قضايي كه در ماه هاي 
اخير با هدف، مقابله با ادغام آنها به جريان افتاده بود، 

منتظر تأييد نهايي وزارت صنعت كانادا هستند. 

سيستم پايش اينترنت در روسيه 
راه اندازي شد

روسيه، سيستمي را راه اندازي كرده است كه محتواي 
غيرمج��از در اينترن��ت را رص��د كرده و شناس��ايي 
اعتراضات بدون مج��وز را راحت تر مي كند. به گزارش 
ايس��نا، خبرگزاري اينترفكس گزارش كرد سيستم 
»اوكولوس«، بيش از ۲۰۰ هزار تصوير در روز را با سرعت 
حدود سه ثانيه براي هر تصوير، رصد كرده و قادر است 
متن را خوانده و صحنه هاي غيرمجاز در تصاوير و ويدئوها 
را شناسايي كند. اينترفكس به نقل از »مركز فركانس 
راديويي اصلي« كه بخشي از رگولاتور ارتباطات روسيه 
)روس كومنادزور( است، نوشت: »اوكولوس« به شكل 
خودكار، جرايمي مانند محتواي افراطي، دعوت به تجمع 
غيرقانوني، مواد مخدر و غيراخلاقي را شناسايي مي كند. 
به گفته مقامات روسي، از زمان آغاز عمليات نظامي ويژه 
در اوكراين، مطالب جعلي با سرعت بي سابقه اي منتشر 
شده تا جاي حقايق واقعي را بگيرد. ايجاد اين سيستم، 
پاس��خ ما به تحريكات و اقدامات ضد روس��ي از سوي 
بخشي از منابع خارجي است. بر اساس گزارش رويترز، 
روس��يه، غرب را متهم كرده است اطلاعات جعلي 
درباره عمليات نظامي ويژه اين كش��ور در اوكراين، 
منتشر مي كند تا نيروهاي نظامي روسيه را بدنام كند. 

ارزشبازارتحققيافتهبيتكويندرحالحاضر۳۸۳ميليارددلاربرآوردميشود

بيت كوين از اوج فاصله گرفت؛ نگراني از اصلاح بيشتر
منطقه قيمت ۲۵ ه��زار دلار، مهم ترين مانع در مس��ير 
بيت كوين طي هشت ماه گذش��ته بوده است. به تازگي، 
بيت كوين تلاش كرد تا از اين س��طح فراتر رود و شكست 
خورد و نتيجه آن تثبيت مرحله اصلاح بود، با اين حال پس 
از يك موج ناگهاني، مرحله اصلاح براي ادامه رالي ضروري 
است؛ از اين رو، سقوط كنوني را مي توان مرحله اي اصلاحي 
براي تشكيل عقب نشيني به خط روند نزولي شكسته، حذف 
موقعيت هاي بيش از حد گرم شده بازار آتي و آغاز يك جهش 
ديگر در نظر گرفت. سقوط ارزش بازار تحقق يافته بيت كوين 
در سال ۲۰۲۲ دومين ريزش بزرگ اين شاخص در طول 
تاريخ اس��ت. در نوامبر ۲۰۲۲ )آبان امسال( ميزان ريزش 
ارزش بازار تحقق يافته بيت كوين به ۱۸.۹۹درصد رسيد. 
ارزش بازار تحقق يافته بيت كوين در حال حاضر ۳۸۳ميليارد 
دلار برآورد مي شود كه ۵۶ميليارد دلار كمتر از ارزش بازار 
۴۳۹ميليارد دلاري اين ارز ديجيتال است. مقايسه ارزش 
بازار عادي و ارزش بازار تحقق يافته مي تواند ابزار خوبي براي 
شناسايي فازهاي مختلف در بازار باشد. به عبارتي ديگر، 
زماني كه ارزش بازار عادي از ارزش بازار تحقق يافته بيشتر 
باشد، مي توان گفت هولدرهاي بيت كوين در مجموع در سود 
به سر مي برند. در مقابل، اگر ارزش بازار تحقق يافته از ارزش 
بازار عادي بيت كوين بيشتر باشد، يعني هولدرهاي اين ارز 
ديجيتال مجموعاً در ضرر هستند و قيمتي كه در آن اقدام 
به خريد بيت كوين كرده اند، بالاتر از قيمتي است كه به طور 
آني مي توانند در آن اقدام به فروش كنند. با توجه به داده هاي 
موجود، بازار بيت كوين در حال حاضر مجموعاً در سود به سر 
مي برد. با اينكه ميزان اين سود به اندازه اي نيست كه بازار به 
آن عادت كرده، نشانه اي براي بازگشت آرام و ادامه دار قيمت 
از دومين ريزش بزرگ شاخص ارزش بازار تحقق يافته است. 
مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر 
۱.۰۱ تريليون دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز 
قبل ۰.۴۳ درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۴۱.۵۵ 
درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده 
كه در يك روز ۰.۲۱ درصد افزايش داشته است. حجم كل 
بازار ارزهاي ديجيتال در ۲۴ ساعت گذشته ۴۱.۸۱ ميليارد 
دلار است كه ۲۴.۷۲ درصد افزايش داشته است. حجم كل 
در امور مالي غير متمركز در حال حاضر ۴.۶۷ ميليارد دلار 
است كه ۱۱.۱۸ درصد از كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي 
ديجيتال است. حجم تمام سكه هاي پايدار اكنون ۳۸.۰۸ 
ميليارد دلار است كه ۹۱.۰۷ درصد از كل حجم ۲۴ ساعته 
بازار ارزهاي ديجيتال است. در حال حاضر سطح قيمت ۲۱ 
هزار دلار و ميانگين متح��رك ۵۰ روزه كه ۲۰.۳ هزار دلار 
است، سطوح حمايتي اوليه هستند و مي توانند به عنوان 

هدف بع��دي كاهش اخير عمل كنند. در بازه زماني چهار 
ساعته، قيمت پس از رد شدن از ناحيه مقاومت قابل توجه ۲۵ 
هزار دلاري و توقف فروش به زير سطح حمايت جزئي ۲۲.۳ 
هزار دلار، اندكي نزول را آغاز كرد. به طور معمول، قيمت قبل 
از ادامه افزايش، تمايل دارد تا توقف فروش را به زير سطوح 
حمايتي در طول مراحل اصلاح يك رالي صعودي جذب 
كند. علاوه بر اين، پس از س��قوط اخير، قيمت به منطقه 
حمايت قابل توجهي رسيده كه شامل سطح حمايت ۲۱ 
هزار دلار اس��ت و اكنون در نتيج��ه، بيت كوين با حمايت 
قابل توجهي روبرو مي ش��ود و به نظر مي رسد در روزهاي 
آينده يك روند صعودي ديگ��ر را آغاز كند. افزايش اخير 
قيمت بيت كوين باعث شد بسياري از سرمايه گذاران 
باور كنند كه بازار نزولي بالاخره به پايان رسيده است. 
دارندگاني كه در چند ماه گذشته سودي دريافت نكرده 
بوده اند دوباره به س��ود خود بازگشته اند. با اين حال، 
هنوز برخي از علائم احتياط وجود دارد زيرا اين افزايش 

مي تواند دام گاوي ديگري در طول بازار نزولي باشد.

   نشانه اي تازه از رسيدن قيمت به كف
شاخص ارزش بازار تحقق يافته بيت كوين كه ابزار مناسبي 
براي شناس��ايي فازهاي مختلف در بازار اس��ت، در طول 
سال ۲۰۲۲ دومين ريزش بزرگ تاريخ خود را تجربه كرده 
است. به گزارش كريپتو اسليت، بررسي داده هاي تاريخي 
بازار نش��ان مي دهد سقوط سال ۲۰۲۲ قيمت بيت كوين 
چهارمين ريزش عظي��م ارزش اين ارز ديجيت��ال از اوج 
تاريخي اش بوده است. در اين چرخه نزولي بيت كوين از اوج 

۶۹٬۰۰۰ دلاري خود به نزديكي ۱۵٬۵۰۰ دلار سقوط 
كرد كه ريزش ۷۷درصدي قيمت را نش��ان مي دهد. 
بزرگ ترين ريزش قيمت بيت كوين از يك اوج تاريخي 
در سال ۲۰۱۱ ميلادي رخ داده و برابر با ۹۱.۷۸درصد 
بوده است. بيت كوين در طول بازارهاي نزولي سال ۲۰۱۵ 
و ۲۰۱۸ تا ۲۰۱۹ نيز به ترتيب ش��اهد ريزش هايي به 

بزگي ۸۲.۷۵درصد و ۸۲.۶۳درصد بوده است.

   منتظر ريزش شديد بازار باشيم؟
پس از سقوط حدود ۵درصدي قيمت بيت كوين در هفته 
گذش��ته، حالا ايجاد اولين تقاطع مرگ در نمودار هفتگي 
اين ارز ديجيتال بسياري از تحليلگران را نسبت به كاهش 
قابل توجه قيمت و شروع دوباره روند نزولي نگران كرده است. 
حساب كاربري بيت كوين آركايو، در توييتر خود نوشت كه 
بيت كوين شاهد تش��كيل اولين تقاطع مرگ روي نمودار 
هفتگي قيمت خود است. اين نش��انه تكنيكال زماني رخ 
مي دهد كه ميانگين متحرك كوتاه مدت )مثلًا ۵۰ هفته اي( 
يك دارايي، ميانگين متحرك بلندمدت )مثلًا ۲۰۰ هفته اي( 
آن را رو به پايين قطع كند و نشان دهنده تغيير روند احتمالي 
از يك بازار صعودي به يك بازار نزولي است. بنجامين كاون، 
تحليلگر محبوب ارزهاي ديجيتال نيز در يك ويدئوي جديد 
در يوتوب با اشاره به اينكه بيت كوين براي اولين بار در حال 
تجربه تقاطع مرگ در نمودار هفتگي قيمت خود است، به 
معامله گران هش��دار داد كه اين اتفاق مي تواند نشانه  اي از 
ش��روع روند نزولي باشد. اين تحليلگر خاطرنشان كرد كه 
ميانگين متحرك ساده ۵۰ هفته اي بيت كوين اكنون روي 

۲۴٬۶۷۸ دلار است و ميانگين متحرك ساده ۲۰۰ هفته اي 
آن در سطح ۲۴٬۹۹۹ دلار قرار دارد. كاون توضيح داد: »در 
بازارهاي نزولي قبلي، قيمت تقريباً هيچ موقع به زير ميانگين 
متحرك س��اده ۲۰۰ هفته اي س��قوط نكرده است؛ صرفاً 
مدت زمان نسبتاً كوتاهي پايين تر از اين شاخص حركت 
كرده است كه كم وبيش بخش زيادي از آن را سايه كندل ها 
تشكيل مي دهند. در بازار نزولي كنوني اما، قيمت بيت كوين 
از ماه ژوئن )خرداد(، اساساً در بيشتر مواقع پايين تر از اين خط 
بوده است. قيمت بيت كوين از ماه ژوئن )خرداد( در بيشتر 
مواقع پايين تر از ميانگين متحرك ۲۰۰ هفته اي حركت 
كرده است. كاون در ادامه گفت كه بدترين سناريو احتمالي 
براي بيت كوين، تكرار الگوي نزدك پس از تركيدن حباب 
دات كام بين س��ال هاي ۲۰۰۰ تا ۲۰۰۲ ميلادي است كه 
باعث سقوط عميق تر بازار سهام شد. او مي گويد: »شاخص 
ن��زدك پس از يك رش��د ۶۰درصدي تا س��طح ميانگين 
متحرك ۵۰هفته اي، شاهد اصلاح ۷۷درصدي ارزش خود 
بود و سپس با ادامه يافتن روند نزولي به پايين ترين سطح 
خود رسيد. اما توجه داشته باشد كه نزدك نيز يك اصلاح 
دو مرحله اي را تجربه كرد. ابتدا تا سطح ميانگين متحرك 
۵۰هفته اي افزايش يافت، سقوط و براي حدود يك ماه در 
آن محدوده ماند، بار ديگر افزايش يافت و بعد سقوط كرد. 
اين روندي است كه نزدك در آن زمان تجربه كرد. بنابراين، 
بهتر اس��ت مراقب بيت كوين باشيد.« با اين حال، برخي از 
تحليلگران عقيده دارند كه تقاطع طلايي و مرگ نشان دهنده 
شروع روند جديدي نيست و معمولًا تغيير نهفته در روند را 
تأييد مي كنند. يك تحليلگر بيت كوين با نام استيو در توييتر 
با اشاره به اينكه از نظر او تقاطع مرگ مانند پژواكي است كه 
معمولًا در پايان روند نزولي رخ مي دهد، در تحليل شرايط 
كنوني گفت: »شيب ميانگين متحرك بلندمدت )مثلًا ۲۰۰ 
هفته اي( بيت كوين از اهميت بيشتري برخوردار است كه 
در حال حاضر روند آن صعودي اس��ت. ضريب هم بستگي 
۸۵درصدي كنوني ميان بيت كوين و شاخص اس اند پي ۵۰۰ 
)S&P۵۰۰( باعث ش��ده تا تحليلگر ديگري به نام لوكاس 
ويدرا براي پيش بيني روند قيمت بيت كوين به بررسي رفتار 
اين شاخص در شرايط مشابه بپردازد. او گفته است: » تشكيل 
اين مدل تقاطع مرگ در شاخص اس اند پي ۵۰۰ نيز بسيار 
نادر اس��ت. با اين حال، از دهه ۱۹۷۰ تاكنون، شكل گيري 
اين تقاطع باعث ش��ده تا ارزش شاخص اس اند پي ۵۰۰ به 
پايين ترين حد چند ساله خود برسد. اما آيا همين اتفاق در 
انتظار بيت كوين است؟ از نظر من وقوع چنين سناريويي بعيد 
است و تحقق آن به يك رويداد قوي سياه بزرگ نيازمند است. 

با اين حال، احتمال كاهش قيمت همچنان وجود دارد.«

مفقودی
برگ سبز و کارت خودرو سواری پژو ۲۰۷ مدل ۱۴۰۱ رنگ سفید 

166B0067322 شماره موتور
 NAAR03FEXNJ922233     شماره شاسی

شماره پلاک: ایران۱9 -  ۲۴۱ هـ ۴۱ 
متعلـق به آقـای امان اله مطهـری زاده فرزند سـیف اله به شـماره ملی 

۳۳۴۰۲۸۴۴۳۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

فراخوان ارزيابی کيفی شركت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی
شركت پالایش نفت آبادان )سهامی عام(

نوبت دوم

شناسه آگهي :1453503

شركت پالايش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه های مشروحه ذيل را از طريق سامانه تدارکات الکترونيک دولت برگزار نمايد، کليه مراحل برگزاری تشريفات مناقصه از دريافت اسناد ارزيابی کيفی و ساير مراحل 
بعدی مناقصه از طريق درگاه س��امانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد ش��د. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت، نسبت به ثبت نام در سايت مذکور 
و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی  جهت ش��رکت در مناقصات اقدام نمايند. ضمناً آگهی مناقصات اين ش��رکت بصورت همزمان در روزنامه های کثيرالانتش��ار و وب سايت شرکت پالايش نفت آبادان به آدرس  

WWW.ABADAN- REF.IR  درج و قابل مشاهده می باشد.
- از مناقصه گران واجد شرايط که آمادگی و توانايی انجام هر يک از مناقصه های ذيل را دارند دعوت بعمل می آيد جهت شرکت در مناقصه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد ( به آدرس صدرالاشاره مراجعه 
و پس از دريافت اس��ناد مربوط به ارزيابی کيفی )دفتر چه شماره يک و معيارهای ارزيابی کيفی بصورت رايگان( و مطالعه و تکميل آن به همراه کليه مدارک مورد نياز مطابق با برنامه زمان بندی مربوطه، نسبت به  

بارگذاری اسناد مذکور در سامانه اقدام نمايند.
- تکميل کليه اطلاعات خواسته شده در فرمهای ارزيابی کيفی مناقصه گران به صورت دقيق و خوانا و بارگذاری تمامی مدارک و مستندات، سوابق کاری و مالی و همچنين ارائه صورت های مالی حسابرسی شده 
توسط سازمان حسابرسی و يا اعضای جامعه حسابداران رسمی در قراردادهای با مبلغ بيش از ده برابر نصاب معاملات بزرگ الزامی است، )عدم ارايه صورت های مالی حسابرسی شده منجر به عدم انعقاد قرارداد با 

برنده مناقصه می شود.(
 در صورت عدم تکميل و بارگذاری کامل اسناد استعلام ارزيابی کيفی و ساير مدارک فوق الاشاره، صلاحيت شرکت کنندگان قابل بررسی نخواهد بود و بارگذاری مدارک و سوابق مزبور هيچ گونه حقی را برای متقاضيان 
ايجاد نخواهد کرد. ضمناً مناقصه گران می بايست  علاوه بر بارگذاری اسناد)حاوی رزومه، سوابق شرکت بهمراه تصوير مصدق شده آخرين تغييرات و دفترچه تکميل شده شماره يک بهمراه اسناد مورد نياز مندرج در 
دفترچه مذکور( و همچنين در صورت نداشتن رزومه و يا جهت به روز رسانی رزومه در کميته فنی بازرگانی اين شرکت ، نسبت به ارسال مدارک به آدرس کميسيون مناقصات شرکت پالايش نفت آبادان - صندوق 

پستی ۱۱۱  اقدام نمايند. لازم بذکر است از مناقصه گرانی که در ارزيابی کيفی تائيد شوند از طريق سامانه ستاد جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد. 
- مناقصه گرانی که در ارزيابی کيفی تائيد شده اند در مرحله ارائه پيشنهاد می بايست تصوير تضمين شرکت در مناقصه را در پاکت الف سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( بارگذاری کرده و اصل آن را در يک 

پاکت سربسته تا قبل از زمان گشايش پيشنهادها به دبير خانه کميسيون مناقصات واقع در دفتر مرکزی شرکت پالايش نفت آبادان تسليم نمايند.
- اطلاعات تماس و نشانی دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پيشنهاد: آبادان- حاشيه اروند رود- جنب دروازه اصلی پالايشگاه- امور پيمانهای شرکت پالايش نفت آبادان 

تلفن ۵۳۱۸۳۳۳۸-۰۶۱ و شماره نمابر : ۰۶۱-۵۳۲۶۴۴۷۶ 

شماره مناقصه در ردیف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در 
مبلغ تضمین شركت مبلغ برآورد پایه به ریالمدتمحل اجراموضوعسامانه ستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ریال

۱
مناقصه عمومی یک 
مرحله ای یکپارچه 

شماره ۰۱/۸9
۱۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰555 

ارائه خدمات راهبری 
و نگهداشت یادمان 

شهید تندگویان 
و ساختمان بسیج 

شرکت پالایش نفت 
آبادان

یکسال آبادان
۰۰۰ر6۰۰ر۱۴۳ر۲۳9۲ر59۴ر۸۷۱ر۴۲شمسی

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی 
از سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۳ 

لغایت ۱۴۰۱/۱۱/۲۳     
ب- آخرین مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 
ارزیابی کیفی مناقصه و پیشنهاد قیمت 
توسط مناقصه گران: مورخ  ۱۴۰۱/۱۲/۳
ج: تاریخ بازگشایی پاکتهای مالی طبق 

اعلام در سامانه ستاد

مناقصه عمومی شماره ۲
 ۰۱/۷۳۲۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰556 )یکپارچه(

ارائه خدمات نگهداری 
و تعمیرات برق کلیه 

تأسیسات، دستگاهها 
و تجهیزات شرکت 
پالایش نفت آبادان

یکسال آبادان
۰۰۰ر۰۰۰ر۱6۴ر۱۳۴۱۴ر6۴۲ر۱6۲ر۴۰۸شمسی

الف- مهلت دریافت اسناد مناقصه از 
سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۳ لغایت 

     ۱۴۰۱/۱۱/۲۳
ب- مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 

و پیشنهاد قیمت  توسط مناقصه گران: 
مورخ  ۱۴۰۱/۱۲/۳

ج: تاریخ بازگشایی طبق اعلام در 
سامانه ستاد

مناقصه عمومی شماره ۳
 ۰۱/۷5۲۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰55۷ )یکپارچه(

ارائه خدمات انجام 
کارهای تعمیراتی انواع 
ادوات و تجهیزات در 
کارگاه مرکزی شرکت 

پالایش نفت آبادان

یکسال آبادان
۰۰۰ر۰۰۰ر699ر۴9۴۱۸ر۳۱۷ر9۲9ر6۳۴شمسی

الف- مهلت دریافت اسناد مناقصه از 
سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۳ لغایت 

     ۱۴۰۱/۱۱/۲۳
ب- مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 

و پیشنهاد قیمت  توسط مناقصه گران: 
مورخ  ۱۴۰۱/۱۲/۳

ج: تاریخ بازگشایی طبق اعلام در 
سامانه ستاد

مناقصه عمومی شماره ۴
۰۱/۸۴۲۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰5۸ 

اجرای عملیات رنگ 
آمیزی منازل و اماکن 

نواحی شرکتی )نواحی 
بریم و بوارده(

یکسال آبادان
۰۰۰ر۰۰۰ر۲۰۸ر۰۰۰۴ر۱۲۳ر۱55ر۸۴شمسی

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی 
از سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۳ 

لغایت ۱۴۰۱/۱۲/۳     
ب- آخرین مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 
ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران: مورخ  

۱۴۰۱/۱۲/۱۸

تجدید مناقصه 5
۲۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰559عمومی شماره  ۰۱/۲۲

اجرای عملیات کاشی 
کاری واحدهای 

الکلاسیون، 
ایزومراسیون و 

بازیافت اسید فاز ۳

۸ ماه آبادان
۰۰۰ر۰۰۰ر۸۸۴ر۷5۰۱ر69۲ر66۳ر۳۷شمسی

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی 
از سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۳ 

لغایت ۱۴۰۱/۱۲/۳
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 
ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران: مورخ 

۱۴۰۱/۱۲/۱۸

تجدید مناقصه 6
۲۰۰۱۰9۲۱۷9۰۰۰56۰عمومی  شماره  ۰۱/6

ترمیم و عایق کاری 
)پوشش ضداسید( 
محوطه تلمبه خانه و 
کانال ارتباطی تلمبه 
خانه تا مخازن اسید 

عملیات پالایش 
منطقه ۳ 

۰۰۰ر۰۰۰ر۷۰۰5۰۴ر9۸۱ر۰۷5ر۱9۴۱۰ روزآبادان

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی 
از سامانه ستاد از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۳ 

لغایت ۱۴۰۱/۱۲/۳
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 
ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران: مورخ  

۱۴۰۱/۱۲/۱۸

روابط عمومی- شرکت پالایش نفت آبادان 

شرکت گاز استان کرمانشاه در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی خرید ۲5 دستگاه دمنده و مکنده هوا ضد انفجار ۸ اینچ به 
شماره ۲۰۰۱۰۰۱۳۳9۰۰۰۱۱۰   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت تجدید نماید.

شماره مناقصه:۲۰۰۱۰۰۱۳۳9۰۰۰۱۴۲
شرایط مناقصه گر: داشتن شخصیت حقوقی، تجربه مرتبط، توانایی رعایت استانداردهای شرکت ملی گاز، داشتن امکانات و نیروی متخصص به تعداد 

کافی،توانایی تهیه و تسلیم ضمانتنامه، داشتن صورت های مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی و یا جامعه حسابداران رسمی.
لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( انجام خواهد شد و مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی باید مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه      ۱۴۰۱/۱۱/۱۱     می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از سایت: ساعت۱6روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۳۰ .     
مهلت زمانی ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی : ساعت  ۱6 روز   یکشنبه  مورخ     ۱۴۰۱/۱۲/۱۴    .

مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس:کرمانشاه، میدان آزادی، ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گاز استان کرمانشاه طبقه اول 
اتاق ۲۱5 یا پایگاه اطلاع رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند  و یا با تلفن ۳۴۲۸۳۲۸۳-۰۸۳ تماس حاصل فرمایند.
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تعادل|
نمايندگان بخش خصوصي و دولتي در نشست بهمن 
ماه سال جاري يك بار ديگر به نقد عملكرد سياست گذار 
پولي پرداختند. بنابه اظهارات آنها، دولت در حالي روي 
بازگش��ت ارز صادراتي ب��ه نرخ 28 ه��زار و 500  مانور 
مي دهد، كه اساسا ارزي با اين نرخ در بازار وجود خارجي 
ندارد. ازديگر چالش فعالان اقتصادي بايد به بخشنامه 
جديد بان��ك مركزي اش��اره كرد كه كه بر اس��اس آن 
واردكنندگان قبل از تخصيص ارز بايد 5 تا ۱00 درصد 
معادل ريالي پول را در بانك بلوك��ه كنند. اين اقدام در 
حالي از سوي سياست گذار وارد فاز اجرايي شده، كه فعال 
اقتصادي بابت نقدينگي به نظام بانكي هزينه مي پردازد 
اما بر اساس اين بخشنامه، بايد پولش را به صورت مجاني 
در بانك بلوكه كند كه آيا ارزي بگيرد يا نگيرد. از طرفي، 
صادركنندگان و فعالان اقتصادي براي تامين نقدينگي 

ادامه فعاليت هاي اقتصادي خود در مضيقه هستند.

چالشنقدينگيبنگاهها
احمدرضا فرشچيان، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، 
به عنوان نخستين سخنران پيش از دستور، آغازكننده 
نشست بهمن ماه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
بود. او در سخناني به برخي موانع و مشكلات جدي كه 
پيش روي كس��ب و كار بنگاه ها و صادركنندگان قرار 
گرفته اشاره كرد و بخش��نامه اخير بانك مركزي را از 
جمله اين موانع دانست و گفت: در حالي طي درخواست 
اتاق تهران و در پي نشست چندي پيش رييس سازمان 
امور مالياتي كشور در اتاق تهران، مهلت زماني يك ساله 
براي پرداخت ماليات بر ارزش افزوده فعالان اقتصادي 
داده شد كه بانك مركزي با صدور دستورالعملي جديد، 
تامين نقدينگي بنگاه هاي بخش  خصوصي را بار ديگر 
با چالش جدي مواجه كرده است. وي افزود: بر اساس 
اين دستورالعمل كه دي ماه امسال ابلاغ شد، تمامي 
واردكنندگان كالا و مواد اوليه بايد پيش از تخصيص 
ارز، از 5 تا ۱00 درصد مع��ادل ريالي آن را همزمان با 
ثبت درخواست تخصيص، نزد بانك عامل بلوكه كنند، 
حال آنك��ه صادركنندگان و فع��الان اقتصادي براي 
تامين نقدينگي ادامه فعاليت هاي اقتصادي خود در 
مضيقه هس��تند. او افزود: اين در حالي است كه زمان 
تخصيص ارز مش��خص نبوده و معلوم نيست اصلًا ارز 
تخصيص داده ش��ود يا نش��ود؛ با اين حال واردكننده 
بايد از 2 ماه قبل از اينكه ارز بگيرد پول در بانك بلوكه 
كند. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران ادامه 
داد: فعال اقتصادي بابت نقدينگي به نظام بانكي هزينه 
مي پردازد اما بر اساس اين بخشنامه، بايد پولش را به 
صورت مجاني در بانك بلوكه كند كه آيا ارزي بگيرد يا 
نگيرد. فرشچيان در پايان چند پرسش را مطرح كرد كه 
آيا بانك مركزي با وزارت صمت و جهاد كشاورزي براي 
صدور اين بخشنامه مشورت كرده است؟ آيا مورد تأييد 
اين وزارتخانه ها قرار گرفته است؟ با اين وجود مواد اوليه 
و مورد نياز صنعت كشور را چطور مي توان تأمين كرد؟

خبريازارز28هزارو500تومانينيست
رييس كميسيون بهبود محيط كسب  وكار و رفع موانع 
توليد اتاق تهران نيز در اين جلسه، به بيان برخي مشكلات 
قطعه سازان پرداخت و گفت: بانك مركزي در حالي مدعي 
شده است كه به هر ميزان ارز به نرخ 28 هزار و 500 تومان 
را براي متقاضيان و بنگاه هاي اقتصادي تامين مي كند 
كه در عمل اينگونه نيست و قطعه سازان پس از چندين 
نوبت درخواس��ت و پيگيري براي تخصيص ارز، به اين 
نتيجه رسيده اند كه ارز 28 هزار و 500 توماني عملًا وجود 
خارجي ندارد. وي همچنين عملكرد بانك هاي عامل طي 
دو ماه پاياني سال را انقباضي خواند و در بخش ديگري از 

سخنانش، تهيه و تامين ورق فولادي را چالش جديدي 
براي واحدهاي قطعه سازي خودرو اعلام كرد و افزود: به 
دنبال ابلاغ بخشنامه اي از سوي دولت، ورق فولادي صرفا 
به شركت هاي خودروسازي داده مي شود. نجفي منش 
در ادامه به نامه اخير معاون ام��ور معادن و فرآوري مواد 
وزارت صمت اش��اره كرد كه حكايت از عدم توليد ورق 
سرد از سوي شركت فولاد مباركه اصفهان، از مرداد ماه 
س��ال ۱402 تا پايان همان سال اس��ت و يادآور شد كه 
عدم توليد اين ماده اوليه صنايع، مشكلات جدي را براي 
توليد واحدهاي پايين دستي در بخش هاي مختلف ايجاد 
خواهد كرد و از هم اكنون بايد براي آن چاره انديشي شود. 
رييس كميسيون بهبود محيط  كسب وكار و رفع موانع 
توليد اتاق تهران همچنين به افزايش قيمت مواد اوليه در 
بورس كالا طي ماه هاي اخير اش��اره كرد و افزود: در اين 

صورت، قيمت توليدات نهايي بايد شناور شود.

سرمايهگذاريصنايعبزرگ
رويتيمهاينوآور

نايب رييس كميسيون اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال 
اتاق تهران نيز در اين جلسه به مقوله توسعه كسب و كار 
صنايع با استفاده از توان و ظرفيت بخش اقتصاد ديجيتال 
كشور پرداخت و تصريح كرد كه با توجه به عدم دسترسي 
به سرمايه هاي خارجي و احتياط سرمايه گذاران داخلي، 
صنايع و بنگاه هاي بزرگ كش��ور مي توانن��د با دريافت 
خدمات از تيم هاي توانمند و نخبه حوزه اقتصاد نوآوري 
و ديجيتال، سود كسب و كار خود را بيشتر كنند. شهاب 
جوانمردي با اين توضيح كه كسب و كارهاي بزرگ براي 
تداوم فعاليت هايشان بايد سرمايه گذاري روي تيم هاي 
فعال در حوزه اقتصاد ديجيتال را جدي بگيرند، افزود: در 
حال حاضر شرايط به گونه اي است كه مي توان نوع تعامل با 
اين تيم ها را منطقي تر، هزينه هاي سرمايه گذاري را بهينه تر 
و ماموريت محوله به آنها را بر مبناي مسائل اساسي صنعت 
و در زنجيره ارزش كس��ب و كار تعريف كرد. نايب رييس 
كميسيون اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال اتاق تهران 
سپس با اين توضيح كه اقتصاد ديجيتال، كمتر از 5 درصد 
توليد ناخالص داخلي كشور را به خود اختصاص مي دهد و 
مجموع سرمايه گذاري در اين بخش طي چند سال اخير، 

كمتر از ميزان سرمايه گذاري در يك واحد پالايشگاهي يا 
فولادي بوده اس��ت، افزود: صنايع مي توانند با اتكا به اين 
بخش كوچك از اقتصاد كشور، مسير عبور از بحران هاي 
پيش روي خود را هموار كنند. شهاب جوانمردي در عين 
حال تصريح كرد كه در اين زمينه و پيوند بخش اقتصاد 
ديجيتال با صنايع بزرگ، مركز نوآوري و تحول ديجيتال 

اتاق تهران نقش پررنگي را مي تواند ايفا كند.

سالهايسختاقتصاد
رييس اتاق تهران نيز در ادامه اين نشس��ت، با اش��اره به 
اينكه نشست بعدي كه در نيمه  اسفند ماه برگزار مي شود، 
نشس��ت پاياني دوره نهم هيات نمايندگان خواهد بود، 
گفت: دوره چهار ساله هيات نمايندگان بسيار زود سپري 
شد اما مي توانيم بگوييم كه سال هاي بسيار سختي براي 
اقتصاد و بخش خصوصي كشور بود. شايد بتوان گفت ما 
س��خت ترين دوران اقتصادي بعد از جنگ در اين چهار 
س��ال تجربه كرديم و براي فعالان اقتصادي نيز شرايط 
فضاي كسب وكار بسيار سخت بود. مسعود خوانساري 
افزود: بيش از دو س��ال درگير كرونا بودي��م و بعد هم با 
چالش هاي اقتصادي متعدد مانند تورم بالا، بي ثباتي نرخ 
ارز، افزايش تحريم ها، خروج سرمايه هاي مالي و انساني 
و مشكلات ديگري روبرو شديم. به نوعي مي توان گفت 
همه مشكلاتي كه مي توان در حوزه اقتصاد متصور شد 
در اين چهارسال روي هم جمع شده بود و كسب وكارها در 
حوزه هاي مختلف اقتصاد كشور، مصائب زيادي متحمل 
شدند. به طور طبيعي اتاق تهران هم درگير همين فضا و 
شرايط اقتصادي ايران بود اما با وجود اين مشكلات جدي 
و سختي هاي فضاي نامناسب كسب وكار، اتاق تهران تا 
حد توان و مقدورات تلاش كرد كه رسالت خود را انجام 
دهد. رييس اتاق تهران ادامه داد: هم شواهد و مستندات 
و هم آمار و ارقام نشان مي دهد كه فارغ از اينكه دولت ها 
از كدام گروه سياسي بودند، اتاق به عنوان نماينده بخش 
خصوص��ي همواره به وظيفه خود عم��ل كرد و به موقع 
هشدارهاي لازم را در مورد مسائل اقتصادي كشور اعلام 
كرد. ما در اتاق تهران تا جايي كه در توان داشتيم از منافع 
بخش خصوصي سعي كرديم دفاع كنيم و مشكلات را با 
مس��وولان در ميان گذاشتيم و تلاش كرديم راهي براي 

حل آنها پيشنهاد دهيم. رييس اتاق بازرگاني تهران نيز 
در اين نشست به هشت اقدام بنيادين اتاق تهران شامل 
»دوبرابر شدن تعداد اعضا، راه اندازي خانه تشكل ها و 30 
تشكل استاني، راه اندازي مدرسه كسب وكار تكاپو، ارتقا 
واحد آموزش به مركز آموزش و توس��عه منابع انساني، 
راه اندازي پنجره واحد فيزيكي ش��روع كس��ب وكار، در 
اختيار گرفتن مجدد مديريت بيمارس��تان بازرگانان و 
بازسازي و نوسازي آن، انتشار منظم ماهنامه آينده نگر 
و توليد پنج برابري محتواي خبري و اطلاع رس��اني و در 
نهايت راه اندازي مراسم كارآفريني امين الضرب با هدف 
شناساندن كارآفرينان و صنعتگران برتر كشور به جامعه 
و الگوس��ازي براي جوانان« اشاره داشت و تاكيد كرد كه 
اتاق حتما مدين��ه فاضله نبوده و در كن��ار اين كارهاي 
بزرگ و بنيادين، اشكالاتي هم داشته است كه بايد رفع 
شود. همچنين در اين نشست عشقي دبيركل اتاق تهران 
گزارشي آماري از عملكرد هشت ساله اتاق ارايه كرد كه 
طي آن تعداد اعضاي اتاق، يعني دارندگان كارت عضويت 
و بازرگاني، از ۱4 هزار و 247 عضو به 28 هزار و 865 عضو 
ارتقا پيدا كرده است؛ آن هم در سال هايي كه سخت ترين 
شرايط اقتصادي كشور پس از جنگ حاكم بوده است. در 
ادامه ديگر اعضاي هيات نمايندگان نظرات و ديدگاه هاي 
خود را پيرامون عملك��رد اين اتاق را مثبت و قابل تقدير 
ارزيابي كردند. اعض��اي هيات نمايندگان اتاق تهران در 
سخنان خود از هيات رييسه، دبيركل و كليه پرسنل اتاق 
تهران كه با وجود افزايش تعداد اعضا و سنگين شدن امور 
محوله و وظايف كاري هم چنان به عنوان پيشروترين اتاق 
بازرگاني كشور، مس��ووليت خود را انجام داده اند، تقدير 
كردند. در همين رابطه، س��يدمهدي ني��ازي، قائم مقام 
وزير صمت در امور بازرگاني، در سخناني به نمايندگي از 
اعضاي دولتي هيات نمايندگان اتاق تهران، از تلاش ها 
و اقدامات هيات رييس��ه، هيات نمايندگان، دبيركل و 
پرسنل اتاق تهران در طول دوره اخير، قدرداني كرد و از 
جمله اقدامات موثر اتاق تهران را ساماندهي و رتبه بندي 
كارت هاي بازرگاني دانست و با اش��اره به لايحه اصلاح 
قانون اتاق بازرگاني كه در حال حاضر در مجلس روي ميز 
بررسي قرار دارد، افزود: پيشنهاد وزارت صمت روي اين 

لايحه، اين بوده است كه جايگاه اتاق تهران حفظ شود.
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وارداتمسافريوپستي
آيفون۱۴ممنوعشد

مديركل دفتر واردات گمرك ايران در ابلاغيه اي 
اعلام كرد: از اول اس��فندماه سال جاري گوشي 
تلفن همراه با نش��ان تجاري اپل مدل ۱4 و همه 
مدل هاي بعد از آن جزو ليس��ت كالاهاي مجاز 
همراه مسافر و پستي ورودي به كشور نمي باشد. 
طي ابلاغيه س��ازمان توس��عه تجارت به گمرگ 
ايران از اول اسفندماه س��ال جاري، ورود آيفون 
۱4 و مدل ه��اي بعد از آن به عنوان كالاي همراه 
مسافر يا پس��تي ممنوع است. ابلاغيه ۱۹ بهمن 
ماه سال جاري از سوي سازمان توسعه تجارت در 
رابطه با ممنوعيت ورود مدل هايي از گوشي هاي 
ايفون، با صدور بخش��نامه اي از س��وي گمرك 
ايران همراه ش��ده است. طبق بخش��نامه امروز 
)24 بهمن ماه( گمرك ايران، مقرر ش��ده است 
 APPLE كه گوشي تلفن همراه با نشان تجاري
كه ش��امل مدل ۱4 و تمامي مدل هاي بعد از آن 
مي شود، از ليست كالاهاي مجاز همراه مسافر و 
پستي ورودي به كشور خارج شود.بر اين اساس 
تاكيد شده كه گمركات اجرايي از ثبت اطلاعات 
گوش��ي هاي وارد ش��ده، در س��امانه مسافري و 
پستي از اول اسفندماه خودداري كنند. همچنين 
بايد مراتب در مبادي ورودي و خروجي مسافري 
به كش��وري از طريق نصب بنر و س��اير وس��ايل 
ارتباط جمعي اطلاع ش��ود. اي��ن ممنوعيت در 
حالي ابلاغ ش��ده است كه ماه هاست رجيستري 
آيفون ه��اي ۱4 ورودي تجاري نيز در هاله اي از 
ابهام قرار داش��ته و تعيين تكليف نش��ده است. 
بر اس��اس اين ابلاغيه، مهلت اجراي بخش��نامه 

مربوطه تا اطلاع ثانوي اعلام شده است.

اختلالاتانتقالارزدر
صرافيهايعراقحلميشود

رايزن بازرگاني ايران در عراق گفت: در هفته هاي 
اخير، صادرات تمام كالاهاي داراي مجوز به عراق 
انجام شده و تنها در انتقال ارز مشكلاتي به وجود 

آمده كه به زودي رفع خواهد شد.
به گ��زارش وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
عبدالامي��ر ربيهاوي با تاكيد ب��ر اينكه صادرات 
ايران همانند س��ابق ب��ا قوت ادام��ه دارد، بيان 
كرد: پنج گذرگاه مرزي در منطقه عربي و هفت 
گ��ذرگاه در اقليم كردس��تان ب��ه فعاليت خود 
ادامه مي دهند و خلل��ي در اين بخش را گزارش 
نكرده اند. راي��زن بازرگاني جمهوري اس��لامي 
ايران در عراق افزود: در هفته هاي اخير، صادرات 
تمام كالاهاي داراي مجوز انجام ش��ده و تنها در 
انتقال ارز مش��كلاتي به وجود آمده كه به زودي 

رفع خواهد شد. 
ربيهاوي با اشاره به رشد صادرات ايران به عراق در 
نيمه دوم امسال، بيان كرد: صادرات به اين كشور 
در ۱0 ماه امس��ال با رشد 23 درصدي نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته به هشت ميليارد و ۹70 
ميليون دلار رس��يده و تا پايان سال صادرات ۱0 

ميليارد دلاري به عراق را تجربه خواهيم كرد.
وي با اشاره به انتشار خبرهايي مبني بر مشكلات 
ارسال حواله ارز دلار از سوي صرافي هاي عراقي، 
افزود: ماه پاياني س��ال 2022 نرخ دلار در برابر 
دينار حدود ۱0 تا ۱2 درصد افزايش پيدا كرد كه 
معضلاتي را در بازار ارزي عراق به دنبال داشت. بر 
همين اساس بانك مركزي اين كشور كه تا قبل از 
ماه آخر ميلادي سال 2022 روزانه حدود 250 تا 
300 ميليون دلار اس��كناس عرضه مي كرد، اين 
رقم را با كاهش 25 درصدي به 80 ميليون دلار 

در روز رساند.
ربيهاوي با اشاره به اين مساله كه در هفته گذشته 
متوسط عرضه دلار در عراق تحت كنترل كامل 
امريكايي ها روزانه بين 7۹ تا 84 ميليون دلار بوده 
كه نشان دهنده تأثير مستقيم امريكا در اقتصاد 
اين كشور است، در خصوص تأثير قاچاق دلار در 
بازار عراق، اظهار كرد: نمي توان تأثير قاچاق دلار 
را در عراق زياد دانس��ت؛ زيرا بانك مركزي اين 
كشور با وجود محدوديت ها، همچنان به توزيع 
حوال��ه اين ارز ادام��ه مي دهد؛ بلكه مش��كلات 
از ايج��اد محدوديت ها از س��وي امريكا نش��أت 
مي گي��رد و عده اي ب��ه صورت هدفمن��د به آن 

دامن مي زنند.
وي با تاكي��د بر اينكه امريكا به ص��ورت عامدانه 
به دنبال ايجاد مانع براي صادرات ايران به عراق 
اس��ت، بيان كرد: با وجود تمام مشكلات، شاهد 
رش��د صادرات به اين كشور هستيم و موانع، سد 

راه توسعه مبادلات نشده اند.
وي ع��راق ادام��ه داد: در آغ��از س��ال 2023 
بخش��نامه اي ابلاغ شد كه بر اس��اس آن وزارت 
دارايي عراق ه��ر ۱00 دلار را به نرخ يك هزار و 
300 دين��ار در اختيار بانك ها قرار دهد، بانك ها 
نيز با قيمت يك ه��زار و 3۱0 دينار به صرافي ها 
بفروشند و نهايتاً با قيمت هر دلار با نرخ يك هزار 
و 320 دينار به دست مصرف كننده نهايي برسد.

وي اظهار كرد: با اعلام اين دس��تورالعمل حتي 
پي��ش از اجرا نيز موجب ش��د، در ب��ازار دلار از 
يك هزار و 780 دين��ار به يك هزار و 500 دينار 
كاهش پيدا كند كه به دليل اين نوسانات و كاهش 
ناگهاني نرخ دلار، صرافي هاي عراقي براي انتقال، 
در صدور حواله وقفه اي كوت��اه ايجاد كردند كه 
در حال حاضر اين مش��كل رفع ش��ده و تا هفته 
آينده اوض��اع تجاري ميان دو كش��ور به صورت 

عادي ادامه دارد.
ربيه��اوي گف��ت: بر اس��اس بخش��نامه جديد، 
صرافي ها تحت نظ��ارت بخش امنيت اقتصادي 
ع��راق ق��رار گرفته ان��د و به طور م��داوم كنترل 
مي شوند كه در صورت تخلف 20 ميليون دينار 

عراقي جريمه و دفاتر آنها هم بسته خواهد شد.

درخواستشافعياز
شركتكنندگاندرانتخاباتاتاقها

غلامحسين شافعي طي نامه اي خطاب به فعالان 
بخ��ش خصوصي نوش��ت: در مس��ير رقابت هاي 
انتخابات��ي هر اقدام ناپس��ندي به وي��ژه نگاه هاي 
انحصارطلبانه، ظلم به كش��ور، بخش خصوصي و 
نهاد اتاق هاي بازرگاني خواهد بود. متن كامل نامه 
غلامحس��ين ش��افعي به فعالان بخش خصوصي 
به شرح زير اس��ت: »اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي ايران به عنوان قديمي ترين تش��كل 
بخش اقتصاد و نهاد مدني كشور، با قدمتي قريب به 
۱40 سال، ميراث گرانبهايي است كه در گذر ايام به 
همت انسان هاي بزرگ، شرافتمند و ميهن پرست 
دوام و قوام داش��ته تا امروز كه به ما س��پرده شده 
است. يكايك اعضا اتاق در حفظ اين ميراث بزرگ 
مسووليتي سنگين بر دوش دارند. به همين استناد 
نيز هيچ كدام از ما حق نداريم به عنوان رأي دهنده 
يا نام��زد يا عضو ائتلاف ه��اي انتخاباتي، اقداماتي 
را انجام دهيم كه نتيجه آن خدش��ه وارد آمدن به 
چهره و منافع بخش خصوصي و مولد كشور باشد. 
)چراكه همه اينه��ا در چهارچوب منافع ملي قرار 
مي گيرند و معنا پيدا مي كنند.( در مسير رقابت هاي 
انتخاباتي، هر اقدام ناپس��ندي به وي��ژه نگاه هاي 
انحصارطلبانه كه موجب كم رغبتي بزرگان اقتصاد 
كشور يا تنگ ش��دن عرصه بر انتخابات آنها براي 
حضور در اركان اتاق ش��ود، ظلم به كشور، بخش 
خصوصي و نهاد اتاق هاي بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران خواهد بود. آمارهاي رسمي گواهي 
مي دهند كه حدود 70 درصد ارزش افزوده بخش 
صنعت در كش��ور )در كارگاه هاي ۱0 نفر كاركن 
به بالاتر(، توس��ط بنگاه هاي عضو اتاق ايران توليد 
مي ش��ود. با اين اوصاف حضور كساني كه هيچ اثر 
معن��اداري درحركت اقتصادي كش��ور ندارند، در 
تركيت هيات نمايندگان اتاق هاي كشور شايسته 
جايگاه و هويت پارلمان بخش خصوصي نيست. ما 
مسووليم تا استقلال اتاق و جايگاه بخش خصوصي 
را در اقتصاد كشور ارتقا ببخشيم. در اين فرصت از 
تمامي اعضاي محترم اتاق در سراسر كشور تقاضا و 
تمنا دارم تا براي آينده بهتر و رشد و ارتقاي اين نهاد 
تشكلي و مدني و همچنين كمك و مساعدت بهينه 
به ساختارهاي مختلف حاكميتي كشور عزيزمان 
ايران، بزرگان اقتصاد بخش خصوصي كش��ور كه 
صاحب اهليت حرفه اي هس��تند را براي اداره اتاق 
انتخاب نمايند. رفتار و كنش هاي بخش خصوصي 
در فرآيند انتخابات اتاق، قطع��اً مي تواند به عنوان 
الگوي اخلاق مداري، توجه به عقايد مختلف و احترام 
به حق انتخاب، ترويج و نهادينه شود. اميدوارم همه 
همكاران ارجمند با درك ش��رايط موجود كشور، 
ضمن حضور حداكثري در انتخابات، افرادي شايسته 
را به عنوان نمايندگان خود در بدنه مديريتي اتاق ها 
انتخاب نمايند و رس��الت عظيم خوي��ش را براي 
صيانت از اين سرمايه ملّي در اين مقطع مهم به انجام 
برسانند تا همه ما سربلند و س��رافراز از اين مرحله 
خطير عبور كرده و ميراث ارزشمند اتاق را قوي تر از 

گذشته به دست آيندگان بسپاريم.«

ثبتسفارشچاي
فقطبراييكشركتخاص!

به دنبال اقدام وزارت جهاد كشاورزي در تخصيص 
ارز به يك مجموعه خاص براي واردات چاي و توقف 
ثبت س��فارش اين محصول ب��راي واردكنندگان 
ديگر، مدي��ران اين واحدها در نام��ه اي به محمد 
مخبر، معاون اول رييس جمهور خواستار بررسي 
فوري اين مس��اله و پيگيري آن شدند. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم متن كامل اين نامه به شرح ذيل 
است: »با احترام، اينجانبان مديران عامل واحدهاي 
توليدي و ش��اغل در صنايع بسته بندي و بازرگاني 
چاي كش��ور كه مجموعاً دربرگيرن��ده حدود 75 
درصد از اندازه واقعي اين صنعت هس��تيم، به طور 
ناگهان��ي دچار وقف��ه اجباري در زنجي��ره تأمين 
مواد اوليه )چاي وارداتي( شده ايم كه دليل آن نيز 
ممانعت وزارت جهاد كشاورزي از ثبت سفارش و 
واردات چاي بوده كه منجر شده يك هزار تن چاي 
هم اكنون در گمركات كش��ور بلاتكليف باشد كه 
اين امر منجر به سرگرداني ما شده است. اخيراً نيز 
در كم��ال بهت و حيرت متوجه ش��ديم كه ميزان 
هنگفت و غيرقابل باوري ارز صرفاً به يك مجموعه 
)تحت لواي 3 ش��ركت( تخصيص و توس��ط بانك 
مركزي نيز پرداخت و ب��ه همين بهانه هم چرخه 
واردات و ثبت سفارش ده ها واحد ديگر متوقف شده 
است. همچنين ميزان اعداد و مبالغ اعلامي و آمار 
منتشره حتي از ظرفيت فكري ما خارج است چه 
برسد به ظرفيت چاي بازار كشور. از طرفي ميزان 
واردات منطقي چاي، با لحاظ ادوار گذشته سالانه 
حدود ۹0 هزار تن با ارزب��ري حدود 550 ميليون 
يورو بوده اس��ت ضمن اينكه تمام��ي اعضاي اين 
صنعت حداقل به صورت مس��تمر در طول 4 سال 
گذشته به دليل شرايط ناش��ي از تحريم ظالمانه و 
محدوديت هاي ارزي، مورد رس��يدگي و مميزي 
موضع ثبت س��فارش واردات از سوي وزارت جهاد 
كشاورزي و س��اير نهادهاي مرتبط قرار داشته اند، 
براين اساس، بروز چنين مساله اي را نمي توان صرفاً 
ناشي از سهل انگاري چند كارشناس و مدير در بدنه 
يك وزارتخانه دانست. علي اي حال به منظور حفظ 
امكان رقابت پذيري تجاري و جلوگيري از وقفه در 
چرخه واردات و توليد و عرضه و اش��تغال مستقيم 
ده ها هزار پرس��نل و مدي��ران و توزيع كنندگان، 
همچنين براي جلوگيري از هدررفت منابع ارزي و 
پيشگيري از بروز اين مساله در ساير صنايع، تقاضا 
مي شود ضمن بررسي موضوع، دستورات متقضي 
براي پيگيري اين تخل��ف و اقدامات عاجل جهت 
بازگشت روال عادي در چرخه واردات و تأمين مواد 

اوليه اين صنعت را فراهم آوريد.«

فعالان اقتصادي با انتقاد از بانك مركزي: چرا براي تخصيص ارز بايد پول مان در بانك بلوكه شود؟

حبس پول براي خريد ارز!

شماره گذاري خودروهاي مناطق آزاد در سرزمين اصلي آغاز شد

لغومحدوديتعرضهخودروهايوارداتي
محدوديت عرضه خودروهاي وارداتي برداش��ته شد. 
دولت در ابلاغيه اي اعلام كرد كه عبارت »خودروهاي 
وارداتي صرفاً در بورس كالا عرضه مي ش��ود« از بند ٢ 
ايين نامه واردات حذف ش��ود. همچنين براساس اين 
مصوبه، همچنين شماره گذاري خودرو مناطق آزاد در 
سرزمين اصلي مجاز شد.  زماني كه آيين نامه واردات 
خودرو پ��س از چندين بار رفت و برگش��ت به صحن 
مجلس، مورد تاييد قرار گرفت و نهايي ش��د؛ در بند ٢ 
اين آيين نامه تاكيد ش��ده بود كه فروش خودروهاي 
وارداتي تنها از طريق بورس كالا خواهد بود. مقرر شده 
بود كه پس از واردات اولين محموله خودروهاي وارداتي 
در س��وم دي ماه، از هفته سوم دي ماه اين محموله در 
بورس كالا براي فروش، عرضه ش��ود اما خبري نشد. 
پس از آن هم ١٩ دي م��اه اطلاعيه هاي بورس كالا از 
پذيرش خودروهاي خارجي حكايت داش��تند و اين 
انتظ��ار مي رفت كه خودروه��اي خارجي طبق وعده 
داده ش��ده نهايت تا پايان دي ماه در بورس كالا عرضه 
شوند؛ اما تاكنون و در حالي كه به روزهاي پاياني بهمن 
ماه نزديك مي ش��ويم، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
همانطور كه اشاره شد، علاوه بر متن مصوب آيين نامه 
واردات خودرو، بارها توس��ط مسوولان وزارت صمت 
تاكيد شد كه عرضه خودروهاي وارداتي صرفاً از طريق 
بورس كالا انجام خواهد شد. اما اكنون آخرين مصوبه 
هيات دولت كه توسط معاون اول رييس جمهوري ابلاغ 
ش��ده حكايت از آن دارد كه دو عب��ارت »خودروهاي 
واردات��ي صرفاً در بورس كالا عرضه مي ش��ود« و »در 
بورس كالا« حذف مي شود. بدين ترتيب به نظر مي رسد 
كه دولت علاوه بر فروش خودروهاي وارداتي در بورس 

كالا، برنامه هاي ديگ��ري براي عرضه اين خودروهاي 
خارجي كه قريب به پنج س��ال من��ع از ورود به ايران 
بودند، داشته باش��د. اين درحالي اس��ت كه موضوع 
تعيين قيمت اين خودروه��اي وارداتي كه تا پيش از 
اين قرار بود قيمت روي تابلوي بورس مشخص شود و 
براساس رقابت باشد؛ احتمالا با اين مصوبه هيات دولت، 
نحوه تعيين قيمت متفاوت خواهد شد. پيش از اين در 
مورد قيمت، اعلام شده بود: »خودروهاي وارداتي در 
بورس كالا عرضه خواهند ش��د. اين خودروها در چند 
رده قيمتي قرار است كه وارد شوند. كمترين تعرفه از 
حقوق ورودي مربوط به خودروهاي در رده قيمتي زير 
۱0 هزار يورو است. حقوق گمركي براي همه خودروها 
چهار درصد ثابت اس��ت )چه خودروهاي زير ۱0 هزار 

يورو و چه خودروهايي كه سقف قيمتي 20 هزار يورو 
را دارد( . اما سود بازرگاني متغير است؛ كمترين ميزان 
را خودروهاي زير ۱0 هزار يورو خواهند داشت. ۱0 تا 
۱5 درصد نيز سود بازرگان است كه وارد مي كند و باقي 
بسته به اين است كه چقدر رقابت روي تابلو بخورد تا 

كشف قيمت صورت پذيرد.«

صدورمجوزترددخودروهاباپلاكملي
همچنين براس��اس ابلاغيه مصوبه هي��ات وزيران در 
رابطه با ش��يوه پلاك گذاري ملي و تردد در س��رزمين 
اصلي خودروهاي مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاري - 
صنعتي، مصوب شده: »طبق مقررات موجود خودروهايي 
كه مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاري-صنعتي هستند، 

مشروط به پرداخت كليه عوارض و بدهي هاي مربوطه و 
حقوق ورودي )مشتمل بر حقوق گمركي و سود بازرگاني 
مصوب( مجاز به پلاك گذاري ملي و تردد در س��رزمين 
اصلي باشند«  شايان ذكر است در آخرين مصوبه هيات 
دولت كه توس��ط معاون اول رييس جمهور ابلاغ شده، 
آمده است:  »هيات وزيران در جلسه ١٩ بهمن ١٤٠١ به 
پيشنهاد وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت و امور 
اقتصاد و دارايي و به استناد به اصل يكصد و سي و هشتم 
قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران تصويب كرد كه به 
اين شرح است: ۱. در بند ٢ عبارت »خودروهاي وارداتي 
صرفاً در بورس كالا عرضه مي شود« و عبارت »در بورس 
كالا«حذف مي شود. 2. بند 5 اينگونه اصلاح مي شود كه 
خودروهايي كه تا پي��ش از ابلاغ اين تصويب نامه طبق 
مقررات موجود مجاز به ت��ردد در مناطق آزاد تجاري-

صنعتي هستند، مش��روط به پرداخت كليه عوارض و 
بدهي هاي مربوطه و حقوق ورودي )مشتمل بر حقوق 
گمركي و سود بازرگاني مصوب( مجاز به پلاك گذاري 
ملي و تردد در س��رزمين اصلي هس��تند. خودروهاي 
مستثني شده از حكم بند )١( تفاهم نامه مشترك شوراي 
عالي مناطق آزاد و وي��ژه اقتصادي و گمرك جمهوري 
اس��لامي ايران به ش��ماره ١4٣٠/١٠/١4٠٢ تاريخ ١٠ 
خرداد ١٤٠٠ مشمول حكم اين بند نخواهند بود. تبصره: 
قيمت خودرو براي محاس��به حقوق و عوارض گمركي 
با رعايت م��اده ١4 قانون امور كم��رگ مصوب ١٣٩٠، 
از طريق سامانه مرتبط با س��ازمان امور مالياتي كشور 
)س��امانه پرداخت ماليات نقل و انتقال خودرو( تعيين 
مي شود. سازمان مذكور موظف است اطلاعات قيمتي 

اين سامانه را به طور مستمر به روز رساني كند.
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خبرروز

شناسايي ۱۸۷ مبتلاي جديد كرونا در كشور 
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، ۱۸۷ بيمار جديد به كرونا مبتلا ش��دند و پنج بيمار نيز جان خود را از دس��ت دادند. بر اساس 
معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۸۷ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۱۰۳ نفر از آنها بستري شدند. مجموع 
بيم��اران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۶۵ هزار و ۸۶۵ نفر و مجموع جان باخت��گان اين بيماري به ۱۴۴ هزار و ۷۸۸ 
نفر رس��يد. ۲۴۸ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. 
مجموع واكسن هاي تزريق ش��ده در كشور به ۱۵۵ ميليون و ۴۱۳ هزار و ۴۵۲ دُز رسيد. در حال حاضر هيچ شهرستاني در 
وضعيت قرمز نيست و ۱ شهر در وضعيت نارنجي، ۹۵ شهر در وضعيت زرد و ۳۵۲ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويداد

رييس سازمان تأمين اجتماعي در يكي از مصاحبه هاي 
اخيرش اصلاح سن بازنشستگي و تغيير مبناي محاسبه 
مستمري را اجتناب ناپذير و آنها را بخشي از بسته اصلاحي 
صندوق ها دانسته است. اكبر شوكت )فعال كارگري و 
عضو س��ابق هيات امناي تامين اجتماعي( در واكنش 
به اين اظهارات گفت: گرفتنِ چنين تصميماتي نشانه 
ناتواني مديران سازمان است. البته قبل تر هم اين روال 
حاكم بوده است. معتقدم وقتي به آدم هاي توانمند توجه 
نمي شود و وقتي به سه جانبه گرايي و استفاده از نظرات 
شركاي اجتماعي بهايي داده نمي شود، راحت ترين روش 
را انتخاب مي كنيم و راحت ترين روش، كم گذاشتن براي 
مردم است. عضو س��ابق هيات امناي تأمين اجتماعي 
ادامه داد: در طول سال ها از سوي افراد صاحبنظر در اين 
حوزه راهكارهاي بسياري براي حل اين مشكلات ارايه 
شده اما امروز تمام اين راهكارها كنار گذاشته شده و به 
جاي حل ريشه اي مشكلات راهكاري چون افزايش سن 

بازنشستگي مورد توجه قرار مي گيرد! 

   افزايش سن اميد به زندگي واهي است
شوكت معيار افزايش سن اميد به زندگي را واهي دانست 
و گفت: مگر براي كارگران چه اتفاقي افتاده كه عده اي 
مي گويند اميد به زندگي بالا رفته اس��ت؟! بررس��ي ها 
نش��ان مي دهد حقوق دريافتي كارگران يك سوم خط 
فقر رسمي است، آيا كارگران رفاه مناسبي دارند يا زمانِ 
كافي براي حضور در خان��واده و تفريح دارند كه عده اي 
تأكيد دارند سن اميد به زندگي بالا رفته است؟ با كدام 
معيار مي گويند اميد به زندگي بالا رفته است؟ امروز سرانه 
مصرف گوشت نس��بت به بيست سال گذشته كاهش 
۹۰درصدي داشته و كارگران به طور ميانگين ۳ تا ۴ كيلو 
گوشت مصرف مي كنند. او با تاكيد بر اينكه نبايد چشم ها 
را بر واقعيت ها بست، گفت: اينكه درمان مستقيم كفاف 
نيازها را نمي دهد و كارگران و بازنشس��تگان مجبورند 

به بيمه هاي تكميلي روي بياورند خود مشكل ديگري 
است. همه اينها نشان مي دهد كارگران و بازنشستگان از 
رفاهيات برخوردار نيستند. پس نمي توان با قاطعيت از 

افزايش سن اميد به زندگي صحبت كرد. 

   مديران دغدغه كارگران را
درك نمي كنند

شوكت با انتقاد از سياست روساي تامين اجتماعي گفت: 
احتمالا آنها اطرافيان خود را معيار قرار مي دهند؛ متاسفانه 
مدي��ران دغدغ��ه  كارگ��ران را درك نمي كنند چراكه 
خودشان از زندگي و رفاه خوبي بهره مند هستند. عضو 
سابق هيات امناي تأمين اجتماعي تاكيد كرد: مسلما 
ده ها روش براي خروج سازمان از اين وضعيت وجود دارد؛ 
مهم ترين روش اين است كه ضريب پشتيباني سازمان 
را روزبه روز افزايش دهيم. اين ضريب در حال حاضر بين 
۴ تا ۵ است اما بايد به نقطه سربه سر برسد، به اين صورت 
كه ضريب پشتيباني ۶ به يك شود، يعني يك بازنشسته 
در ازاي ش��ش شاغل. وي ادامه داد: براي رسيدن به اين 
نقطه بايد هم تبليغات درس��تي انجام داد و هم بس��ته 
پيشنهادي در اختيار مردم و دولت قرار داد. به طور مثال 
مي شود بخشي از يارانه  ها را به بيمه شدن زنان خانه دار 
اختصاص داد. يا مثلا مي توان به سمت پياده كردنِ بيمه 
فراگير ايرانيان رفت؛ اين موضوع سال ها در معاونت رفاه 
مطرح شده اما به نتيجه نرسيده است. شوكت گفت: امروز 
معاونت رفاه رها شده و هيچ اظهارنظري در حوزه تامين 
اجتماعي ندارد و جالب اينكه دبيري هيات امناي سازمان 
تامين اجتماعي از معاونت رفاه به معاونت اقتصادي منتقل 
شده اس��ت. يعني مركز تفكرات ما از مسائل اجتماعي 

خارج و به سمت مسائل اقتصادي چرخيده است. 

   كارفرما به وظايف خود عمل نمي كند
او به بازنشستگي پيش از موعد مشاغل سخت و زيان آور 

اشاره كرد و گفت: طبق قانون، كارفرما ظرف دو سال بايد 
محيط كار را از آلودگي خارج و آن را ايمن كند؛ يعني بايد 
ظرف دو سال شغل را از سخت و زيان آوري خارج كند اما 
اين قانون اجرايي نمي شود. وقتي به چنين قانوني توجه 
نمي ش��ود اولين ضربه را كارگر و بعد تامين اجتماعي 
مي خورد. هيچ كارگري تمايل به كار در محيط سخت و 
زيان آور ندارد چراكه اين كارگران دچار مشكلات بسياري 
مي شوند.  شوكت بيان كرد: اينكه دايم به بازنشسته شدنِ 
افراد در سن ۴۰ سالگي اعتراض مي كنند منصفانه نيست؛ 
اين افراد معمولا بعد از بيست سال كار دچار فرسودگي 
مي شوند و با بيماري هاي بس��ياري دست و پنجه نرم 
مي كنند. عضو س��ابق هيات امن��اي تأمين اجتماعي 
تاكيد كرد: بايد به دنبال حذف و اصلاح مشاغل سخت و 
زيان آور باشيم نه اينكه براي كاهش بازنشستگي پيش از 
موعد معافيت بازنشستگي را از ۱۰ سال به ۵ سال كاهش 
دهيم! شغلي كه باعث ايجاد سرطان بين مردم مي شود به 

چه دردي مي خورد؟ 
عضو س��ابق هيات امناي تأمين اجتماعي تصريح كرد: 
كارگر مشاغل س��خت و زيان آور نبايد روزانه بيش از ۴ 
ساعت كار كند و طبق قانون بايد بيست ساله بازنشست 
شود تا آسيب كمتري ببيند. همانطور كه گفتم كار در اين 
مشاغل در ابتدا به كارگر و بعد به تامين اجتماعي آسيب 
مي زند. شوكت گفت: تا جايي كه ما از برنامه هاي سازمان 
تامين اجتماعي خبر داريم آنها به دنبال حل ريشه اي اين 
مسائل نيستند. هدفشان كاهش مشاغل سخت و زيان آور 
نيست بلكه هدف آنها كاهش معافيت هاي اين مشاغل 
است. او گفت: تاكيد ما اين است كه مساله را حل كنند نه 
اينكه صورت مساله را پاك كنند. تصميمي كه سازمان 
در پيش گرفته در واقع پاك كردنِ صورت مساله است. 
معتقدم هر مديري كه به جاي حل مساله به دنبال پاك 
كردن صورت مساله باشد، ناتوان است. اين تصميماتِ 
غيركارشناسانه مصداق ظلم به اقشار ضعيف جامعه است.

افزايش سن بازنشستگي ظالمانه است
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 فقر ريشه اصلي
آسيب هاي اجتماعي 

در حال حاضر مش��كلات اقتصادي خود به آسيبي 
بزرگ براي خانواده ها تبديل ش��ده است، به مساله 
طلاق دامن مي زند، به مساله مفاسد اخلاقي دامن 
مي زن��د پس باز هم اگر بخواهي��م در اين زمينه كار 
مثبتي انج��ام دهيم ابت��دا بايد ش��رايط زندگي را 
بهبود ببخشيم، رفاه نسبي اصل اساسي در كاهش 
آسيب هاي اجتماعي است. هيچ فردي معتاد، سارق، 
مفس��د يا قاتل از مادر زاده نمي ش��ود، اين ش��رايط 
اجتماعي هستند كه افراد را در مسيرهاي مختلف 
قرار مي دهند، پس نمي توانيم با دستور و بخشنامه 
به فكر س��امان دهي اجتماعي باش��يم و بخواهيم 
آسيب هاي اين حوزه را كم كنيم. كاهش آسيب هاي 
اجتماعي نيازمند برنامه ريزي دقيق و مدون است، 
نيازمند راهكارهاي عملي در حوزه اجتماعي است، 
بايد تا مي توانيم زندگي در حاشيه شهرها را كاهش 
دهيم، بايد كاري كنيم كه افراد بتوانند حداقل هاي 
لازم در زندگي را داشته باشند تا كانون خانواده شان 
به دليل فقر و فساد از هم نگسلد. در نهايت بايد باور 
داشته باشيم كه مسائل اقتصادي نقش بسزايي در 
بروز آس��يب هاي اجتماعي دارند، در واقع فقر ريشه 
تمامي آسيب هاي اجتماعي به شمار مي رود و ما اگر 
مي خواهيم اين ريشه را بخشكانيم بايد فقر را از بين 
ببريم، مادامي كه در جامعه ما مردم درگير معيشت 
خود باشند و تورم افسارگس��يخته به پيش برود، از 
بين بردن آسيب هاي اجتماعي يا حتي كاهش آنها 
محقق نخواهد شد. اينكه دولت اعلام كند اولويت او 
براي كاهش آسيب هاي اجتماعي ريشه كني فقر در 
جامعه است بيشتر قابل اجرا به نظر مي رسد تا اينكه 
بگويند از بين بردن ۵ آسيب اجتماعي اولويت دولت 
به شمار مي رود. ما نمي توانيم آمار طلاق را بدون توجه 
به كاهش فقر در جامعه پايين بياوريم، ما نمي توانيم 
مفاسد اخلاقي را در شرايطي كه بسياري از افراد براي 
تامين معيشت به اين مفاس��د روي مي آورند بدون 
كاهش فقر در جامعه از بين ببريم. ريشه تمامي اين 
آسيب ها فقر است، تا زماني كه مشكلات اقتصادي 
در جامعه حل و فصل نشوند و اكثريت افراد جامعه از 
رفاه نسبي برخوردار نباشند هيچ كدام از اين اولويت ها 
محقق نخواهد شد. تهيه اطلس و نوشتن اولويت ها 
و... چاره كار نيس��ت، بايد كاري عملي در اين زمينه 

انجام شود.

ريسك ادامه دار  براي بازارسهام
 نيما ضعيف ب��وده و فولادي ها ط��ي مكاتباتي كه 
داشتند در تلاش هستند بتوانند ارز حاصله را با قيمت 
بالاتري به فروش برس��انند. همچنين گزارش هاي 
فصلي شركت ها نيز مطلوب بوده و اگرچه پالايشي ها 
در سود فصلي با كاهش مواجه بودند اما قيمت دلار و 
نفت جهاني باعث شده چشم انداز تكرار سود سازي در 

اين صنعت بالا باشد.

پرداخت »وام ضروري« ۳۰ميليوني به بازنشستگان كشوري 
مديرعامل صندوق بازنشس��تگي كشوري با اشاره به 
افزايش ۱۰۰درصدي مبلغ وام ضروري بازنشستگان 
و وظيفه بگيران اين صندوق گفت: ثبت نام اينترنتي 
اين تسهيلات از ششم اسفندماه ۱۴۰۱ آغاز می شود 
و ت��ا ۲۸اس��فندماه ادام��ه خواهد ياف��ت. نعمت الله 
تركي با اعلام اين خبر اظهارك��رد: مبلغ وام ضروري 
بازنشستگان كشوري با هماهنگي بانك عامل يعني 
بان��ك صادرات اي��ران ب��ا افزاي��ش ۱۰۰درصدي از 
۱۵ميليون توم��ان به ۳۰ميليون تومان براي س��ال 
آينده افزايش يافته است. تركي با تاكيد بر اينكه براي 
ثبت نام اين تسهيلات بازنشستگان و وظيفه بگيران 
تحت پوشش صندوق صرفا بايد به صورت اينترنتي 
درخواس��ت خ��ود را ثبت كنند، گفت: به مناس��بت 
اعياد شعبانيه، امكان ثبت درخواست اينترنتي براي 
متقاضيان دريافت اين تس��هيلات همانند گذشته، 
در درگاه خدمات الكترونيك صندوق بازنشس��تگي 
كش��وري به نش��اني sabasrm.ir از روز ش��نبه ۶ 
اسفندماه ۱۴۰۱ تا روز يكشنبه ۲۸اسفندماه ۱۴۰۱ 

فراهم خواهد بود. مديرعامل صندوق بازنشس��تگي 
كش��وري همچنين اظهارداش��ت: پس از اتمام دوره 
حدودا يك ماهه ثبت نام اينترنتي در اسفندماه امسال، 
فرآيند بررسي تقاضاي بازنشستگان و تعيين واجدين 
شرايط دريافت وام آغاز خواهد شد تا با هماهنگي بانك 
عامل، پرداخت تسهيلات ۳۰ميليون توماني ضروري 
بازنشستگان در سال ۱۴۰۲ عملياتي شود. به گزارش 
اداره كل رواب��ط عمومي و ام��ور بين الملل صندوق 
بازنشستگي كشوري، به گفته وي، زمان پرداخت اين 

تسهيلات در سال آينده خواهد بود.

داروي سرماخوردگي هم از شمول بيمه خارج شده است

صنعت دارو همچنان در انتظار تسهيلات بانكي
اين دفترچه تزييني است

ماه هاس��ت كه مش��كلات حوزه درمان 
هر روز بيش��تر از روز قبل خود را نشان 
مي دهد، ماه هاست كه بسياري از بيماران 
به دليل كمبود دارو، افزايش قيمت داروها و خدمات 
درماني ميان انتخاب زندگي و ترك درمان مستاصل 
مانده اند و هر بار مسوولان در اين باره اظهارنظرهايي 
مي كنند و تمام��ي اخبار مربوط به كمب��ود و گراني 
دارو را تكذي��ب كرده و به دنبال آن مردم هم چش��م 
انتظار مي مانند تا ش��ايد معجزه اي در اين زمينه رخ 
بدهد و از اين وضعيت بلاتكليفي در بيايند. حالا ديگر 
دفترچه هاي بيمه به خصوص بيمه تامين اجتماعي و 
بيمه سلامت هم نمي توانند براي بيماران كارايي لازم 
را داشته باشند، بسياري از بازنشستگان و كارگران با 
داشتن دفترچه بيمه حتي در بيمارستان هاي دولتي 
هم مجبور به پرداخت وجه مي ش��وند و اين نش��ان 
مي دهد كه وضعيت سيستم سلامت كشور اصلا خوب 
نيست. اين كه از چند س��ال پيش زمزمه ورشكسته 
شدن بيمارستان هاي دولتي به گوش مي رسيد حالا 
انگار هر روز بيشتر از قبل به واقعيت نزديك مي شود. 
بي توجهي به وضعي��ت درمان مي تواند مش��كلات 
بس��ياري را براي مردم به خصوص طبقه فرودس��ت 
جامعه كه حتي توان تامين معاش خود را ندارد، رقم 
بزند. بارها گفته شده اگر مسوولان وزارت بهداشت و 
س��ازمان غذا و دارو سري به بيمارستان هاي دولتي و 
داروخانه ها بزنند قطعا با مشكلاتي كه مردم در حال 
دست و پنجه نرم كردن با آن هستند مواجه مي شوند، 
اما مديريت از پشت ميز تنها مي تواند به تكذيب و البته 
وعده هايی ختم شود كه قطعا اجرايي شدن آنها چندان 
هم قابل باور نخواهد بود. حالا ديگر يك سرماخوردگي 
ساده براي فرد بيش از ۵۰۰ هزار تومان هزينه دارد، 
چرا كه نه بيمه داروهاي سرماخوردگي را تقبل مي كند 
و نه بيمارس��تان ها دفترچه بيمه س��لامت يا تامين 
اجتماعي را مي پذيرند و ويزيت آزاد از بيماران دريافت 
مي كنند. وقتي قرار باشد براي يك بيماري ساده اين 
ميزان هزينه كرد، اگر فرد نياز به مراقبت ويژه داشته 

باشد، چه ميزان بايد هزينه دارو و درمان بپردازد؟

   صنعت دارو
همچنان در انتظار تسهيلات بانكي

اين در حالي اس��ت كه رييس سازمان غذا و دارو ضمن 
اعلام آخرين وضعيت بازار داروي��ي و كمبودهاي اين 
حوزه، درباره پرداخت تسهيلات بانكي مصوب به صنعت 
داروسازي كشور، گفت: هنوز تقاضايي كه براي تخصيص 
۱۵ هزار ميليارد داشتيم، انجام نش��ده و اميدواريم در 
بهمن ماه با قول هايي كه دادند، مشكل مرتفع شود. دكتر 
سيد حيدر محمدي افزود: با تسريع توليد و وارداتي كه 
انجام شد و افزايش شيفت هاي كارخانجات داروسازي، 
عموما كمبودهاي زير يك ماه دارو رفع شده است. حدود 
۱۰۰ قلم كمبود دارويي براي زير يك ماه داريم كه عمدتا 
مشكل نقدينگي دارند. قول دادند كه مشكل نقدينگي 
رفع شود. س��اير اقلام هم موجودي شان بالاي يك ماه 
است. بيشترين موجودي ما درباره اقلام بالاي شش ماه 
است كه بيش از ۶۰ درصدند و اميدواريم موجودي اقلام 
زير يك ماه را هم به محدوده س��ه ماه برس��انيم كه اين 
امنيت در بازار دارويي ايجاد ش��ود. او اظهار كرد: عموما 
كمبودهاي دارويي را كلي اعلام مي كنيم. بخش عمده 
كمبودهاي دارويي براي بيماران خاص نبوده است؛ زيرا 
مصرف شان زياد نيست، عمدتا كمبود در اقلام عمومي 
بود كه بعد از كرونا مصرف ش��ان زياد شد كه مربوط به 
داروهاي مربوط به آنتي بيوتيك هاي خوراكي، مسكن 
 و... بود كه مرتفع شد. محمدي درباره وضعيت پرداخت 
تس��هيلات بانكي به صنعت داروس��ازي كشور، گفت: 
تسهيلات بانكي هنوز آنطور كه مورد انتظار است، داده 
نشده است. اكثر تسهيلاتي كه پرداخت مي شود، عمدتا 
تمديد تسهيلات قبلي اس��ت. انتظارمان اين است كه 
علي رغم مشكلات شبكه بانكي، حوزه دارو و تجهيزات را 
خاص ببينند. هنوز تقاضايي كه براي تخصيص ۱۵ هزار 
ميليارد داش��تيم، انجام نشده است. البته اميدواريم در 

بهمن ماه با قول هايي كه دادند، مرتفع شود.

   نگاه خوشبينانه مسوولان
با واقعيت تفاوت دارد

حسن دانايي، داروس��از در اين باره به »تعادل« مي گويد: 

متاسفانه واقعيت با نگاه خوشبينانه اي كه مسوولان به حوزه 
درمان و دارو دارند، كاملا متفاوت است. مساله تنها كمبود 
دارو نيست، افزايش قيمت يكي از عمده ترين مشكلاتي 
است كه براي بيماران به وجود آمده است، افراد براي تامين 
داروهاي مورد نياز خود با مشكل مالي مواجه اند. او افزود: 
اينكه بگوييم دارو به وفور در داروخانه ها پيدا مي شود، تا 
اينكه مردم توانايي تهيه اين داروها را داش��ته باشند، دو 
مساله كاملا مجزا است. ما طي دو سال گذشته به طرز غير 
قابل باوري با افزايش قيمت دارو مواجه بوده ايم، به خصوص 
از وقتي كه ارز ترجيحي دارو حذف ش��د. ش��ركت هاي 
دارو سازي با مشكل مواجه شدند و براي رفع اين مشكل 
مجبور به افزايش قيمت شدند. شما نمي توانيم مواد اوليه 
را با ارز آزاد وارد كني اما داروي توليد شده را با قيمت پايين 
عرضه كني، اين كار يعني تعطيلي و ورشكستگي صنعت 
دارو سازي. اينكه هنوز تسهيلات مورد نياز شركت هاي 
داروسازي به آنها تعلق نگرفته است يكي ديگر از مشكلاتي 

است كه مي تواند باعث كمبود دوباره دارو در بازار بشود.

   برخي داروها تا 200 درصد گران شده اند
اين داروس��از در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
برخي داروها طي ماه هاي گذشته تا ۲۰۰ درصد گران 
ش��ده اند، داروهايي كه بس��يار پيش پا افتاده هستند. 
وقتي اين داروها با چنين افزايش قيمتي مواجه اند پس 
افزايش قيمت در مورد داروهاي بيماران خاص و... نيز 
دور از انتظار نيست. ما بايد شرايطي را فراهم بياوريم كه 
بيماري به دليل افزايش قيمت دارو و هزينه هاي درمان 
مجبور به ترك چرخه درمان نشود. اما متاسفانه در حال 
حاضر ما همچنان اندرخم يك كوچه ايم و نتوانس��تيم 
مشكلات دارويي و درماني كشور را سر و سامان بدهيم. 

   كسري بودجه 2۱4 هزار ميلياردي
تامين اجتماعي در سال آتي

سال هاست كه بدهي دولت به صندوق تامين اجتماعي 
روي هم انباشت مي شود و هيچ اراده اي براي پرداخت 
اين بدهي وجود ندارد، به همين دليل است كه بسياري از 
بيمه شدگان تامين اجتماعي ديگر نمي توانند از امكانات 

درماني و دارويي مثل گذشته استفاده كنند. در همين 
راستا رييس كانون كارگران بازنشسته و مستمري بگير 
تامين اجتماعي تهران با بيان اينكه انتظار اين اس��ت 
دولت از محل مولدس��ازي، بخش��ي از بده��ي اش را با 
سازمان تس��ويه كند و علاوه براين نمايندگان مجلس 
در كميسيون تلفيق همراهي كنند تا تاديه اين بدهي ها 
در لايحه بودجه گنجانده شود گفت: اگر دولت به تاديه 
بدهي ج��اري اش به تامين اجتماع��ي توجه نكند اين 
سازمان با مشكلاتي مواجه خواهد شد. علي دهقان كيا 
در نشس��ت خبري با خبرنگاران افزود: اصلاح قوانين و 
ساختار صندوق تأمين اجتماعي، استقرار نظام جامع و 
يكپارچه تامين اجتماعي، جلوگيري از ايجاد و انباشت 
بدهي هاي دولت و رعايت قواعد بيمه اي و تضمين بار مالي 
ايجاد شده، الزام به تهيه پيوست تامين اجتماعي براي 
طرح ها و برنامه هاي كلان كشور نيز در سياست هاي كلي 
تامين اجتماعي مورد اشاره قرار گرفته است. او با اشاره به 
بند ل تبصره ۵ لايحه بودجه كه در مجلس رد شد گفت: 
آنچه از دولت انتظار داش��تيم اين بود كه بدهي دولت 
باتوجه به قانون نظام جامع رف��اه و تامين اجتماعي به 
تامين اجتماعي به روز رساني شود. درحالي كه در لايحه 
بودجه به محاسبه اين بدهي با نرخ ساده اشاره شده 
بود. امروز بدهي دولت به تامين اجتماعي به ۴۶۳ هزار 
ميليارد تومان يا ۱۷.۶ ميليارد دلار رسيده است. اين 
رقم در سال ۹۲ حدود ۱۶۳ هزار ميليارد تومان يا ۱۸ 
ميليارددلار بود كه حاكي از كاهش ارزش پول است. 

   كسري بودجه 2۱4 هزار ميليارد توماني 
تامين اجتماعي

دهقان كيا ادامه داد: كسري بودجه سازمان تامين 
اجتماعي در سال جاري ۱۸۳ هزار و ۹۰۳ ميليارد 
تومان است كه در سال ۱۴۰۲ به ۲۱۴ هزار و ۸۲۱ 
ميليارد تومان مي رس��د. او با اش��اره ب��ه اينكه در 
آذرماه جاري س��ازمان بازرسي كل كشور نامه اي 
به رييس جمهور ارسال كرد و محتوايش اين است 
كه دولت بر اساس ماده ۲۸ قانون تامين اجتماعي 
كه بايد س��ه درصد حق بيمه را بپردازد نپرداخته 
است، همچنين تعهدات ديگري براي بيمه شدگان 
 اقش��ار خ��اص دارد ك��ه باي��د ماهانه ايف��ا كند .
وی گفت: اين عدد به ماهانه ۷۰۰۰ ميليارد تومان 
مي رس��د، همچنين دول��ت تعهدات��ي در زمينه 
همسان س��ازي حقوق دارد كه بايد سالانه تسويه 

شود اما به طور كامل محقق نمي شود.

   بدهي 600 ميليارد توماني دولت
به تامين اجتماعي

رييس كانون كارگران بازنشس��ته و مستمري بگير 
تامين اجتماعي تهران افزود: در مجموع بدهي دولت 
تا پايان امسال به ۶۰۰ هزار ميليارد تومان مي رسد. 
در سال ۹۸ مولدسازي دارايي هاي دولت كليد خورد. 
قبلا اينگونه بود كه سهام شركت هاي خوب را واگذار 
نمي كردند، درحالي كه در كشورهاي ديگر رويه طور 

ديگري است و شركت هاي خوب را به صندوق هاي 
بيمه مي دهند. دهقان كيا با بي��ان اينكه انتظار اين 
است دولت از محل مولدسازي، بخشي از بدهي اش 
را با س��ازمان تس��ويه كند و علاوه براين نمايندگان 
مجلس در كميسيون تلفيق همراهي كنند تا تاديه 
اين بدهي ها در لايحه بودجه گنجانده شود گفت: اگر 
دولت به تاديه بده��ي جاري اش به تامين اجتماعي 
توجه نكند اين سازمان با مشكلاتي مواجه خواهد شد.

   داروهاي سرماخوردگي را هم
از شمول بيمه خارج كرده اند 

رييس كانون كارگران بازنشسته و مستمري بگير تامين 
اجتماعي تهران به مشكلات حوزه درمان نيز اشاره كرد 
و گفت: هرروز خروج داروهايي از شمول بيمه را كاهش 
داديم. اين اواخر داروهاي سرماخوردگي را از شمول بيمه 
خارج كرده اند. حتي بيمارستان ميلاد در يك مورد ۵۴ 
هزار تومان براي داروهاي س��رماخوردگي از بازنشسته 
ما گرفته بود كه اعتراض كرديم. بيمارستان هاي ديگر 
تامين اجتماعي هم مي گويند دارو نداريم و بايد از بيرون 
تهيه كنيد. دهقان كيا همچنين از نپذيرفتن دفترچه هاي 
بيمه در برخي بيمارستان هاي دولتي و اختلاف دريافتي 
پزشكان تامين اجتماعي با بيمارستان هاي دولتي كه 
منجر به مهاجرت پزش��كان از بيمارستان هاي تامين 
اجتماعي ش��ده نيز گلايه كرد و گفت: بايد در قبال 
شوراي عالي بيمه و وزارت بهداشت مطالبه گر باشيم.

گزارش

انجام بيش از ۳۵ هزار عمليات و خدمات امدادي
 در ۳۲۸ روز گذشته ازسوی امدادگران جمعيت هلال احمر

سرپرست سازمان امدادونجات از انجام بيش از ۳۵ هزار 
عملي��ات و خدمات امدادي از اول س��ال و در ۳۲۸ روز 
گذشته خبر داد و گفت: نسبت به سال گذشته، شاهد 
رش��د ۳۰ درصدي عمليات و خدم��ات امداد و نجات 
بوديم. بابك محم��ودي با بيان اينكه از اول فروردين تا 
۲۲ بهمن، امدادگران جمعيت هلال احمر، به صورت 
شبانه روزي خدمات امداد و نجات ارايه دادند، گفت: در 
اين مدت زمان، ۳۵ هزار و ۶۲۶ مورد عمليات و خدمات 
به شهروندان ارايه شد كه نسبت به سال گذشته، شاهد 
رش��د ۳۰ درصدي عمليات و خدم��ات امداد و نجات 
بوديم. او با بيان اينكه عمليات جاده اي با انجام ۱۹ هزار 
و ۲۱۴ مورد عمليات، ۵۴ درصد از عمليات امدادگران 
را شامل مي شود، ادامه داد: عمليات كوهستان، با انجام 
۲ هزارو ۴۷۶ مورد عمليات، عمليات جوي با انجام يك 
هزارو۹۶۲ مورد عمليات و عمليات سيلاب با ۵۱۴ مورد 

عمليات ديگر عملياتي هستند كه امدادگران جمعيت 
هلال احمر در اين مدت زمان انجام داده اند. محمودي 
با اش��اره به اينكه ۷۹ درصد از خدماتي كه در جمعيت 
انجام مي شود، عمليات و ۲۱ درصد هم در حوزه خدمات 
است، افزود: بيشترين عمليات و خدمات امداد و نجات 
در اس��تان مازندران اتفاق مي افتد. سرپرست سازمان 
امدادونجات، با بي��ان اينكه اصفهان با انجام يك هزارو 
۶۱۲ مورد عمليات در صدر عمليات جاده اي قرار دارد، 
عنوان كرد: مازندران با يك هزارو ۴۲۴ مورد، گلستان 
با يك هزارو ۲۴۲ مورد و آذربايجان شرقي با هزارو ۱۴۹ 
م��ورد، در رتبه هاي بعدي انجام عمليات ق��رار دارند. 
او گفت: بيش��ترين عمليات نجات فني در محورهاي 
برون شهري استان ها، در كرمان با ۴۲۵ عمليات، فارس 
با ۳۱۷ عمليات، سيستان وبلوچستان با ۲۹۴ عمليات 

و آذربايجان شرقي با ۲۴۴ عمليات، انجام شده است.


